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کارگرانساختمانیبیمهمیشوند

تورم سالانه دهک اول ۵۰ درصد شد

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس:

کسی حق ندارد تعرفه برای صادرات 
محصولات کشاورزی وضع کند

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس 
شـورای اسـامی گفـت: وضـع تعرفـه بـرای صـادرات 

محصـولات کشـاورزی خـاف قانون اسـت. محمـد جواد عسـکری گفـت: طـرح تقویت 
امنیـت غذایی کشـور و رفـع موانـع تولیدات کشـاورزی نتیجـه تاش هـای انجام شـده در 
مجلس بود که بـه قانونی با ۱۵ ماده تبدیل شـد و عمده گایه هایی که کشـاورزان داشـتند 
در آن گنجانـده شـده اسـت کـه اگـر اجرایـی شـود بسـیاری از مشـکات مـا در بحـث بیمه 

محصـولات کشـاورزی و مسـائل دیگر برطـرف خواهد شـد.

عموما عملیات معـدن کاری تخریب محیط زیسـت 
و طبیعت را بـه همـراه دارد و کارخانه هایی کـه در کنار 

معـادن احـداث می شـود نیـز آلودگی هایـی را بـرای محیـط اطـراف ایجـاد می کند کـه از 
این رو شـرکت ملی مـس برای به حداقل رسـاندن آسـیب های محیط زیسـتی اقداماتی 
همچون احداث کارخانه اسـید، طـرح جامع آب و طرح مدیریت پسـماند را در دسـتور 

کار خود قـرار داده اسـت.

محدوده تغییرات تورم دوازده ماهه در گـروه عمده »خوراکی ها، 
آشـامیدنی ها و دخانیات« بیـن ۶۰.۵درصد برای دهک هشـتم تا 

۶۴.۶ درصد برای دهک  اول بوده اسـت.
به گزارش خبرگزاری خبرآنایـن،   نرخ تورم کل کشـور در آبان مـاه ۱۴۰۱ برابر ۴۴ درصد 
اسـت که در دهک های مختلف هزینه ای در بـازه ۴۱.۷ درصد برای دهـک دهم تا ۵۰.۲ 
درصـد بـرای دهـک اول نوسـان دارد. محـدوده تغییـرات تـورم دوازده ماهـه در گـروه 
عمـده »خوراکی هـا، آشـامیدنی ها و دخانیـات« بیـن ۶۰.۵ درصـد بـرای دهـک هشـتم 
تـا ۶۴.۶ درصد بـرای دهـک اول اسـت، هم چنیـن اطاع مذکـور در مـورد گـروه عمده 
»کالاهای غیرخوراکـی و خدمات« بیـن ٣٢.٩ درصد برای دهک چهارم، پنجم و ششـم 

تـا ۳۶.۶ درصـد بـرای دهک دهم اسـت.

مدیر امور ایمنی، بهداشت و محیط زیست مجتمع مس 
سرچشمه عنوان کرد

معدن کاری فلز سرخ در 
بوته الزامات زیست  محیطی

لی
ز دی

 فرا
س: 

عک
سـلطانی نژاد مدیرکل بنیاد 
مسـکن اسـتان کرمـان بـا 

بیـان اینکـه ۶۶ درصـد واحدهـای مسـکونی 
روسـتایی اسـتان کرمان مقاوم سـازی شده در 
حالـی کـه میانگیـن کشـوری ۵۱ درصـد اسـت 
تصریـح کـرد: ۲۰۴ هـزار واحـد مسـکونی را 
در ایـن زمینـه مقـاوم سـازی کردیـم. نشسـت 
برنامه ریزی و توسـعه اسـتان کرمان به ریاست 
اسـتاندار، دبیـری رییـس سـازمان برنامه ریـزی 
و بـا حضـور نماینـده کرمـان و راور در مجلـس 
و معاونـان اسـتاندار و سـایر اعضـا برگزار شـد. 

یک عضـو کمیسـیون انـرژی مجلس شـورای 
اسـامی، تاکیـد کـرد: برنامـه ریـزی بـرای 
بهینـه سـازی مصـرف گاز، آب و سـوخت از 
اولویت های امروز کشـور اسـت که لازم اسـت 

هم مـردم و هـم دولت در این مسـیر 
گام بردارنـد.

بـا حضـور مدیـرکل صنعـت، معـدن و تجارت 
جنـوب کرمـان، مدیـران شـرکت ملـی صنایـع 
مس ایران، نماینده اسـتاندار در جنوب کرمان، 
نماینـده مـردم پنـج شهرسـتان جنوبی اسـتان 
در مجلـس شـورای اسـامی، نماینـده معیـن 
اقتصـادی و فرمانـداران شهرسـتان های قلعـه 

گنـج و رودبار جنوب معیـن اقتصادی 
شهرسـتان رودبار جنوب معرفی شـد.
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ادامه مطلب را در

 صفحه 8  بخوانید 

ادامه مطلب را در
 صفحه2 بخوانید 

رئیس مرکز ملی اقلیم از کاهش ۲۰ درصدی بارندگی ها در کشور خبر داد

بارشهادرکرمانکمترازحدنرمالپیشبینیمیشودبارشهادرکرمانکمترازحدنرمالپیشبینیمیشود

اسـتاندار کرمان گفت: فضای مجازی الزامات و بستر مناسب 
می خواهـد کـه اسـتان کرمـان در برخـی شـاخص ها بـه شـدت 
عقـب اسـت و وضـع بسـیار نامناسـبی دارد و بـا قـول وزیـر و 
تغییراتـی کـه در اسـتان صـورت گرفتـه، امیدواریـم بـه زودی 
وضعیت استان بهتر شـود ضمن اینکه به توسـعه زیرساخت 

و سرمایه گذاری در این حوزه نیاز داریم. محمدمهدی فداکار 
در شـورای فضای مجازی اسـتان کرمان با حضور دبیر شـورای 
عالـی فضـای مجـازی اظهـار کـرد: فضـای مجـازی واقعیتـی 
غیرقابل انکار اسـت و تصور زندگی بدون فضـای مجازی دارد 

سال پنجم      شماره پیاپی 1370      دوشنبه 7 آذرماه 1401      8 صفحه      قیمت 2000 تومانسـخت می شـود.

استاندار کرمان:

کرمان در برخی زیرساخت های فضای مجازی به 
شدت عقب است

صبــح روز گذشــته، یکشــنبه، ششــم آذرمــاه، نماینــدگان 
مجلــس بــا ۱۷۴ رای موافــق، ۷ رای مخالــف و ۷ رأی 
ــا طــرح  ــر حاضــر در جلســه ب ــع از مجمــوع ۲۳۲ نف ممتن
اصاحیــه مــاده ۵ بیمــه کارگــران ســاختمانی موافقــت 

کردنــد. طرحــی کــه بــه گفتــه ی اکبــر شــوکت، فعــال 
ــس  ــه مجل ــه ب ــه ای ک ــرح اولی ــا ط ــری ســاختمانی، ب کارگ
رفــت، فــرق دارد. در طــرح جدیــد، ضریــب تعییــن شــده 
بــرای پرداخــت حــق بیمــه، از یــک تــا۱۴ درصــد بــه یــک تــا 

۴درصــد تغییــر یافتــه اســت کــه ایــن بــه معنــای کاهــش 
ــرای بیمــه کارگــران ســاختمانی  ــع تأمیــن اجتماعــی ب مناب

اســت. 

مدیرکل بنیاد مسکن کرمان:

۶۶ درصد واحدهای 
مسکونی روستایی استان 

مقاوم سازی شده است

نماینده مردم پنج شهرستان جنوبی کرمان:
مصرف گاز خانگی بیشتر از صنایع 

است، مردم صرفه جویی کنند

مدیرکل صمت جنوب کرمان مطرح کرد

شرکت ملی صنایع مس ایران، 
پتانسیل تحول اقتصادی 

رودبار جنوب را دارد

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای  
 همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( 

 سری 26 / 1401
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصه عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس "www.setadiran.ir" انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای 
کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1401/09/07 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت 11:30 روز چهارشنبه مورخ 1401/09/09

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 11:30 روز چهارشنبه مورخ 1401/09/23
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 12:00 روز چهارشنبه مورخ 1401/09/23

نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: شامل ضمانت نامه بانکی و سایر موارد مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 22/ 1394/09 که مدت 
اعتبار آن سه ماهه و این مدت حداکثر برای یك نوبت برابر مدت پیش بینی شده قابل تمدید می باشد.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
جنوب استان کرمان به نشاني: جیرفت - کیلومتر 5 جاده کرمان-ابتدای شهرک صنعتی شماره 2 و تلفن : 03443317523

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس- 1456
 اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان

وم
ت د

نوب

شماره فراخوان
مبلغ تضمین )ریال(فهرست بهامبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژه)شماره مناقصه(

2001000282000066
) 35/الف/1401/46 (

انجام عملیات راهداری در راه های سطح حوزه استحفاظی 
3,652,048,140راهداری سال 73،040،962،8001401اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب کرمان

شناسه آگهی : 1417371

آگهی مناقصه عمومی
T/401/028 شماره 

شرکت سنگ آهن گهرزمین در نظر دارد: " خرید  4 )چهار( مجموعه اسلوبیرینگ و  پینیون  یدک 
ویژه دیسک های گندله سازی مورد نیاز شرکت سنگ آهن گهر زمین )سهامی عام(" را با مشخصات در 

اسناد مناقصه را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید.
لذا از شرکت های توانمند در این حوزه جهت دریافت اسناد، از تاریخ 08/ 09/ 1401 لغایت 16/ 09/ 1401 

دعوت به عمل می آید.
محل دریافت و تحویل اسناد مناقصه: تهران، بلوار آفریقا، بلوار آرش غربی، پلاک 12، شرکت سنگ آهن 
گهر زمین لازم به ذکر است مهلت تحویل پاکت ها به دبیرخانه مرکزی تهران تا ساعت 15 روز یکشنبه 

مورخ 04/ 10 /1401 می باشد.
شایان ذکر است شرکت کنندگان محترم بایستی جهت خرید اسناد مبلغ 000, 000 ,3 ریال را به شماره شبای 

IR680150000001137800200075 واریز نمایند.
شماره تماس جهت کسب اطلاعات بیشتر: 09213014831

شرکت سنگ آهن گهرزمین

نقش ویتامین C در سلامت کودکان
 متولد شده از مادران باردار سیگاری

 محققـان دریافتند کـه ویتامین C، سـامت کـودکان متولد شـده از مـادران بـاردار سـیگاری را بهبود 
می بخشـد. به نقل از مدیکال اکسـپرس، محققان دانشـگاه علـوم و بهداشـت اورگان آمریـکا دریافته اند 
که مکمل های ویتامین C بـرای زنان باردار که نمی توانند سـیگار را ترک کنند، عملکـرد راه های هوایی 

و سامت تنفسـی فرزندانشـان را تا سـن پنج سـالگی بهبود می بخشد.
در حالی کـه نتایج تحقیقات قبلی نشـان داده انـد که ویتامیـن C عملکرد راه هـای هوایـی را در نوزادان 
بهبود می بخشـد، این اولیـن مطالعه ای اسـت که نشـان می دهد بهبـود عملکـرد راه هوایـی را می توان 

تا سـنین پیش دبسـتانی حفـظ کرد.
باوجود تاش هـای مخالف اسـتعمال دخانیات و کاهش مداوم سـیگار کشـیدن در میـان جمعیت بالغ 
در دهـه گذشـته، ویژگی اعتیـادآور محصـولات تنباکـو می تواند ترک سـیگار را بـرای بسـیاری از افراد 
به شـدت چالش  برانگیز کنـد. حدود 10 درصـد از زنـان آمریکایی در دوران بارداری به سـیگار کشـیدن 
ادامه می دهند و هر سـاله حدود 400 هزار نـوزاد درون رحم یـا در دوران بارداری در معرض دود سـیگار 
قرار می گیرند. سـیندی مک اوی، اسـتاد اطفال در دانشـکده پزشکی دانشـگاه علوم و بهداشـت اورگان 
و محقق اصلی ایـن تحقیق گفـت: می دانیم کـه محصولات تنباکـو چقدر می تواننـد اعتیادآور باشـند. 
برای بسـیاری از افراد، در صـورت موفقیت آمیز بـودن، می توان تاش های زیـادی را در یـک دوره زمانی 

طولانی برای ترک سـیگار انجـام داد.
مک اوی بیـان کرد: مهم اسـت، ما راهی بـرای محافظت از ریه های در حال رشـد کودک داشـته باشـیم 
حتی اگـر والدینشـان در تـاش برای ترک سـیگار باشـند. ایـن یافته هـا یـک راه در دسـترس و مؤثر را 
برای اطمینان از نتایج بهینه سـامت تنفسـی داخل رحم و در طـول زندگی کودک شناسـایی کرده اند.
مواجهه بـا دود درون رحم ناشـی از سـیگار کشـیدن مـادر در دوران بارداری بـرای جنین در حال رشـد 
خطرناک و بـا پیامدهای بد سـامتی از جمله اختال در رشـد ریه جنیـن، کاهش عملکـرد راه هوایی و 
افزایش خطر خس خس سـینه و آسـم مرتبط اسـت. عاوه بر این، کاهش رشـد راه های هوایی در اوایل 
زندگی باعث افزایـش خطر ابتا بـه بیماری های جـدی مادام العمر، ماننـد بیماری مزمن انسـدادی ریه 

می شـود که در حال حاضر سـومین علـت مرگ ومیر در سراسـر جهان اسـت.
تجزیـه و تحلیل هـای آمـاری نشـان داد کـه اثر مکمـل ویتامیـن C در زنـان بـاردار سـیگاری قبل 
از هفتـه 23 بـارداری به طـور مـداوم منجـر بـه عملکـرد بهتـر راه هوایـی در فرزنـدان آنـان در پنج 

سـالگی می شـود.

تصویب »نحوه ترمیم نمرات دروس نهایی فارغ التحصیلان 
دبیرستان« در شورای عالی آموزش و پرورش

شـورای عالـی آمـوزش 
توجـه  بـا  پـرورش  و 
جدیـد  تغییـرات  بـه 
کنکـور  برگـزاری 
سراسـری و تاثیر قطعی 
در  تحصیلـی  سـوابق 
نمـره نهایـی داوطلبان، 
پیرامـون ایجـاد سـابقه 
تحصیلی،نحـوه ترمیـم 
و ارتقـای نمـرات دروس 
نهایـی فارغ التحصیان 
دوره متوسطه مصوبه ای 

را از سـر گذرانـد.
به گزارش ایسـنا، اعضای شـورای عالی آموزش و پرورش در جلسـه هزار و نوزدهم خود کـه در تاریخ نهم 
آبان ماه برگزار شـد مصوبه ای درباره ایجاد سـابقه تحصیلی، نحوه ترمیـم و ارتقای نمـرات دروس نهایی 
فارغ التحصیان دوره متوسـطه داشـتند که اجرایی شـدن آن منوط بـه امضای رئیس جمهـور - رئیس 
شـورای عالی آموزش وپرورش- و تهیـه و اباغ شـیوه نامه اجرایی از سـوی وزیر آموزش وپرورش اسـت.

در مقدمـه ایـن مصوبـه آمـده اسـت: در اجـرای سیاسـت ها و ضوابـط سـاماندهی سـنجش و پذیـرش 
متقاضیـان ورود بـه دانشـگاه ها و مؤسسـات آمـوزش عالـی )موضـوع مصوبـات جلسـات 843 تاریـخ 
1400/4/15 ، 855 تاریخ 1400/11/5 و 8۶3 تاریخ 1401/3/17 شورای عالی انقاب فرهنگی( شورای 

عالی آمـوزش و پـرورش مقـرر مـی دارد که:
دارندگان مدرک پایان تحصیات دوره متوسـطه نظری، فنی وحرفه ای و کاردانش از نظام های آموزشـی 
کشور ) دوره های شش ساله متوسـطه ، دوره چهارساله متوسطه، دوره سه ساله نیم سـالی واحدی، دوره 
پیش دانشگاهی نیم سـالی واحدی، دوره سـه ساله سـالی واحدی، دوره پیش دانشگاهی سـالی واحدی، 
دوره دوم متوسـطه نظام 3-3-3-3 ( برای ایجاد سـابقه تحصیلی، ترمیم و ارتقای نمـرات دروس نهایی، 
می تواننـد در آزمون نهایـی دروس مورد نظـر خود، مطابق بـا جدول مـواد امتحانی دوره دوم متوسـطه، 

یک بار به شـیوه داوطلب آزاد شـرکت کنند.

رئیس پلیـس امنیت اقتصـادی از برخورد بـا اتاق های قیمت گـذاری کاذب، 
معامات صوری و خالی فروشـی ارز کـرده بودند، خبر داد. سـرهنگ هدایت 
بهرامـی در گفت وگو با ایسـنا، با اشـاره بـه اقدامـات پلیس امنیـت اقتصادی 
در برخـورد بـا دلالان ارز در روزهای اخیر گفـت: با توجه به التهابـات اخیر در 
جامعه و اغتشاشـات پیش آمـده و همچنین تبلیغات رسـانه های معاند برای 
ایجاد التهـاب در بـازار و دیگـر مولفه هـای اقتصادی و سیاسـی، شـاهد بروز 
برخی التهابات در بـازار ارز بودیم. البته بـا توجه به اینکه مـا پیش بینی کرده 
بودیم که دشـمن حتمـا در بـازار و موضوعـات اقتصـادی ورود خواهـد کرد، 
یکسـری تمهیـدات را اتخـاذ کـرده و برنامه ریزی هایـی را از قبل انجـام داده 

بودیم که بـا این مـوارد برخـورد کنیم. 
وی بـا بیـان اینکـه بـا برنامه ریزی هایـی کـه از قبل انجـام شـده و همچنین 
هماهنگی بـا دیگر دسـتگاه ها و انجـام کارهـای اطاعاتی چندیـن عملیات 
پلیسـی بـرای برخـورد بـا سـودجویان و متخلفـان بـه اجـرا درآمـد، گفت: 
مامـوران پلیس امنیـت اقتصادی بـا انجام این اقدامات نسـبت به شناسـایی 
سرشـاخه ها و اخالگـران بـازار که من بـه آنهـا لقب تروریسـم اقتصـادی را 

می دهـم، اقـدام کردنـد.
رئیـس پلیس امنیـت اقتصـادی تهـران بـزرگ بـه اقدامات ایـن افـراد برای 
اخال در بازار ارز اشـاره کرد و گفـت: این افراد بـرای اخال در بـازار ارز اقدام 
به ایجـاد اتاق هـای قیمـت گـذاری کاذب، خالـی فـروش و انجـام معامات 
صوری کـرده بودنـد و از ایـن طریق موجـب افزایش قیمـت ارز شـده بودند. 
همانطور که می دانید بار روانـی افزایش قیمت ارز در معیشـت مردم و قیمت 
دیگـر کالاها نیز اثرگذار اسـت و در همین راسـتا نیز پلیس امنیـت اقتصادی 
به سـرعت با هماهنگـی دیگـر دسـتگاه ها وارد عمل شـده و با سـودجویان و 

اخالگـران برخـورد کرد. 
بهرامـی اقدامات انجام شـده از سـوی پلیس امنیـت اقتصادی تهـران بزرگ 
را در کاهـش قیمـت ارز اثرگـذار توصیف کـرد و گفـت: طی دوهفتـه اخیر با 
اقدامـات انجام شـده ازسـوی همـکاران مـن در پلیـس امنیت اقتصـادی، با 

اتاق هـای معامـات فردایـی و قیمـت گذاری هـای صورتـی و کاذب برخورد 
شـد. ماموران پلیس امنیـت اقتصادی تهران بـزرگ با اجـرای ۹ مرحله طرح 
عملیاتی بـرای برخورد بـا اخالگـران بـازار ارز اقدام بـه تشـکیل 34 پرونده 
قضایی کرده و ۶3 متهـم را که در میان آنان افراد دانه درشـت نیز قـرار دارند، 

شناسـایی و بازداشـت کردند. 
وی بـا بیـان اینکه پلیـس از واحدهـای صنفـی و صرافی هـا نیز بازدیـد کرد، 
گفت: در جریان ایـن بازدیدها بـا 12 واحد صنفی متخلف که مجـوزی برای 
خریـد و فـروش ارز نداشـتند و اقـدام به سوءاسـتفاده کـرده بودنـد، برخورد 
شـد. در مجموع سـه میلیون و 314 هزار عدد انـواع واحـد ارز از دلالان ارزی 
نیز کشـف و ضبط شـد، ارزش ریالی ارزهای کشـف شـده بالغ بر 3۶ میلیارد 
تومان بـود. رئیس پلیـس امنیـت اقتصادی تهـران بـزرگ به دشـواری های 
کشف ارز از دلالان اشاره کرد و گفت: دلالان ارزی شگردهای پیچیده ای برای 
نگهـداری ارز دارنـد و این مقدار ارز کشـف شـده از دسـت دلالان و اصطاحا 
از کـف خیابان بـوده اسـت و از ایـن رو رقم قابل توجهی محسـوب می شـود.

بهرامی با بیـان اینکه بـا اقدامـات پلیـس در کنار سـایر اقدامـات حاکمیتی 
خوشـبختانه شـاهد کاهش قیمت ارز بودیم، گفـت: مفسـدین و اخالگران 
اقتصادی باید بداننـد که ماموران پلیس امنیـت اقتصادی آنـان را رصد کرده 

و بـا اقدامـات مجرمانه آنـان برخورد خواهنـد کرد.
وی در پاسـخ به این پرسـش که آیا از میان ۶3 اخالگر و دلال دستگیر شده، 
افـرادی دارای ارتباط بـا خارج از کشـور بودند یـا خیر نیز گفـت: این موضوع 
در حال بررسـی اسـت. البته به طور کلی این سـودجویان با اقدامات خود آب 
به آسـیاب دشـمن ریخته اند، اما ما ارتباط این افراد را نیز بررسـی کرده و اگر 

چنین موارد محرز شـود، حتمـا در پرونده آنان درج خواهد شـد. 
رئیس پلیـس امنیت اقتصادی تهـران بزرگ بـا بیان اینکـه طرح های پلیس 
برای مقابلـه بـا اخالگـران بـازار ارز ادامـه خواهد داشـت، گفـت: ایـن افراد 
به طور محسـوس و نامحسـوس از سـوی پلیـس کنترل شـده و بـا اقدامات 

مجرمانـه آنان برخـورد خواهد شـد.

برخورد با اتاق های قیمت گذاری کاذب ارز و معاملات صوری
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خبر
رئیس مرکز ملی اقلیم از کاهش

 20 درصدی بارندگی ها در کشور خبر داد

 بارش ها درکرمان
 کمتر از حد نرمال 
پیش بینی می شود

رئیس مرکـز ملی اقلیـم و مدیریـت بحران 
خشکسـالی دربـارۀ میانگین دمای کشـور 
از ابتـدای فصـل پاییز گفـت: دمای کشـور 
از ابتدای پاییز تـا کنون یک درجـه بیش از 
نرمال بـود. به طـور کلی ایـران طـی دو ماه 
گذشـته، پاییزی گـرم و بارش هایـی کمتر 

از نرمـال تجربـه کرده اسـت.
احـد وظیفـه دربـارۀ وضعیـت بارندگـی و 
دمـا طـی آذرمـاه و زمسـتان توضیـح داد: 
کم بارشـی طی ایـن مـدت ادامـه دارد. دما 
نیـز در حـد نرمـال و بیـش از حـد نرمـال 
پیش بینـی می شـود و بـه طـور کلـی 
زمسـتان خیلی سـردی را تجربـه نخواهیم 

کـرد.
او اضافـه کـرد: ایـن پیش بینـی بـه ایـن 
معنـا نیسـت کـه اصـا دوره هـای سـرما 
نخواهیـم داشـت. چـه بسـا بـا گـذر مـوج 
هوای سرد شـمالی از کشـور، هوا طی چند 
روز بسـیار سـرد شـود و ایـن به طـور کامل 
قابـل پیش بینـی نیسـت. امـا به طـور کلی 
میانگین دمای چهار ماه آینده خیلی سـرد 
و کمتـر از حد نرمـال پیش بینی نمی شـود. 
وظیفـه، بـا اشـاره بـه بارندگی هـای هفتـۀ 
جـاری بـا تاکید بـر اینکـه ایـن بارش هـا از 
اواسـط هفتـۀ جـاری آغـاز می شـود و تـا 
اواسـط هفتۀ آینـده نیـز ادامـه دارد، اظهار 
کـرد: بـا وجـود اینکـه بارش هـا شـرایط 
خوبـی ایجـاد می کننـد امـا همچنـان در 
بخش های جنوبی کشـور همچون بوشـهر، 
فـارس، سیسـتان و بلوچسـتان، کرمـان، 
اصفهـان و همچنیـن خراسـان رضـوی و 
خراسـان جنوبـی بارش هـا کمتـر از حـد 

نرمـال پیش بینـی می شـود.
او یـادآور شـد: در واقـع از بخـش جنوبی تا 
شـرقی کشـور و همچنیـن از جنوب غـرب 
تـا شمال شـرق، بارش هایـی کمتـر از حـد 
نرمـال و بخش هـای شـمال و شـمال غرب 
کشـور بارش هایـی نرمـال و بیـش از حـد 

نرمـال را تجربـه خواهنـد کرد.
رئیس مرکـز ملی اقلیـم و مدیریـت بحران 
خشکسـالی دربـارۀ میـزان بارندگـی طـی 
فصـل پاییـز، اظهـار کـرد: از ابتـدای پاییز 
تا کنون حـدود 25.1 میلیمتـر بارندگی در 
کشـور اتفاق افتاد، در صورتی کـه میانگین 
بارش ها طـی بلندمـدت در این بـازۀ زمانی 
31 میلیمتـر بـود و ایـن میـزان نشـانگر 
کاهـش حـدود 20 درصـدی بارندگی هـا 

نسـبت بـه بلندمدت اسـت.

نماینده مردم پنج شهرستان 
جنوبی کرمان:

مصرف گاز خانگی 
بیشتر از صنایع است، 
مردم صرفه جویی کنند

یـک عضـو کمیسـیون انـرژی مجلـس 
شـورای اسـامی، تاکیـد کـرد: برنامـه 
ریزی برای بهینه سـازی مصـرف گاز، آب و 
سـوخت از اولویت های امروز کشـور اسـت 
که لازم اسـت هم مردم و هم دولـت در این 

مسـیر گام بردارنـد.
منصـور شـکراللهی بـا اشـاره بـه مطـرح 
شـدن احتمـال قطـع گاز صنایـع و اعمـال 
محدودیـت بیشـتر بـرای نیروگاه هـا از 
سـوی شـرکت ملـی گاز، بیان کـرد: بارهـا 
در خصـوص ناتـرازی گاز در سـطح کشـور 
هشدار داده شـده اسـت و ما در این حوزه با 
مشـکل مواجه هسـتیم. در وهله اول مردم 
بایـد در مصـرف صرفه جویی کننـد چراکه 
امـروز مصـرف گاز خانگی بیشـتر از صنایع 
اسـت. متاسـفانه ما بـرای برخـی از مناطق 
گاز کشـی بـی رویـه کردیـم در حالـی کـه 
نیـاز واقعـی در ایـن مناطق وجود نداشـت.
ایـن عضـو کمیسـیون انـرژی مجلـس در 
ادامـه بـا بیـان اینکـه فرهنـگ اسـتفاده 
صحیح از گاز بسـیار مهم اسـت،  اظهار کرد: 
صنایع محـور تولید در کشـور اسـت و باید 
منابـع انرژی بـرای این حـوزه تامین شـود. 
قطعی گاز در سـال گذشـته بـرای برخی از 
صنایع کشـور مشـکل ایجاد کرد که از نظر 
بنـده بایـد در ایـن حـوزه فرهنـگ سـازی 
صـورت گیـرد تـا مـردم در مصـرف رعایت 
کننـد. نماینـده مـردم کهنـوج در مجلس 
شـورای اسـامی، تصریح کرد: امـروز حتی 
در موضـوع آب نیـز مـا بـا مشـکل مواجـه 
شـده ایم یـا در بحـث سـوخت نیز بـا ادامه 
ایـن روند بـه مشـکل برخواهیـم خـورد. با 
ادامـه ایـن رونـد ممکـن اسـت مـا مجبور 
بـه واردات بنزیـن شـویم در حالـی کـه تـا 
به امـروز مـا بنزیـن را کا در داخل کشـور 
تولیـد می کردیـم پـس فرهنـگ سـازی 
بـرای صرفه جویـی در مصـرف بسـیار حائز 

اهمیـت اسـت.
از چالش های اساسی کشور

 بحث سوخت است
شـکراللهی تاکید کـرد: از سـوی دیگـر 
اسـتاندارد سـازی سـازه ها و وسـایل نقش 
مهمـی در بهینـه سـازی مصـرف سـوخت 
دارد، هـم استانداردسـازی شـبکه و هـم 
رعایـت اسـتانداردهای اصولـی در سـاخت 
منـازل بـرای کاهش هـدر رفـت انـرژی از 
مسـائل مهـم اسـت. متاسـفانه در برخی از 
سـاخت و سـازها اصا اسـتانداردها رعایت 
نمی شـود. امـروز در برخـی از روسـتاها 
لوله هـای شـبکه آب مربـوط بـه دهـه ۶0 
اسـت در صورتـی کـه بایـد ایـن شـبکه ها 

ترمیـم و بـروز شـود.

استاندار کرمان:

کرمان در برخی زیرساخت های 
فضای مجازی به شدت عقب است

اسـتاندار کرمـان گفـت: فضـای مجـازی الزامـات و بسـتر مناسـب 
می خواهـد کـه اسـتان کرمـان در برخی شـاخص ها به شـدت عقب 
اسـت و وضع بسـیار نامناسـبی دارد و با قـول وزیر و تغییراتـی که در 
اسـتان صـورت گرفتـه، امیدواریـم بـه زودی وضعیـت اسـتان بهتر 
شـود ضمـن اینکـه بـه توسـعه زیرسـاخت و سـرمایه گذاری در این 

حـوزه نیـاز داریم.
محمدمهـدی فـداکار در شـورای فضـای مجـازی اسـتان کرمـان با 
حضور دبیر شـورای عالی فضای مجـازی اظهار کرد: فضـای مجازی 
واقعیتـی غیرقابل انـکار اسـت و تصور زندگـی بدون فضـای مجازی 

دارد سـخت می شـود.
 او افزود: فضای مجازی الزامات و بسـتر مناسـب می خواهد که استان 
کرمـان در برخـی شـاخص ها به شـدت عقـب اسـت و وضع بسـیار 
نامناسـبی دارد و با قول وزیر و تغییراتی که در اسـتان صورت گرفته، 
امیدواریم به زودی وضعیت اسـتان بهتر شـود ضمن اینکه به توسعه 

زیرسـاخت و سـرمایه گذاری در این حوزه نیـاز داریم.
فداکار با اشـاره بـه مزایا و معایـب فضای مجـازی بیان کرد: بخشـی 
از مسـئله، آمـوزش اسـت؛ برخی گرفتار هسـتیم و سـواد رسـانه ای 
نداریـم و برخی مواقـع به ضرر مـا تمام می شـود و ایـن ظرفیت علیه 

ما اسـتفاده می شـود.
اسـتاندار کرمـان بـا اشـاره به حـوادث اخیـر کشـور و انتشـار برخی 
مطالـب مربوط بـه اسـتان کرمـان در فضـای مجـازی و رسـانه های 
معانـد عنوان کـرد: بایـد آمادگی داشـته و در ایـن فضا فعال باشـیم؛ 
فضای مجـازی ظرفیت خوبی هـم برای ما و هم برای دشـمن اسـت 
و بـه دلیل اینکـه فضای رهایی در کشـور ماسـت، دشـمن اسـتفاده 
بیشـتری می کند و گاهی فضا یـک طرفه می شـود لذا بایـد آمادگی 
داشـته و در مواجهـه، پذیـرش فضای مجـازی و فعـال بـودن در این 

حـوزه را عملـی کنیم.
او با اشـاره بـه فرمـوده مقـام معظم رهبـری مبنی بـر اینکـه فضای 
مجـازی را بـه نفـع ارزش هـا مدیریـت کنیـم، گفـت: می توانیـم بـا 

سـازماندهی و کارهـای چنـد زبانـه در ایـن فضـا فعـال باشـیم.
فـداکار تصریـح کـرد: بایـد متناسـب بـا ظرفیت هـا، تهدیـدات و 
زیرسـاخت های اسـتان در فضای مجـازی کار کنیم، این فضا بسـتر 
خوبـی اسـت و بایـد توانایـی و ظرفیت هـا را افزایـش داده و کارهای 

سـلبی و ایجابی را در سیسـتم داشـته باشـیم.

رئیس اتاق بازرگانی خواستار 
تشکیل دادگاه های خاص جرائم 

اقتصادی در کرمان شد

رئیس اتـاق بازرگانـی، صنایـع، معـادن و کشـاورزی اسـتان کرمان 
گفت: لازم اسـت دادگاه های خـاص جرایـم اقتصـادی و دادگاه های 
تجـاری تشـکیل و ایـن اقـدام در اسـتان کرمـان بـه صـورت جدی 

دنبال شـود.
سـید مهدی طبیب زاده در مراسـم افتتاحیه راه انـدازی هیئت صلح 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشـاورزی اسـتان کرمان اظهار کرد: 
هیئت نماینـدگان اتاق کرمـان تاش دارنـد از حمایت های مشـروع 
اقتصـادی حمایـت کننـد. ضمـن اینکـه تعامل موجـود با دسـتگاه 
قضایی مسـیر حل مشـکات واحدهای تولیدی را تسـهیل می کند.
او افـزود: در اسـتان کرمـان حمایـت لازم را از سـوی قـوای قضاییه، 
اجرایی و مقننـه داریم و تاش می کنیم با مجهز شـدن بـه امکانات و 

دانش مـورد نیـاز، مشـاور امینی بـرای هر سـه قوه باشـیم.
طبیـب زاده بـا اشـاره بـه اینکـه آمادگـی داریـم کـه در پرونده های 
دستگاه قضایی نیز اظهار نظر کارشناسـی داشته و از این مسیر همراه 
و همگام دسـتگاه قضایی باشـیم، گفت: در گذشـته برخی مشکات 
و اختافـات مربـوط بـه فعـالان اقتصادی بـا پیگیـری اعضـای اتاق 
بازرگانی اسـتان کرمـان پیگیری و با صلح و سـازش و بـدون مراجعه 

به دسـتگاه قضایی برطرف شـده اسـت.
رئیـس اتـاق بازرگانـی اسـتان کرمـان با اشـاره بـه اینکه با تشـکیل 
هیئت صلـح در اتـاق بازرگانـی ایـن اقدامات بـا کیفیـت و هدفمند 
دنبال می شـود، تصریـح کـرد: لازم اسـت دادگاه های خـاص جرایم 
اقتصادی و دادگاه های تجاری تشـکیل و این اقدام در اسـتان کرمان 

به صـورت جـدی دنبال شـود.
او اسـتفاده از ظرفیـت نهـاد داوری در کنار هیئـت صلح را نیـز مورد 
اشـاره قرار داد و در پایـان گفت: آمادگـی داریم در حـوزه آموزش نیز 
به دسـتگاه قضایی کمک کنیم تـا پرونده های اقتصادی با سـرعت و 

کیفیت بیشـتر مورد رسـیدگی قرار گیرد.

خبر رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس:

کسی حق ندارد تعرفه برای صادرات محصولات کشاورزی وضع کند
گزارش

ایرنا
رئیـس کمیسـیون کشـاورزی، آب و منابـع طبیعـی 
مجلـس شـورای اسـامی گفـت: وضـع تعرفـه بـرای 
صـادرات محصـولات کشـاورزی خـاف قانون اسـت.
محمـد جـواد عسـکری گفـت: طـرح تقویـت امنیـت 
غذایـی کشـور و رفـع موانـع تولیـدات کشـاورزی 
نتیجـه تاش هـای انجـام شـده در مجلس بـود که به 
قانونـی بـا 15 مـاده تبدیـل شـد و عمـده گایه هایی 
کـه کشـاورزان داشـتند در آن گنجانـده شـده اسـت 
که اگر اجرایی شـود بسـیاری از مشـکات ما در بحث 
بیمـه محصـولات کشـاورزی و مسـائل دیگـر برطرف 

خواهـد شـد.
رئیـس کمیسـیون کشـاورزی، آب و منابـع طبیعـی 
مجلس شـورای اسـامی با اشـاره به گایه کشـاورزان 
بـرای وضـع تعرفه هـای صادراتـی بـر محصولاتـی از 
جملـه گوجـه فرنگـی و پیـاز گفـت: وضـع تعرفـه بـر 
صـادرات محصـولات کشـاورزی، هـم در برنامه هـای 
توسـعه ای کشـور منـع شـده و هـم در بودجـه 1401 
تاکید شـده اسـت که کسـی حـق نـدارد تعرفـه برای 
صـادرات محصـولات کشـاورزی وضـع کنـد. ایـن 

موضوعـات را هم بـه وزیـر جهـاد کشـاورزی گفته ایم 
و هـم 43 نامـه بـه خـود آقـای رئیـس جمهـور بـرای 
ایراداتـی کـه در بخـش کشـاورزی وجـود داشـته 
اسـت، ارسـال کرده ایـم. تعرفه ای کـه برای صـادرات 
لحاظ شـده اسـت، مبنـای قانونی نـدارد و بایـد کاری 
کنیم که بـازار صـادرات دچار مشـکل نشـود چـرا که 
تصمیمـات خلق السـاعه بی اعتمـادی ایجـاد می کند.

عسـکری گفـت: در بحـث مکانیزه کـردن کشـاورزی 
ایـرادی کـه داشـتیم ایـن بـود کـه اتـکا کردیـم بـه 
بخشـی از شـرکت های خاص و سـاخت تجهیـزات در 
انحصـار آن ها قـرار گرفتـه و فضا رقابتی نشـده اسـت.

او گفـت: در حـال حاضـر حـدود 28 هـزار متقاضـی 
بـرای دریافـت تراکتـور در نوبـت هسـتند و شـرکت 
تراکتورسـازی تبریـز را مکلـف کردیم که بیـش از 70 

درصـد از تراکتور هـا را تامیـن کنـد.
رئیـس کمیسـیون کشـاورزی، آب و منابـع طبیعـی 
مجلـس شـورای اسـامی گفـت:در بحـث تمدیـد 
وام هـای کشـاورزان، طبـق قانـون بانک هـای کشـور 
بایـد 15 درصـد اعتبارات خـود را به بخش کشـاورزی 
اختصـاص دهنـد؛ ایـن در حالـی اسـت کـه یکـی از 
بانک هـا تنهـا 1.4 درصـد اعتبـار اختصـاص داده بـود 

و چـون مصداق تـرک فعـل بـود، این بانـک را بـه قوه 
قضائیـه معرفـی کردیـم.

عسـکری گفت: حداقل سـه الی چهار جلسـه در بحث 
گازوئیـل و سـوخت ماشـین آلات کشـاورزی برگـزار 

شـده و اسـتان ها باید میـزان سـوخت مورد نیـاز خود 
را بـرای کشـاورزی احصا و اعـام کنند.

او گفـت: 10 هـزار میلیـارد تومـان اعتبـار نیـز بـرای 
بخـش سـرمازدگی اختصـاص داده شـده اسـت.

رنا
: ای

س
عک

کاغذ استان

ــه  ــا اشــاره ب رییــس جهاددانشــگاهی کرمــان ب
ــک  ــی در بان ــزار کرمان ــش از 5 ه ــت بی عضوی
ــه 34  ــا هفت ــت: خانم ه ــاف گف ــد ن ــون بن خ
ــدام  ــک اق ــن بان ــت در ای ــرای عضوی ــارداری ب ب

ــد. کنن
 مهــدی بازمانــده بــا بیــان اینکــه در حــال 
حاضــر بانــک خــون بنــد نــاف رویــان در کرمان 
بیــش از 5 هــزار نفــر عضــو دارد، گفــت: از 
ابتــدای امســال تاکنــون، 350 نفــر عضــو بانک 

ــد. ــده ان ــان ش ــاف روی ــون بندن خ
او  بــا اشــاره بــه بیمــاری هایــی کــه بــا اســتفاده 
ــل  ــاف قاب ــون بندن ــادی خ ــلول های بنی از س
درمــان هســتند، افــزود: اختــالات ســلول 
هــای بنیــادی، بیماری هــای نقــص در 
تولیــد لنفوســیت ها، ناهنجاری هــای ارثــی 
گلبول هــای قرمــز، اختــالات سیســتم ایمنــی 
ــالات  ــی، اخت ــی پاکت ــص ارث ــادرزادی، نق م
ــتند  ــای هس ــاری ه ــه بیم ــل از جمل پاسماس
ــد  ــادی بن ــای بنی ــا اســتفاده از ســلول ه ــه ب ک

ــت. ــان اس ــل درم ــاف قاب ن
ــان  ــان بی رئیــس جهاددانشــگاهی اســتان کرم
کــرد: ســلول هــای بنیــادی همچنیــن در 
ــت،  ــر، دیاب ــی، آلزایم ــای ارث ــان بیماری ه درم
پارکینســون، صدمــات نخاعــی، ســکته های 

قلبــی و مغــزی، بیمــاری هــای کبــدی و 
دیســتروفی عضانــی مــورد اســتفاده قــرار 
می گیرنــد. او افــزود: هــم اکنــون در کشــورمان 
فقــط بیمــاری هایــی کــه منشــاء خونــی دارنــد 
از جمله تالاســمی، ســرطان خــون و کــم خونی 
ــون  ــادی خ ــلول های بنی ــتفاده از س ــا اس ــا ب ه

ــتند. ــان هس ــل درم ــاف قاب بندن
بازمانــده بیــان کــرد: خانم هــای بــاردار در آخــر 
هفتــه 34 بــارداری بــه صــورت الکترونیکــی یــا 

ــام کننــد. حضــوری می تواننــد ثبــت ن
 او افــزود: افــراد  بــرای مراجعــه حضــوری 
می تواننــد بــا حضــور در دفتــر نمایندگــی 
ــه 14(   ــب کوچ ــر، جن ــهید باهن ــان ش )خیاب
ــدام  ــان اق ــون روی ــک خ ــت در بان ــرای عضوی ب

کننــد.

یــک انبــار احتــکار مواد غذایــی و خوراکــی کــه 
ثبــت ســامانه جامــع انبارهــا نبــود توســط بازرســان 
ــان  ــوب کرم ــدن و تجــارت جن ــت، مع اداره کل صنع

ــد. ــف ش کش
ــع  ــامانه جام ــه س ــان اینک ــا بی ــی ب ــی توکل محمدعل
ــرای ثبــت انبارهــای مختلــف ایجــاد شــده  انبارهــا ب
ــارت  ــدن و تج ــت، مع ــت: اداره کل صنع ــت، گف اس
جنــوب کرمــان بــا هــر انبــاری کــه ثبــت این ســامانه 

ــار خواهــد کــرد. ــون رفت نشــده باشــد طبــق قان
او افــزود: اداره کل صنعــت، معــدن و تجــارت جنــوب 
کرمــان، در شــرایط کنونــی که کشــور بــا تحریم های 
ــری از  ــدف جلوگی ــا ه ــت ،ب ــه اس ــه ای مواج ظالمان
احتــکار اجنــاس، بــه صــورت مــداوم در حــال رصــد 

ــت. ــان اس ــوب کرم ــی در جن ــای  مختلف انبار ه
ــن اداره کل، در  ــان ای ــت: بازرس ــار داش ــی اظه توکل
بازرســی های خــود یــک انبــار احتــکار مــواد غذایــی 
ــت  ــدی آن از ثب ــه متص ــت ک ــتان جیرف را در شهرس
ــودداری  ــا خ ــع انباره ــامانه جام ــار، در س ــن انب ای

ــد.  ــف نمودن ــد کش ــرده بودن ک
ــده  ــف ش ــای کش ــرد: ارزش کالاه ــان ک او خاطرنش
در ایــن انبــار حــدود یــک میلیــارد ریــال اســت کــه 

پرونــده پــس از تشــکیل و بــرای طــی مراحــل قانونی 
ــت. ــرار گرف ــی ق ــع قضای ــار مراج در اختی

معــاون بازرســی اداره کل صنعــت، معــدن و تجــارت 
ــان و  ــه متصدی ــه هم ــان اینک ــا بی ــان، ب ــوب کرم جن
ــامانه  ــود را در س ــار کالای خ ــد انب ــندگان، بای فروش
جامــع انبارهــا ثبــت نماینــد، تاکید کــرد: شــهروندان 
ــود  ــد وج ــف مانن ــه تخل در صــورت مشــاهده هرگون
انبارهــای مشــکوک، گرانفروشــی، کــم فروشــی، 
ــر  ــامانه 124 خب ــق س ــب را از طری ــکار و... مرات احت

ــرد. ــرار گی ــورد بررســی ق ــا م ــد ت دهن

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهاي فاقد 

سند رسمی 
برابر راي شـماره 1401۶031۹0080017۹4 هیـات دوم موضوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهاي 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حـوزه ثبت ملـک زرند 
تصرفـات مالکانه بامعـارض متقاضی آقای سیدمحسـن حسـینی 
مقدم فرزنـد سـیدمحمد بشـماره شناسـنامه 775 صـادره از زرند 
دریک بـاب خانه بـه مسـاحت 2۶8.15 مترمربـع از پـاک 75۶1 
اصلـی بخـش 13 کرمـان واقـع در زرنـد بـه ادرس زرنـد خیابـان 
امیرکبیـر کوچـه 15 خریـداري از مالک رسـمی آقـای غامعباس 
نظریان محرز گردیده اسـت لـذا به منظـور اطاع عمـوم مراتب در 
دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص 
نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود 
را بـه این اداره تسـلیم و  پـس از اخذ رسـید، ظرف مدت یـک ماه از 
تاریخ تسـلیم اعتراض،دادخواسـت خود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نمایند بدیهی اسـت در صورت انقضـاي مدت مذکـور و عدم وصول 

اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد.
نوبت اول: انتشار تاریخ 1401/8/22
نوبت دوم انتشار تاریخ 1401/۹/7 

   حسین توحیدي نیا  
 رئیس ثبت اسناد و اماک
شناسه آگهی: 1407۶80

عضویت بیش از 5 هزار کرمانی در 
بانك خون بند ناف رویان

کشف یك انبار احتکار مواد غذایی
در جیرفت

مدیرکل بنیاد مسکن کرمان:

66 درصد واحدهای مسکونی روستایی استان مقاوم سازی شده است
سـلطانی نژاد مدیرکل بنیاد مسکن اسـتان کرمان با بیان 
اینکـه ۶۶ درصـد واحدهای مسـکونی روسـتایی اسـتان 
کرمان مقاوم سـازی شـده در حالی که میانگین کشـوری 
51 درصد اسـت تصریح کـرد: 204 هزار واحد مسـکونی 

را در این زمینـه مقاوم سـازی کردیم.
نشسـت برنامه ریزی و توسـعه اسـتان کرمان به ریاسـت 
اسـتاندار، دبیری رییس سـازمان برنامه ریـزی و با حضور 
نماینده کرمان و راور در مجلس و معاونان اسـتاندار و سایر 
اعضا برگزار شـد. مدیران در این جلسـه بر مردمی سـازی 
بودجه در راسـتای رفع مشـکات مردم، از محل اعتبارات 
سـیل گرفتـه تـا مسـکن، صـدور مجوزهـا و پروژه هـای 
عمرانی تاکیـد کردنـد این نشسـت همچنیـن مصوباتی 
در خصوص صـدور مجوز هشـت طرح سـرمایه گذاری در 

اسـتان کرمان نیز داشـت.
علی اکبـر سـلطانی نـژاد بـا اشـاره بـه اینکـه 42 درصـد 
جمعیت اسـتان کرمان در روسـتاها سـاکن اسـت افزود: 
اعتبـارات دولتی در حـوزه عمران روسـتایی عمدتا همان 
طرح هـای هادی هسـتند که اشـتغال و توسـعه پایـدار را 

دنبـال می کننـد و مجـری آن بنیاد مسـکن اسـت.
مدیرکل بنیاد مسـکن اسـتان کرمان تصریح کرد: نقشـه 
1۶5 روسـتا از محل اعتبارات ملی تهیه شـد کـه از محل 
اعتبارات قیر رایگان کار آسفالت400 روستا در حال انجام 
اسـت، ضمن آنکه کار این بخش را در روسـتاهای زیر 20 
خانوار نیز پیش می بریـم و در این زمینه 5۶ روسـتا بیش 

از برنامه سـال 1400 کار کردیم.
او بـا بیـان اینکـه طـرح بهسـازی 177 هـزار مسـکن در 
روسـتاهای اسـتان کرمان آغاز شـده که 1۶3 هـزار واحد 
از این میزان تمام شـده است افزود: در سـال 1400 میزان 
هشـت هـزار و ۶00 واحد مسـکونی آغـاز شـده که هفت 

هـزار و 200 مـورد از آن به اتمام رسـیده اسـت.
سـلطانی نژاد بـا اشـاره بـه اینکـه ۶ هـزار واحـد از طـرح 
تامین مسـکن محرومان اسـتان کرمان به نتیجه رسـیده 
اما در طرح هـای عمرانی چند روسـتا بایسـتی تخصیص 
بیشتری داشـته باشـیم، ابراز داشـت: در مجموع ۶ هزار و 
۶84 واحـد مسـکن حمایتی در اسـتان کرمـان داریم که 
حمایـت دسـتگاه های مختلـف در ایـن حـوزه ضـروری 

اسـت.
پورابراهیمی رئیس کمیسـیون اقتصـادی مجلس گفت: 
براسـاس ارزیابی هـا، از 52 حکـم اصلـی ارائـه شـده در 
برنامـه ششـم، تقریبـا 30 درصـد تحقق پیـدا کـرده و با 
وجود اینکه در سـال ششـم برنامه قرار داریـم، 70 درصد 
از احکام محقق نشـده اسـت که لازم اسـت بررسی دلایل 
عدم توفیـق دولت های قبـل در اجـرای احـکام برنامه مد 

نظـر قـرار بگیرد.
رودری رئیـس سـازمان مدیریـت و برنامه ریـزی اسـتان 
کرمـان، در ایـن جلسـه گزارشـی از وضعیـت تخصیـص 
اعتبارات اسـتان ارائه کـرد و گفت: براسـاس آخرین اباغ 
اعتبارات هزینه ای اسـتان کرمـان یکهـزار و 2۶4 میلیارد 

تومان بوده که به 32 دسـتگاه مشـمول این اسـتان 842 
میلیـارد تومـان تخصیص یافته اسـت

او اظهار داشـت: 2۶ میلیـارد تومان برای جبران خسـارت 
و هزینه سـیل به اسـتان کرمـان اباغ شـد که ایـن اباغ 
در قالب تخصیص اعتبارات سـیل و تنخواه پرداخت شده 
اسـت، در شـرایطی که هزینـه ایـن 2 سـرفصل متفاوت 
هسـتند و همین امـر مشـکاتی بـرای دسـتگاه ها ایجاد 

کرده اسـت
رودری ابراز داشـت: اسـتان کرمان چند پروژه در ظرفیت 
بودجـه 1401 دارد که مدیران بایـد آن را پیگیری کنند و 

2 مـورد از این طرح هـا در حوزه تامین آب اسـت.

رییـس سـازمان مدیریـت و برنامه ریـزی اسـتان کرمان 
با اشـاره به مهلـت 2 هفته ای دسـتگاه های اجرایـی برای 
اعام نظر در خصـوص تدوین برنامه هفتم توسـعه گفت: 
رویکرد برنامه ششـم توسـعه به صورت جامـع و کان بود 

که همـه مسـایل و موانع نیـز ذیل آن دیده شـده اسـت.
او همچنین بیان کـرد: برنامه هفتم توسـعه آخرین برش 
از سـند چشـم انداز اسـت و در آن تحریم ها، بحران نفت، 
تشـدید چالش های حـوزه اقتصـادی و اجتماعـی مطرح 
شـده و تغییـر نـگاه در رویکـرد برنامه ریـزی ایـن برنامـه 
سبب شـد که بازنگری در محتوای برنامه و فرایند اجرایی 

آن داشـته باشیم.

رئیس کمیته آب مجلس شورای اسلامی مطرح کرد
اگر کشاورزی به سمت بهره وری معقول از منابع آبی کشور نرود، قطعا حرفی هم برای گفتن نداریم

عضـو کمیسـیون کشـاورزی مجلـس بـا بیـان اینکـه 
کشـاورزی کشـور بایـد دانش بنیـان شـود، گفـت: تـا 
کشـاورزی ایران به سـمت بهـره وری معقـول از منابع 
آبی کشـور نـرود و دانش بنیان نشـود قطعـا حرفی هم 

بـرای گفتـن نداریم.
»امیرقلـی جعفری« در جلسـه هم اندیشـی اسـاتید و 
نخبگان دانشـگاه شـهرکرد با موضوع »نقش دانشـگاه 
در اقتصـاد دانش بنیـان«، اظهـار داشـت: کشـور تنوع 
اقلیمـی فـراوان دارد، امـا بـا محدودیـت آب مواجـه 
اسـت، بـا توجـه بـه محدودیـت آب، تغییـر اقلیـم و 
تبخیـر 3 برابـری میانگیـن جهانـی در کشـور بایـد 
مدیریت منابـع به خوبـی صورت گیـرد که اگـر تدبیر 

نشـود بـا بحـران جـدی روبـه رو خواهیم شـد.
رئیـس کمیتـه آب مجلـس شـورای اسـامی تصریح 
کـرد: آبخوان هـا در حـال تخلیـه هسـتند و منابع آبی 
از دسـترس خـارج شـدند، در واقـع 70 تـا 85 درصد 
آب کشـور در حوزه کشـاورزی مصرف می شـود، البته 
در همـه کشـورها این حـوزه بیشـترین مصـرف آب را 
دارد، اما وضعیـت ایران در این حوزه نامناسـب اسـت.
جعفـری بـا بیـان اینکـه امنیـت ملـی کشـور در گرو 

امنیـت غذایـی اسـت، افـزود: دولت هـای مختلـف به 
دلیـل بحـران نـان در دنیـا سـرنگون شـدند، بایـد هر 
کشـوری محصـولات اسـتراتژیک خـود را تولیـد کند 
و تـا کشـاورزی ایـران به سـمت بهـره وری معقـول از 
منابع آبـی کشـور نـرود و بـر پایـه دانش بنیان نشـود 

قطعـا حرفـی هـم بـرای گفتـن نداریم.
عضـو کمیسـیون کشـاورزی، آب، منابـع طبیعـی 
و محیـط زیسـت مجلـس شـورای اسـامی، گفـت: 
کشـاورزی کشـور بایـد دانش بنیـان شـود. امـروز 
زمین هـای کشـاورزی تکـه تکه شـدند که کشـاورزی 
در ایـن زمین هـا بـا هکتار کـم جـواب نمی دهـد. باید 
تمامی دانشـگاه های کشـور به سـمت حل مشـکات 
جامعـه رونـد، متاسـفانه ارتقـای اسـاتید دانشـگاه به 
مقـالات ISI گـره خـورده اسـت در حالـی کـه بایـد 
این هـا با دانش خـود به حل مشـکات کشـور از جمله 

کشـاورزی، صنعـت و غیـره کمـک کننـد.
او بـا تاکیـد بـر اینکـه پایان نامه هـا و پژوهش هـا بایـد 
به سـمت حـل مشـکات کشـور رود، گفـت: یکـی از 
رسـالت های اصلـی دانشـگاه، دانش بنیـان کـردن 
اقتصـاد اسـت و اگـر امنیـت غذایـی کشـور در ارتباط 

بـا حـوزه کشـاورزی اسـت قطعـا بایـد ایـن حـوزه بـا 
پژوهـش بـرای حـل مشـکات کشـور اقـدام کنـد.

جعفری در پایـان خاطرنشـان کرد: متاسـفانه کشـور 
بر اسـاس سـند آمایش حرکت نکرده اسـت، در سـند 
آمایش اسـتان بزرگتریـن ظرفیت اسـتان چهارمحال 
و بختیـاری را بـرای رشـد و توسـعه، کشـاورزی و 

دامپـروری دیده انـد. نـرخ رشـد جمعیـت اسـتان از 
میانگین کشـوری بالاتر اسـت، اما در چند سـال اخیر 
جمعیـت اسـتان ثابت بـوده بدیـن معنا کـه مهاجرت 
بـه دلیـل بیـکاری رخ داده اسـت، امـا زمانی اشـتغال 
پایـدار ایجـاد می شـود کـه بـر اسـاس سـند آمایـش 

سـرزمینی حرکـت کنیـم.
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زنگ خطر کمبود 
گازوئیل به صدا درآمد

از آنجـا کـه عرضـه گازوئیـل در بازارهـای 
دنیا کاهـش یافتـه اسـت، به نظر می رسـد 
با خطـر کمبـود گازوئیـل در تمـام مناطق 

جهـان مواجه باشـیم.
به گـزارش تسـنیم، بـه زودی یـک طوفان 
کامـل در بازارهـای جهانـی گازوئیـل آغاز 
می شـود. ظرفیت پالایشـگاهی در کل دنیا 
کاهـش یافتـه و حجم ذخایـر با آغـاز فصل 
سـرما در نیمکره شـمالی پایین آمده است. 
شـبکه های  می توانـد  عرضـه  کاهـش 
حسـاس حمل ونقـل را بـه خطـر بینـدازد 
چـون ایـن سـوخت صنعتـی کشـتی ها، 
حرکـت  بـه  را  قطارهـا  و  کامیون هـا 
درمـی آورد. از این سـوخت همچنین برای 
گرمایـش خانه هـا و کسـب وکارها و تولیـد 

بـرق اسـتفاده می شـود.
متخصصـان هشـدار داده انـد تقریبـاً تمـام 
مناطـق دنیـا طی چنـد مـاه آینده بـا خطر 
کمبـود گازوئیـل مواجـه می شـوند، چـون 
عرضـه  آن تقریبـاً در تمـام بازارهـای دنیـا 
کاهش یافته و قیمت را افزایش داده اسـت. 
تأثیر اقتصـادی بـالا رفتن قیمـت گازوئیل 
و کمبـود جهانی آن پیامدهـای فاجعه باری 
به دنبـال خواهـد داشـت کـه یکـی از آنهـا 
تشـدید تورم و افزایش فشـار بـر خانواده ها 

و کسـب وکار هاسـت.
قیمـت بنزیـن و گازوئیـل تـا حـد زیـادی 
وابسـته به قیمت نفت خام در بـازار جهانی 
اسـت و به خاطـر محدودیت عرضـه، قیمت 
گازوئیـل هـم در بسـیاری از بازارهـا رو بـه 
افزایـش اسـت. تخمیـن زده می شـود 
افزایش قیمـت گازوئیـل 100 میلیارد دلار 
بـرای اقتصـاد آمریکا هزینه داشـته باشـد.
ذخایـر گازوئیـل در آمریـکا بـه پایین ترین 
رقـم از 1۹82 رسـیده و عرضـه آن در ایـن 
زمـان از سـال تـا پایین تریـن رقـم پاییـن 
آمده اسـت. طبـق گـزارش اداره اطاعـات 
انـرژی آمریـکا، ایـن کشـور تنها بـرای 25 
روز عرضـه گازوئیـل خواهـد داشـت کـه 
پایین تریـن رقم از 2008 را نشـان می دهد.

قیمـت گازوئیـل در بـازار آمریـکا بیـش از 
2۶5 درصـد از آغـاز ریاسـت جمهوری جـو 
بایدن در 2021 افزایش یافته اسـت. قیمت 
گازوئیـل در بهار سـال جـاری میـادی در 
آمریـکا بـه 5 دلار و 37 سـنت در هـر گالن 
رسـید و پـس از آن تـا 3 دلار و 51 سـنت 

پاییـن آمد.
عاوه بـر آمریـکا، شـمال شـرق اروپـا هم با 
کمبود عرضـه گازوئیـل مواجه شده اسـت. 
ذخایـر اروپـا بـا اجرایـی شـدن تحریم هـا 
علیـه واردات نفـت و محصـولات نفتـی 
روسـیه در ماه هـای آینـده بیـش از پیـش 

کاهـش خواهـد یافـت.

ایران واردکننده 
گاز شد

طبـق اعـام وزارت نفـت، ایـران 200 
میلیـون مترمکعب کمبـود تولیـد گاز دارد 
که امیـدوار اسـت بتواند این میـزان کمبود 

را بـا واردات گاز از روسـیه جبـران کنـد.
در حـال حاضـر ناتـرازی تولیـد و مصـرف 
گاز 200 میلیـون مترمکعـب تخمیـن زده 
می شـود و آن طـور کـه وزیـر نفـت اعـام 
کرده، مذاکـرات خوبی با کشـورهایی مانند 
روسـیه بـرای واردات گاز انجـام شـده کـه 
امیدواریـم بتوانیـم خبرهای خوبـی در این 

زمینـه بـه مـردم بدهیم.
به گزارش ایسـنا، بیش از 70 درصـد انرژی 
کشـور بـه وسـیله گاز تامیـن می شـود و از 
سـوی دیگـر رونـد شـدت مصـرف انـرژی 
بیشـتر از میانگیـن شـدت مصـرف انـرژی 
در سـطح جهانـی اسـت. ایـن رونـد نیـز 
بـا رشـد اقتصـادی همخوانـی نـدارد. در 
حـوزه تامیـن امنیـت انـرژی کشـور، تـراز 
بین عرضـه و تقاضـای گاز طبیعـی یکی از 
مولفه هـای کلیـدی بـه شـمار مـی رود، در 
بحـث تولیـد گاز بیـش از 75 درصـد تولید 
گاز خـام از میدان پـارس جنوبـی و نزدیک 
بـه 25 درصد آن از میادین مسـتقل صورت 

. می گیـرد
 طبـق آمار در فصـل تابسـتان پیک مصرف 
در بخـش خانگی 1۶0 تـا 170 میلیون متر 
مکعـب بـوده امـا در فصـل زمسـتان ایـن 
رقـم بـه ۶00 تـا 700 میلیون متـر مکعب 
می رسـد یعنی چهار برابر مصـرف در فصل 
گرم سـال؛ از سـوی دیگر بیش از 83 درصد 
سـوخت مورد نیـاز نیروگاه هـا از گاز تامین 
می شـود. در بخـش خانگـی شـاهد رشـد 
شـش درصـدی مصـرف گاز هسـتیم و در 
حوزه صنایع سـالانه پنج درصـد و در بخش 
نیروگاهـی شـش درصد رشـد مصـرف گاز 
داریم. رشـد شـدت مصرف انرژی نسبت به 
نـرم جهانی آن نیـز بیـش از دو برابر اسـت.

  بـا توجـه بـه عرضـه و تولیـد گاز در فصل 
سـرد سـال حدود 200 میلیون متر مکعب 
ناترازی در حـوزه گاز وجـود دارد. آنطور که 
وزیر نفـت اعام کـرده در سـال 1400 این 
ناترازی حدود 240 میلیـون مترمکعب بود 
و بـه دلیـل موضوعات پیـش آمـده واردات 

گاز از ترکمنسـتان نداشتیم.

سرپرست مرکز مدیریت حمل و نقل و سوخت:

 نیمی از ناوگان کامیونی، فرسوده و از 
رده خارج هستند

 سرپرسـت مرکـز مدیریت حمـل و نقل و سـوخت اظهـار داشـت: از 
400 هزار نـاوگان موجود باری، حـدود نیمی یعنی 188هـزار ناوگان 
فرسـوده هسـتند و همانطور که گفته شـد برنامه ریزی برای نوسازی 
نـاوگان بـرون شـهری انجام شـده و نوسـازی نـاوگان امـری ضروری 
اسـت چرا که عاوه بر آلایندگی هوا بـه دلیل تردد این میـزان ناوگان 
فرسـوده، میزان مصرف این ناوگان تا سـه برابر افزایـش پیدا می کند.

 علیرضـا احمـدی در گفت وگـو بـا خبرنـگار اقتصـادی ایلنـا درباره 
مشـکات موجود برای ترخیص کامیون های وارداتـی و دلایل تاخیر 
در ترخیـص ایـن کامیون هـا اظهـار داشـت: بـه طـور کلـی در بحث 
نـاوگان حمل و نقـل دو طرح نوسـازی و توسـعه مطـرح اسـت که در 
بخش هایی کـه از بعُد نـاوگان با کمبـود ارائه خدمات مواجه هسـتیم 
مانند کامیون های یخچال دار یا سـرویس تاکسـی های برون شـهری 
در بخش توسـعه، سـرمایه گذاری انجام می شـود. حال اینکـه در بعُد 
ناوگان، نسـبت به تقاضایـی که بـرای جابه جایی بـار وجـود دارد این 
موضوع مورد بررسـی قرار می گیرد که طرح نوسـازی یا طرح توسـعه 
باید در دستور اجرا باشـد. طرح توسـعه در قالب افزایش تعداد ناوگان 
اسـت اما طرح های نوسـازی معمولا با جایگزینی با خودروی فرسوده 

موجـود در نـاوگان به اجرا می رسـند.  
وی ادامـه داد: پس از ابـاغ بند ث مـاده 30 احکام دائمـی برنامه های 
توسـعه کشـور آیین نامه اجرایی برای آن تدوین شـد کـه در این  نامه 
اجرایـی سیاسـت هایی که مـد نظر سـازمان راهـداری بود بـه نحوی 
تبیین شد که یکی از سیاسـت های مد نظر سیاست نوسـازی ناوگان 
بود.   سرپرسـت مرکز مدیریت حمل و نقل و سـوخت گفـت: در زمان 
تنظیم  آیین نامه، سیاسـت نوسـازی تدویـن و در قالب مـاده 4 قانون 
آیین نامه اجرایی بنـد ث مـاده 30 قانون احـکام دائمی مقرر شـد که 
بـه ازای واردات هر کامیون حداقـل یک کامیون فرسـوده از رده خارج 
شـود و اجازه تفـاوت تناژ تا سـه تن داده شـد. اما مشـکل پیـش آمده 
این بود که در اصاحیه یکـی از بندهای آیین نامـه از رده خارج کردن 

خودروهـای فرسـوده، بحث قانـون منع تردد مطرح شـد.

تورم سالانه دهك اول 50 درصد شد
 محـدوده تغییـرات تـورم دوازده ماهـه در گـروه عمـده »خوراکی ها، 
آشـامیدنی ها و دخانیـات« بیـن ۶0.5درصـد بـرای دهک هشـتم تا 

۶4.۶ درصـد بـرای دهـک  اول بوده اسـت.
به گزارش خبرگـزاری خبرآنایـن،   نرخ تـورم کل کشـور در آبان ماه 
1401 برابـر 44 درصـد اسـت کـه در دهک هـای مختلـف هزینه ای 
در بـازه 41.7 درصـد بـرای دهـک دهـم تـا 50.2 درصد بـرای دهک 
اول نوسـان دارد. محـدوده تغییرات تـورم دوازده ماهـه در گروه عمده 
»خوراکی ها، آشـامیدنی ها و دخانیات« بیـن ۶0.5 درصد برای دهک 
هشـتم تـا ۶4.۶ درصـد بـرای دهـک اول اسـت، هم چنیـن اطـاع 
مذکور در مورد گـروه عمده »کالاهـای غیرخوراکـی و خدمات« بین 
32.۹ درصـد برای دهـک چهارم، پنجم و ششـم تـا 3۶.۶ درصد برای 

دهـک دهم اسـت.
بر اسـاس اعداد مربوط به تـورم میـان دهک های مختلـف هزینه ای، 
فاصلـه تورمـی دهک هـا در این مـاه بـه 8.5 واحـد درصد رسـید که 
نسـبت بـه مـاه قبـل )7.۹ واحـد درصـد( 0.۶ واحـد درصـد افزایش 

داشـته است

طبقه متوسط در خاورمیانه در حال حذف شدنخبر

سهم هم کم درآمدها کمتر از 10 درصد درآمد
گزارش

دنیای اقتصاد
»دنیای اقتصـاد« در گزارشـی وضعیـت نابرابـری در 
منطقـه خاورمیانـه را بررسـی می کنـد و بـه مقایسـه 
آن بـا سـایر نقـاط می پـردازد. مطابـق ایـن برآوردهـا 
در منطقـه خاورمیانـه، درحالی کـه 10درصـد متمـول  
جامعـه سـهم ۶0درصـدی از مجمـوع درآمدهـای این 
منطقـه دارنـد، سـهم 50درصـد کم درآمد ایـن منطقه 
کمتـر از 10درصـد اسـت. عمـده ایـن نابرابـری درآمد 
در منطقـه خاورمیانـه بـه درآمدهـای نفتـی در ایـن 
منطقـه بازمی گـردد. مقایسـه آمارهـا نشـان می دهـد 
کـه شـکاف درآمـدی در ایـن منطقـه از دیگـر مناطق 
جهـان وضعیـت بغرنج تـری دارد. بـه بیـان دیگـر ایـن 
آمـار اقتصـادی نشـان می دهـد طبقـه متوسـط که در 
مطالعـات اقتصـادی به عنوان موتـور توسـعه اقتصادی 
و سیاسـی از آن یـاد می شـود، در منطقـه خاورمیانـه 
جایگاهی نـدارد یا بـه معنای دیگـر، طبقه متوسـط در 
منطقه ممنوعه قرار گرفته اسـت. ایـن آرایش درآمدی 
سـاکنان طبقه متوسـط خاورمیانه می توانـد با تحولات 
سیاسـی و اجتماعی آن مرتبط باشـد و به عنوان عاملی 
کلیـدی در نارضایتی هـای ایـن طبقه محسـوب شـود.
 در دهه هـای اخیـر، خاورمیانـه صحنـه رویدادهـای 
سیاسـی دراماتیکـی بوده اسـت کـه می  تـوان بـه تعدد 
جنگ هـا، تهاجمـات، انقاب هـا و تاش هـای مختلـف 
برای ترسـیم مجدد نقشـه سیاسـی منطقه اشـاره کرد. 
با توجه به ایـن زمینه، چندیـن مطالعه ارتبـاط بین این 
آشفتگی سیاسـی و ساختار و سـطح نابرابری اجتماعی-
اقتصـادی در منطقـه را مـورد سـوال قـرار می  دهنـد. 
با این حـال، برآوردهـای مبتنـی بـر نظرسـنجی نشـان 
می دهـد نابرابـری در کشـورهای خاورمیانـه به ویـژه 
بر اسـاس اسـتانداردهای تاریخی و بین المللی بالا نیست 
و ممکن اسـت منبـع نارضایتـی در جای دیگری باشـد.
 تـاش گـزارش حاضـر بر ایـن اسـت که ایـن معمـا را 
بـه دو صـورت توضیح دهـد. اول، سـطح تحلیـل تغییر 
داده می  شـود و نابرابـری در خاورمیانـه بـه صـورت 
یـک کل مـورد بررسـی قـرار می  گیـرد، زیرا تصـورات 
دربـاره نابرابـری ممکـن اسـت تنهـا توسـط نابرابـری 
درون کشـوری تعبیـر شـود. انگیـزه ایـن انتخـاب سـه 

نگرانـی عمـده اسـت:
 - نخسـت کمبود داده های نظرسـنجی در سـطح ملی، 
کـه تحلیل عمیق را در سـطح کشـور محـدود می  کند؛

 - دوم، درجه نسـبتا زیـاد همگونـی فرهنگـی، زبانی و 
مذهبـی، حداقـل در مقایسـه با سـایر مناطـق جهان؛

 - و در نهایـت نیاز بـه فراتر رفتن از مفهـوم دولت-ملت 
بـرای درک الگوها و پویایی هـای نابرابری.

 صـورت دوم این اسـت که اسـتدلال می  شـود تـا همین 
اواخـر، داده هـای موجـود بـرای اندازه گیـری نابرابـری 

بـه میـزان قابل توجهـی کافـی نبـوده اسـت. داده هـای 
نظرسـنجی کـه به طـور قابل پیش بینـی از مشـکات 
کدگـذاری، گزارش دهـی کـم و کوتاه  نگـری رنـج 
می برنـد، بایـد بـا سـایر منابـع داده، ماننـد داده هـای 
مالـی، تکمیـل شـوند تـا آمـار نابرابـری قابل اعتمـاد 
تولیـد شـود. بنابرایـن روش جدید توسـعه یافته توسـط 
آلـواردو و همکاران بـه کار گرفتـه می  شـود )201۶( که 
بـا ایجاد »حسـاب های ملـی توزیعـی« بـرای خاورمیانه 
همان طـور کـه توسـط حسـاب های ملـی اندازه گیـری 
می شـود روش منطقی تـری بـرای بـرآورد نابرابـری در 
این منطقه اسـت. برای انجـام این کار، نظرسـنجی های 
خانـوار، حسـاب های ملـی، داده هـای مالیات بـر درآمد 
و فهرسـت های مالـی غنـی بـه شـیوه ای سیسـتماتیک 
ترکیب می  شـوند تا اولین تخمین هـا از نابرابـری درآمد 
در سـطح منطقه ای به دسـت آید. با اعمال این تغییرات 
یافته هـا نشـان می  دهـد خاورمیانـه در سـال های اخیر 

نابرابرتریـن منطقـه در جهـان بوده اسـت.  
 

نابودی طبقه متوسط در خاورمیانه
بـر اسـاس تخمین هـای معیـار، سـهم کل درآمـدی 
کـه بـه 10درصد طبقـه بـالای درآمـدی جامعـه تعلق 
می  گیـرد، حـدود ۶4درصـد در خاورمیانـه اسـت کـه 
در مقایسـه بـا 37درصـد در اروپـای غربـی، 47درصد 
در ایـالات متحـده، 55درصـد در برزیـل و ۶2درصـد 
در آفریقـای جنوبـی )دو کشـور اخیـر اغلب بـه عنوان 
نابرابرتریـن کشـورهای جهـان شـناخته می  شـوند(، 

نسـبت بسـیار بالایـی را بـه خـود اختصـاص می  دهـد. 
به نوعـی خاورمیانـه در سـال های اخیـر جایـگاه 
نابرابر تریـن منطقـه جهـان را اشـغال کرده اسـت. این 
شـاخص )۶4درصد( نشـان می  دهد از هـر 100 دلاری 
کـه در خاورمیانه ایجاد می  شـود ۶4دلار بـه 10 درصد 
طبقه بـالای درآمـدی جامعه تعلـق می  گیـرد. بنابراین 

خاورمیانـه در سـال های اخیر به مـکان نابرابـری برای 
امـرار معـاش مبدل شـده اسـت.

 عـاوه بـر ایـن، ماننـد سـایر مناطـق به شـدت نابرابـر، 
خاورمیانـه بـا سـاختار اجتماعـی دوگانـه مشـخص 
می  شـود. یک گروه بسـیار ثروتمند در بـالای هرم وجود 
دارد کـه سـطح درآمـد آنهـا به طـور کلـی بـا همتایـان 
آنهـا در کشـورهای بـا درآمد بـالا قابل مقایسـه اسـت و 
تـوده بسـیار فقیرتـری از جمعیـت بـا درآمـد ناچیـز در 
سـطح پاییـن هـرم طبقاتـی وجـود دارد. ایـن سـاختار 
منعکس کننده فقـدان یک »طبقه متوسـط« گسـترده 

اسـت، زیرا 40 درصد متوسـط توزیع درآمدی بـا درآمد 
بسـیار کمتری نسـبت بـه 10 درصد بـالا در میانـه باقی 
مانـده اسـت. مطابـق داده هـا سـهم درآمـدی طبقـه 
به ظاهـر متوسـط در خاورمیانـه بـه زیـر 30 درصـد در 
سـال 2018 تنـزل کـرده اسـت؛ بدیـن معنی کـه از هر 
100 دلار درآمد کمتر از 30 دلار به طبقه متوسـط تعلق 

می  گیـرد. از طرفـی وضعیت توزیـع درآمد در سـال های 
اخیـر نیـز چنـدان دچـار تغییـر و تحـول مثبت نشـده 
اسـت؛ بنابرایـن می  تـوان گفـت بـا پدیـده مـرگ طبقه 
متوسـط در کشـورهای خاورمیانه از جمله ایـران مواجه 
هسـتیم. در این مسـاله خاورمیانه مشـابه برزیـل و هند 
اسـت که همواره در طول تاریـخ به عنوان کشـورهایی با 

سـطح نابرابـری بسـیار بـالا یاد شـده اند.
 

 نقش نفت در نابرابری
 منشـا نابرابری شـدید در گروه هـای مختلف کشـورها 
متفاوت اسـت. در خاورمیانه، عمدتا به دلیل جغرافیای 
مالکیت نفت و تبدیـل درآمدهای نفتی بـه دارایی های 
مالـی دائمـی اسـت. از طرفـی نفـت الـزام بـه توسـعه 
سـاختار های مالیاتـی را در خاورمیانـه بـه مسـاله ای 
حاشـیه  ای تبدیل کـرده اسـت. از طرفی شـکاف بزرگ 
در درآمـد متوسـط بیـن کشـورهای خلیـج فـارس و 
سـایر کشـورهای خاورمیانـه نکتـه جالبـی را آشـکار 
می کند. بـه عنوان مثـال، در سـال 201۶، کشـورهای 
عربـی خلیج فـارس 15 درصـد از کل جمعیـت منطقه 
را تشـکیل می  دادنـد؛ در حالی کـه تقریبـا نیمـی از کل 
درآمد منطقـه را دریافت می  کردنـد. در مقابل، نابرابری 
شـدید در آفریقای جنوبی بـه میراث سیسـتم آپارتاید 
مربوط می  شـود که تـا اوایل دهـه 1۹۹0، فقـط اقلیت 
سفیدپوسـت )حـدود 10 درصـد از جمعیـت، کـه تا به 
امروز تقریبا بـا 10درصد گـروه درآمدی برتـر مطابقت 
دارد( دارای حـق تحـرک طبقاتـی و مالکیـت کامـل 
بودنـد. در برزیـل، میـراث نابرابـری نـژادی نیـز نقـش 
مهمـی ایفـا می  کند. برزیـل آخریـن کشـور بزرگی بود 
کـه بـرده داری را در سـال 1887 لغـو کـرد، در زمانـی 
کـه بـردگان حـدود 30 درصـد از جمعیـت را تشـکیل 

می  دادنـد.
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به گـزارش خبرنـگار ایلنـا، صبـح روز گذشـته، 
یکشـنبه، ششـم آذرمـاه، نماینـدگان مجلس با 
174 رای موافـق، 7 رای مخالـف و 7 رأی ممتنع 
از مجمـوع 232 نفـر حاضـر در جلسـه بـا طرح 
اصاحیـه مـاده 5 بیمـه کارگـران سـاختمانی 
موافقـت کردنـد. طرحـی کـه بـه گفتـه ی اکبر 
شـوکت، فعـال کارگـری سـاختمانی، بـا طـرح 
اولیه ای کـه به مجلس رفـت، فـرق دارد. در طرح 
جدید، ضریـب تعیین شـده بـرای پرداخت حق 
بیمـه، از یـک تـا14 درصـد بـه یـک تـا 4درصد 
تغییـر یافته اسـت کـه ایـن بـه معنـای کاهش 
منابـع تأمیـن اجتماعـی بـرای بیمـه کارگـران 

سـاختمانی اسـت. 
بابایـی کارنامـی )عضـو کمیسـیون اجتماعـی 
مجلـس( در گفتگـو با ایلنـا، البتـه ایـن موضوع 
را رد می کنـد و می گویـد: رقمـی کـه مـا بـرای 
بیمه کارگران سـاختمانی نیاز داشـتیم، 14هزار 
میلیارد تومـان بود که بـا فرمولی که محاسـبه و 
تصویب کردیـم، 15هـزار میلیارد تومـان درآمد 
برای بیمه کارگران سـاختمانی به دست می آید.  
وی ادامـه داد: ما به دنبـال تامین منابع سـازمان 
تامیـن اجتماعـی از محـل اصـاح مـاده 5 بیمه 
کارگـران سـاختمانی بودیـم و بـه این خواسـته 

هم رسـیدیم. 
کارنامـی گفـت: در طرحـی کـه پیـش از ایـن 
اجرایی می شـد، 15درصد از درآمـد صدور پروانه 
سـاختمانی بـه حسـاب تأمیـن اجتماعـی برای 
بیمه کارگران سـاختمانی واریز می شـد، اما الان 
1 تا 4درصد از حداقل حقوق مصوب شـورایعالی 
کار ضربدر متراژ مسـاحت سـاختمانی، به عنوان 

منابـع در نظر گرفته شـده اسـت. 
عضو کمیسـیون اجتماعـی مجلس تأکیـد کرد: 
در کل عـددی که بـرای هر متـر مربع بـا فرمول 

قبلـی – طرحی کـه قبـا اجرایـی می شـد - به 
دسـت می آمـد، 80هـزار تومان بـود کـه الان به 

1۶0هـزار تومـان افزایش پیـدا کرد. 
بابایـی کارنامـی در پاسـخ بـه این سـوال کـه آیا 
آنچـه امـروز در مجلـس بـه تصویـب رسـیده، 
می توانـد اعتبـارات کافـی بـرای بیمـه کارگران 
سـاختمانی را تامیـن کند یا نـه گفـت: کارگران 
نگـران نباشـند؛ طرحـی که مصـوب شـده قبل 
از آنکه به دسـتور کار مجلس بیاید در جلسـه ای 
مـورد توافـقِ فنـی سـازمان تامیـن اجتماعـی 
قـرار گرفتـه اسـت. در آن جلسـه سـازمان 
تأمیـن اجتماعـی، مرکـز پژوهش هـای دولـت، 
آقـای قالیبـاف، مرکـز پژوهش هـای مجلـس و 
نماینـدگان کمیسـیون های مختلـف مجلـس 

حضـور داشـتند. 
وی گفـت: مـا به دنبـال رفـع دغدغه ی سـازمان 
تامین اجتماعی برای کسـب درآمد کفِ 14هزار 
میلیـارد تومان بـرای اجرای ایـن قانـون بودیم و 
در ایـن راسـتا اصاحیـه مـاده 5 بیمـه کارگران 
سـاختمانی را تصویب کردیم. همانطور که گفتم 
با این قانون درآمد بیشـتری از آنچـه مد نظرمان 

بوده کسـب می کنیم و برآورد ما 15هزار میلیارد 
تومان اسـت.  بابایی کارنامی تأکید کرد: هر آنچه 
هسـت به نفع کارگران ساختمانی اسـت. در این 
قانون آمده بـه محض اینکـه کارگر سـاختمانی 
درخواسـت بیمه کرد، سـازمان تأمین اجتماعی 
حداکثـر یک مـاه فرصـت دارد تـا اقدام بـه بیمه 
کارگر سـاختمانی کند که در قانون قبلی چنین 

چیزی وجود نداشـت. 
ایـن نماینـده مجلـس افـزود: همچنیـن در این 
قانـون بیان شـد کـه سـازمان تامیـن اجتماعی 
باید حسـاب مجزایی برای درآمد بیمـه کارگران 
سـاختمانی در نظر بگیـرد که این حسـاب مجزا 
قبـا وجـود نداشـت و تأمیـن اجتماعـی تمـام 
درآمدها را در یک حسـاب می ریخـت. از این نظر 
احتمال اینکه برای آن درآمدها تفاسیر مختلفی 

وجود داشـته باشـد زیـاد بود. 
وی گفت: با قانون جدیـد، هر درآمـدی از این راه 
کسـب می شـود، باید به حسـاب متمرکز و صرفا 
برای بیمـه کارگران سـاختمانی مصرف شـود و 
بـه تأمیـن اجتماعـی موظف بـه پاسـخگویی به 

کمیسـیون اجتماعی مجلس اسـت.

به گزارش بازار، با یک جست و جوی کوتاه در 
گوگل می توان به آمارهای امید بخشی از این 
خطه کویری و تشنه گرفت؛ »امسال طبق 
پیش بینی ها در قم شش هزار تن پسته برداشت 
می شود«. همچنین با خبر شدیم یک کشاورز 
قمی با تاش و تجربه خود توانسته به عنوان 
پسته کار نمونه کشوری انتخاب شود. »محمد 
حسینی محمدآبادی شهریاری«، کشاورز پسته 
کار نمونه کشوری در گفت وگو با خبرنگار بازار 
از موفقیت های خود سخن گفته است که این 

گفت وگو بدین شرح است:
مختصری  خود  پسته  باغ  وضعیت  از   
توضیح دهید و بفرمایید چند هکتار زیر 

کشت پسته است؟
 200 هکتار از باغ های من زیر کشت پسته قرار 
دارد که از این 200 هکتار 100 هکتار آن پسته 
بارور و 100 هکتار نیز پیوند خورده است که تا 

دو سال آینده بارور می شود.
  همان طور که اشاره کردید قم با چالش 
و بحران کم آبی روبرو است شما بر تغییر 
شیوه کشاورزی و اصلاح آن چه دیدگاهی 

دارید؟
 با توجه به چالش و بحران کم آبی در قم می توان 
با تغییر الگوی کشت به بهره وری خوبی رسید، 
پسته جزو گیاهان و محصولات کم آب بر است و 
با اقلیم خاص قم هم سازگاری فراوانی دارد لذا 
می توان ریشه های این گیاه را در عمق دو الی 
سه متر زمین برد و در گرمای شدید تابستان 
هم حداقل یک بار باغ را محلول پاشی کرد؛ قم 

ظرفیت مناسبی برای کاشت پسته دارد. 
مهم ترین نوع پسته ای که در قم و به ویژه 

در باغ شما کاشته می شود چیست؟
 در قم بهترین انواع پسته ها شامل اکبری، کله 

قوچی، فندقی و احمد آقایی و اخیراً هم نوع 
حسینی کشت می شود. پسته هایی که در این 

منطقه کاشته می شود مرغوب هستند.
 در قم بهترین انواع پسته ها شامل اکبری، کله 
قوچی، فندقی و احمد آقایی و اخیراً هم نوع 

حسینی کشت می شود
  به عنوان پسته کار نمونه از مسئولان چه 

انتظاری دارید؟
 مسئولان باید حامی خوبی برای کشاورزان 
باشند چرا که کشاورزان سربازان خط مقدم 
جبهه تولید هستند پس این سربازان برای خوب 
جنگیدن نیاز به حمایت دارند. مسئولان باید 
مشکات آنها را پیگیری کنند. به عنوان مثال 
کود شیمیایی مورد نیاز کشاورز را تأمین کنند 
نه اینکه با قیمت چند برابر در اختیار کشاورزان 

قرار دهند.
  آیا چشم اندازی برای صادرات پسته قم 

دارید؟
 بارها گفته ام قم ظرفیت بالایی برای کاشت 
پسته دارد و حتی می تواند قطب پسته شود 
اگر 100 هزار هکتار زمین پسته داشته باشیم 

حتی با همین بحران کم آبی می توان آن را به 
200 هکتار افزایش دهیم و اگر از هر هکتار دو 
تن پسته مرغوب داشته باشیم و به کشورهای 
خارجی و اروپایی صادر کنیم که هم می توان 
درآمدزایی کرد و هم می توان در مقابل گندم 
وارد کنیم و زنجیره غذایی قم و حتی کشور را 
تامین کنیم. از کشاورزان قمی می خواهم ترس 
و واهمه در زمینه کاشت پسته را کنار گذاشته با 
بهره گیری از تجربه کشاورزان با تجربه و ایجاد 
اتاق فکر و همسویی با جهاد کشاورزی در این 
زمینه قدم بردارند. درست است که کاشت 
پسته و رسیدن به سود آن زمان بر است اما در 
سال هفتم و یا هشتم می توان پسته باروری 
داشت. توسعه کشت پسته در قم به جای سایر 
محصولات کشاورزی عاوه بر اینکه تهدیدی 
در زمینه مصرف آب ندارد به علت ارزش بالای 
این محصول می تواند باعث ایجاد اشتغال، رونق 
اقتصادی و همچنین ارزآوری برای کشور شود 
که البته شرط اصلی برای رسیدن به آن حمایت 
به موقع و کافی و از کشاورزان در کنار ارائه 

آموزش های تخصصی و فنی است.

اجرای مدل طلای سرخ رفسنجان در قمکارگران ساختمانی بیمه می شوند
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رئیــس اتحادیــه فروشــندگان پیــچ و مهــره تهــران بــا بیــان اینکــه در حــال حاضــر نظارت 
ــده  ــت تولیدکنن ــه دس ــه ب ــه عادلان ــواد اولی ــت و م ــف اس ــیار ضعی ــش بس ــن بخ در ای
نمی رســد، گفــت کــه تولیدکننــدگان در ســال 2021 توانســتند 70 درصــد از پیــچ و مهره 

مــورد نیــاز کشــور را تولیــد و تامیــن کننــد.
ــا اشــاره بــه تولیــد انــواع پیچ هــای ســرمته ای  ــا ایســنا، ب نورالدیــن مهــری در گفت وگــو ب
بــا گریــد بندی هــای مختلــف کــه در صنعــت خودروســازی  مــورد اســتفاده اســت، گفــت: 
ــا توجــه بــه اینکــه اســتفاده از پیــچ و مهــره در تمــام ابعــاد و انــواع تولیــد کاربــرد دارد و  ب
هیــچ کالایــی بــدون وجــود پیــچ و مهــره نمی توانــد کار کنــد، نیــاز بــه ایــن کالا در همــه 

صنایــع قابــل لمــس اســت.
بــه گفتــه وی تولیدکننــدگان داخلی بعــد از انقــاب بــا تکنولوژی صنعــت در ســال 2021، 
توانســتند بــر پایــه علــم و دانــش، 70 درصــد از پیــچ و مهــره مــورد نیــاز کشــور را تولیــد و 
تامیــن کننــد. در کل ســاختار تولیــد پیــچ و مهــره کامــاً تغییر کــرده و توانســتیم بخشــی 

از واردات ایــن حــوزه را در داخــل تولیــد کنیــم.

شـاخص کل بورس روز گذشـته با 2023 واحد کاهش در رقـم یک میلیـون و 40۶ هزار واحد 
ایسـتاد. این در حالی اسـت که شـاخص کل بـا معیار هـم وزن بـا 53۹ واحـد افزایـش به رقم 
408 هـزار و ۶41 واحد رسـید. در این بـازار 318 هـزار معامله انجام شـد که 34 هـزار و 5۹0 

میلیـارد ریال ارزش داشـت.
به گزارش ایسـنا، معدنـی و صنعتی گل گهـر، پالایش نفت بندرعبـاس، پالایش نفـت تهران، 
گسـترش نفـت و گاز پـارس و پالایـش نفت اصفهان نسـبت بـه سـایر نمادها بیشـترین تاثیر 
منفـی و در مقابل گـروه مدیریـت سـرمایه گـذاری امید و ملـی صنایع مـس ایران نسـبت به 

سـایر نمادها بیشـترین تاثیر مثبـت را روی بورس گذاشـتند.
شـاخص کل فرابورس هـم روزگذشـته با کاهشـی 10 واحدی تـا رقـم 18 هـزار و 554 واحد 
کاهش یافـت. در این بـازار 174 هـزار معامله بـه ارزش 150 هـزار و ۶12 میلیارد ریـال انجام 
شـد. پلیمر آریاساسـول، آهن و فـولاد غدیر ایرانیـان، بیمه پاسـارگاد و بهمن دیزل نسـبت به 
سـایر نمادها بیشـترین تاثیر منفی و در مقابل تولید نیـروی برق دماوند، گروه سـرمایه گذاری 
میراث فرهنگـی و بیمه کوثر نسـبت به سـایر نمادها بیشـترین تاثیـر مثبـت را روی فرابورس 

گذاشتند.

قیمــت ســکه تمام طــرح جدیــد طــی معامــات روز گذشــته بــازار ســرمایه در حالــی از 17 
میلیــون تومــان گــذر کرد کــه یــک کارشــناس بــازار ســرمایه بــر ایــن باور اســت که ســکه 

حبــاب مثبــت دارد و خریــداران انتظــار دارنــد قیمت طــای جهانــی یــا ارز افزایــش یابد.
طــی معامــات روز گذشــته بــازار ســرمایه، ســکه تمــام طــرح جدیــد بــا افزایــش بیــش از 
یــک درصــدی نســبت بــه روز گذشــته از مــرز 17 میلیــون تومان گــذر کــرد. ایــن در حالی 
اســت کــه امــروز کمتریــن قیمــت ســکه در بــازار ســرمایه حــدود 1۶ میلیــون و ۶84 هزار 
تومــان و بیشــترین قیمــت نیــز 17 میلیــون و 240 هــزار تومــان بــود. قیمــت مجــاز ســکه 

نیــز از 15 میلیــون و ۹۹۹ هــزار تومــان تــا 17 میلیــون و ۶84 هــزار تومــان اســت.
ــرد: قیمــت  ــار ک ــا ایســنا، اظه ــو ب ــازار - در گفت وگ ــن ب ــه شــریعتی - کارشــناس ای روزب
ــرد. قیمــت هــر انــس  ــی و دلار تاثیــر می پذی ــرخ طــای جهان ســکه از دو متغیــر اصلــی ن
طــا در بــازار جهانــی حــدود 1775 دلار اســت. در ایــن میــان ســکه قیمــت دلار را بیــش 
از نــرخ کنونــی پیش بینــی کــرده امــا قاعدتــا ایــن نــرخ حبــاب دارد. در واقــع بــا هــر انــس 
طــای 1775 دلاری و دلار 3۶ هــزار تومانــی، قیمــت ســکه بایــد 14 میلیــون و 8۶8 هــزار 

ــان باشــد. و 500 توم

سهم 70 درصدی ایرانی ها
 از بازار پیچ

بورس
باز هم منفی شد

چرا سکه در بورس 
به 17 میلیون تومان رسید؟

بر اسـاس تخمین های معیار، سـهم کل درآمـدی که به 10درصـد طبقه بـالای درآمدی 
جامعه تعلق می  گیرد، حـدود 64درصد در خاورمیانه اسـت که در مقایسـه با 37 درصد 
در اروپای غربـی، 47 درصـد در ایـالات متحـده، 55 درصـد در برزیـل و 62 درصد در 
آفریقای جنوبی )دو کشـور اخیر اغلب به عنوان نابرابرترین کشـورهای جهان شـناخته 
می  شـوند(، نسـبت بسـیار بالایی را به خود اختصاص می  دهـد. به نوعـی خاورمیانه در 
سـال های اخیر جایـگاه نابرابر تریـن منطقه جهان را اشـغال کرده اسـت. این شـاخص 
)64درصد( نشـان می  دهد از هـر 100 دلاری کـه در خاورمیانه ایجاد می  شـود 64دلار به 
10 درصد طبقه بـالای درآمدی جامعـه تعلق می  گیـرد. بنابراین خاورمیانه در سـال های 

اخیر به مـکان نابرابری بـرای امرار معاش مبدل شـده اسـت.
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خبر
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

ادغام دو سازمان محیط 
زیست و منابع طبیعی از 

دستور کار خارج شد
در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رئیس 
جدیدترین اظهار نظر خود درباره ادغام این سازمان 
با منابع طبیعی گفت: موضوع ادغام دو سازمان 
حفاظت محیط زیست و منابع طبیعی فعا از 
دستور خارج شده است. به گزارش ایسنا، ادغام دو 
سازمان حفاظت از محیط زیست و منابع طبیعی 
و آبخیزداری، دهه هاست که به عنوان یک ایده 
مطرح شده است. روز سه شنبه )اول آذر ماه( نیز این 
موضوع در شورای عالی اداری کشور مطرح شد. از 
جانب رییس جمهوری دو ماه فرصت داده شده تا 
روی این طرح کار شود و دوباره در شورای عالی 
اداری کشور مطرح شود اما این موضوع انتقادات 
بسیاری را به همراه داشته است. علی ساجقه در 
گفت و گو با ایسنا، در واکنش به دیدگاه ها و انتقادات 
وارد شده به طرح ادغام سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری و سازمان حفاظت محیط زیست اظهار 
کرد:موضوع ادغام سازمان حفاظت محیط زیست 
و منابع طبیعی تنها در قالب پیشنهادی از سوی 
سازمان امور اداری استخدامی کشور در شورای 
عالی اداری کشور قرار گرفت و رئیس جمهوری 
با توجه به موضوعات مطرح شده ماموریت دو 
ماهه دادند تا موضوع دوباره به طور کامل بررسی 
شود بنابراین فعا اتفاقی نیفتاده است. وی ادامه 
داد: دیدگاه های کارشناسی بسیاری درباره این 
موضوع وجود دارد که آیا وظایف کل سازمان منابع 
طبیعی و محیط زیست با یکدیگر اشتراکاتی دارند 
یا خیر؟ خوشبختانه همه معتقدند که شرح وظایف 
هر دو سازمان به یکدیگر نزدیک است اما همیشه 
موضوع پشتوانه تولید به ویژه تولیدات کشاورزی 
وجود دارد. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
افزود: معتقدیم که سرزمین پشتوانه تمام همه 
انواع تولید چه در حوزه کشاورزی، صنعتی و حتی 
بخش خدمات است و در این میان نیازی به تکدر 
خاطر کارشناسان نیست. میدان بحث کارشناسی 
در کشور فعال است و کارشناسان می توانند نظرات 
کارشناسی خود را ارائه دهند. ساجقه در پایان 
تصریح کرد: موضوع ادغام دو سازمان حفاظت 
محیط زیست و منابع طبیعی فعا از دستور کار 

خارج شده است.

18 تا 20 هزار
شکایت سالانه فرهنگیان

 از آموزش و پرورش
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه سالانه 18 تا 20 هزار پرونده 
شکایتِ فرهنگیان از آموزش و پرورش به مراجع 
قضایی می رود گفت: غالب شکایات و به عبارتی 
حدود 80 تا ۹0 درصد شکایات از آموزش و 
پرورش در حوزه نیروی انسانی و استخدام است. 
قاسم احمدی لاشکی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
میزان شکایات ارائه شده به مراجع قضایی از سوی 
فرهنگیان اظهار کرد: ما در معاونت حقوقی و امور 
مجلس وزارت آموزش و پرورش، واحد حقوقی، 
اماک و حمایت قضایی را داریم که اموری از این 
دست را رسیدگی می کند. وی افزود: در جایی 
که لازم باشد از معلم مان دفاع کنیم، این کار را 
انجام می دهیم و در جایی هم که معلم شکایت 
کند، موارد را بررسی و دنبال می کنیم. معاون 
حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه سالانه 18 تا 20 هزار پرونده شکایتِ 
فرهنگیان از آموزش و پرورش به مراجع قضایی 
می رود گفت: نشست هایی را با رئیس دیوان عدالت 
اداری داشته ایم و در پی آن هستیم که برای آرای 
صادره یک وحدت رویه ای ایجاد کنیم و بتوانیم 
پیشاپیش، اقداماتی را به صورت هماهنگ انجام 
دهیم تا کمترین پرونده ها راهی مراجع قضایی 
بشود. احمدی لاشکی ادامه داد: یکی از موضوعاتی 
که در اولویت کاری ما قرار دارد همین شکایات 
است که امیدواریم بتوانیم رویه ای را تعریف کنیم 
که منجر به کاهش شمار پرونده های قضایی شود.  
وی در پاسخ به اینکه عمده شکایات از آموزش و 
پرورش شامل چه موارد و موضوعاتی است؟ عنوان 
کرد: غالب شکایات و به عبارتی حدود 80 تا ۹0 
درصد شکایات از آموزش و پرورش در حوزه نیروی 

انسانی و استخدام است.

کاهش نرخ واکسیناسیون 
سرخك و یك هشدار جهانی

ــالات  ــای ای ــگیری از بیماری ه ــرل و پیش ــز کنت ــات مرک مطالع
متحــده )CDC( حاکــی از آن اســت کــه میــزان واکسیناســیون 
ــه  ــه و ب ــش یافت ــد کاه ــری کووی ــه گی ــرخک در دوران هم س
ــه گذشــته رســیده  ــک ده ــش از ی ــن ســطح خــود در بی کمتری

ــت. اس
ــا در  ــروس کرون ــری وی ــه گی ــان هم ــنا، از زم ــزارش ایس ــه گ ب
ــای  ــری برنامه ه ــورها از پیگی ــیاری از کش ــت بس ــان و غفل جه
ــار دیگــر در نقــاط  واکسیناســیون متــداول، بیمــاری ســرخک ب

ــت. ــرده اس ــدا ک ــیوع پی ــدت ش ــه ش ــان ب ــف جه مختل
ــت  ــود وضعی ــود بهب ــا وج ــه ب ــت ک ــی از آن اس ــی ها حاک بررس
واکسیناســیون ســرخک در جهــان در بیشــتر دوره زمانــی 
ســال های 2000 تــا 2021، همه گیــری کوویــد-1۹ باعــث 
ــاکام  ــاری ن ــن بیم ــدن ای ــن ش ــه ک ــرای ریش ــا ب ــده تاش ه ش

بمانــد.
پوشــش جهانــی تزریــق اولیــن دُز واکســن ســرخک از 72 درصد 
ــت.  ــش یاف ــال 201۹ افزای ــد در س ــه 8۶ درص ــال 2000 ب در س
ــه 83 درصــد و در ســال  ــزان در ســال 2020 ب ــن می ــد، ای هرچن
2021 بــه 81 درصــد کاهــش یافــت. بــه گفتــه محققــان از ســال 

2008 ایــن کمتریــن میــزان پوشــش واکسیناســیون اســت.
ــه  ــد ک ــاره کردن ــوع اش ــن موض ــه ای ــال 2021 ب ــان در س محقق
ــد کــه  ــوزاد اولیــن دُز واکســن را دریافــت نکردن 24.7 میلیــون ن
نســبت به ســال قبــل 2.4 میلیــون کــودک بیشــتری از مصونیت 
در برابــر ایــن بیمــاری محــروم شــده اند. نیجریــه، هنــد، 
جمهــوری دموکراتیــک کنگــو، اتیوپــی و اندونــزی پنج کشــوری 
هســتند کــه بیشــترین تعــداد نوزادانــی را گــزارش کرده انــد کــه 

ــد. ــت نکرده ان ــن را دریاف ــن دُز واکس اولی
ــی  ــازمان جهان ــو س ــور عض ــه 1۹4 کش ــوط ب ــا مرب ــن داده ه ای
ــی  ــه ریشــه کن ــد ب ــه متعه ــه اســت ک بهداشــت از شــش منطق

ــتند. ــرخک هس س
ــازمان  ــن س ــو ای ــق عض ــه مناط ــتند: هم ــار داش ــان اظه محقق
ــتند  ــد هس ــرخک متعه ــاختن س ــن س ــه ک ــه ریش ــان ب همچن
ــا ایــن حــال در هیــچ منطقــه ای ایــن اهــداف محقــق نشــده و  ب
دســتاوردهای ایــن بخــش را حفــظ نکــرده اســت و ویــروس مــی 
توانــد بــه ســرعت در سراســر مرزهــا گســترش پیــدا کنــد. بــرای 
بازیابــی پیشــرفت و دســتیابی بــه اهــداف منطقــه ای ریشــه کنی 
ــت  ــد-1۹، تقوی ــری کووی ــد از همه گی ــول و بع ــرخک در ط س
ــه دو دُز از واکســن در  ــودکان ب ــرای دسترســی همــه ک ــاش ب ت
کنــار نظــارت قــوی و شناســایی و رفــع شــکاف های ایمنــی برای 

ــاری ضــروری اســت. ــیوع بیم ــری از ش جلوگی

خبر در آستانه روز پرستار تشریح شد

انتظار 1۵ ساله برای اجرای قانونی که کام »پرستاران« را شیرین کند
گزارش

ایرنا
پـس از گذشـت 15 سـال از تصویـب قانـون تعرفه 
گـذاری خدمـات پرسـتاری در مجلـس؛ تیرمـاه 
امسـال این قانـون جهت اجـرا ابـاغ شـد و بودجه 
5000 میلیـارد تومانی هـم بابـت آن در نظر گرفته 
شـد؛ با این حال بـه گفته مسـئولان سـازمان نظام 
پرسـتاری اکنـون کـه در آسـتانه روز پرسـتار قرار 
گرفته ایـم تنهـا پرداخت هـای نامنظمی بـا فرمول 
محاسـباتی نامشـخص به برخی پرسـتاران صورت 
گرفتـه اسـت و در اجـرای ایـن قانـون همچنـان 

کوتاهـی می شـود...
در ایـن راسـتا و در آسـتانه روز پرسـتار حمیدرضـا 
عزیزی - معـاون توسـعه و مدیریت منابع سـازمان 
نظام پرسـتاری در گفت وگو با ایسـنا، ضمـن انتقاد 
از سـخنان اخیر وزیر بهداشـت درباره پرداخت های 
وزارت بهداشـت در قالـب قانـون تعرفه گـذاری 
خدمـات پرسـتاری، گفـت: مـا شـدیدا نسـبت بـه 
این اظهـارات کـه وزیر بهداشـت اعـام کردند یک 
ماه اسـت طبق قانـون تعرفه گـذاری به پرسـتاران 
پرداخت هایـی انجـام داده انـد، انتقـاد داریـم و این 
موضـوع به هیچ وجـه از جانـب ما پذیرفته نیسـت؛ 
زیـرا ایـن پرداخت هایـی کـه ایشـان اعـام کردند 
در حـدود هفتـه چهـارم آبان مـاه آغاز شـده اسـت 
کـه همـان هـم بـه شـکل علی الحسـاب و نامنظم 

بوده اسـت.
وی افـزود: طبـق اخبـاری که به دسـت ما رسـیده 
اسـت سـازمان برنامـه و بودجـه از مبلـغ 5 هـزار 
میلیـارد تومانی کـه باید بابـت قانـون تعرفه گذاری 
خدمـات پرسـتاری پرداخـت می کـرده اسـت، 
تاکنـون کمتـر از 1000 میلیـارد تومـان پرداخـت 
کرده اسـت و این در حالی اسـت کـه ۹ ماه از سـال 
1401 سـپری شـده اسـت و ایـن پذیرفتـه شـده 
نیسـت که سـازمان برنامه و بودجه، میـزان بودجه 
مصـوب مجلـس شـورای اسـامی بـرای قانـون 
تعرفه گـذاری خدمـات پرسـتاری را کـه 15 سـال 
هم بـر زمین مانـده بـود و اکنـون یکـی از تاکیدات 
مقام معظـم رهبری اسـت، را به درسـتی تخصیص 
ندهنـد. گویـی برخـی قصـد دارند بـا بدسـلیقگی 
محـض و رفتارهـای ناصـواب بـه گونـه ای برخورد 
کنند که قشـر نجیب،   صبـور و زحمتکش پرسـتار 

را از عملکـرد خـود ناراضـی نگـه دارند.
او دربـاره پرداخت هایـی کـه اخیـرا در قالـب قانون 
تعرفه گـذاری خدمـات پرسـتاری بـه برخـی 

پرسـتاران صـورت گرفتـه اسـت، تصریـح کـرد: از 
طرفـی همـان مبلغ نـه چنـدان قابـل توجهـی که 
تاکنـون وزارت بهداشـت در اختیـار دانشـگاه های 
علـوم پزشـکی گذاشـته اسـت متاسـفانه علی رغم 
اینکـه بایـد ظـرف 72 سـاعت پرداخـت می شـد، 
امـا هنوز در خیلـی از دانشـگاه ها پرداختـی صورت 

نگرفتـه اسـت.
عزیـزی بـا انتقـاد از روش پرداخـت در نظـر گرفته 
شـده،   اظهار کرد: در ایـن روش پرداخـت که دکتر 
عین اللهـی آن را تعرفـه گـذاری نـام نهاده اسـت و 
ما اصـا آن را قبـول نداریـم،   روش محاسـبه مبلغ 
و پرداخـت علی الحسـاب تعرفه هـا از نظر مـا کاما 
اشـتباه اسـت و معیارهای نادرسـتی ماننـد ضریب 
2.2 و ضریـب اشـغال تخت که از سـوی مسـئولین 
وزارت بهداشـت اعام شـده اسـت و در محاسـبات 

منظور شـده از نظـر ما کامـا مردود اسـت.
وی افـزود: علی رغـم اینکـه قـرار بـوده اسـت کـه 
مبالغ بـه شـکل علی الحسـاب پرداخت شـود اما بر 
اسـاس پایش هـای میدانی کـه مـا انجـام دادیم در 
برخی نقاط میـزان پرداختی بسـیار کم بوده اسـت 
و در برخـی دانشـگاه ها حتـی کارانه هـای 300 یـا 
400 هـزار تومانی را دیدیـم که اگر ایـن مبلغ اصا 
بـه اسـم قانـون تعرفه گـذاری خدمـات پرسـتاری 

پرداخـت نمی شـد بهتـر بـود تـا اینکـه بیاینـد بـه 
پرسـتاری که بیش از 2 سـال درگیـر کرونا بـوده و 
ایـن روزها هـم درگیـر ناآرامی هـای اخیر اسـت به 
اسـم قانون تعرفه گـذاری خدمات پرسـتاری ماهی 

300 هـزار تومـان پرداخـت کنند.
 وی با اشـاره بـه اینکـه پرداخت هـای اخیر بـا تمام 
قـول و قرارهـای قبلـی مسـئولین و محاسـبات ما 
کاما ناخوانا اسـت، بیان کرد: در این امر مسـئولین 
سـازمان برنامه و بودجه شـدیدا کم کاری می کنند 

و پرسـنل وزارت بهداشـت هـم در ایـن موضوع کم 
گذاشـتند و در عیـن حـال روش هـای ناصحیـح را 
اجـرا کردنـد. حـدود نیمـی از دانشـگاه های علـوم 
پزشـکی کشـور هم بـا این کـه همیـن بودجـه کم 
به آنهـا تخصیص داده شـده اسـت امـا پرداختی به 
پرسـتاران خود نداشـتند و در آسـتانه روز پرسـتار 

ایـن یک شـرمندگی اسـت.

او دربـاره مبالغـی کـه اخیـرا در قالـب قانـون 
تعرفه گـذاری خدمـات پرسـتاری بـه برخـی 
پرستاران پرداخت شـده اسـت، تصریح کرد: ظاهرا 
هـر چـه از تهـران و کانشـهرها دورتـر می شـویم 
مبالـغ پرداختی هم کمتر شـده اسـت. بـه عبارتی 
ایـن فرمولـی کـه وزارت بهداشـت بـرای پرداخـت 
علی الحسـاب ها چیده اسـت کـه کارانه هـای قبلی 
را ضـرب در 2.2 کرده اسـت سـبب شـده اسـت که 
ایـن شـکاف پرداختـی ضـرب در 2.2 شـده و حتی 

بیشـتر شـود.
معـاون توسـعه و مدیریـت منابـع سـازمان نظـام 
پرسـتاری، تاکید کرد: با مشـاهده این رونـد اعمال 
سلیقه در محاسـبات پرداختی باید بگوییم که خود 
وزارت بهداشـت بـه آیین نامه و دسـتورالعمل هایی 
کـه در هیئت دولـت،   شـورای عالی بیمه،  سـازمان 
برنامـه و بودجـه و... تدویـن شـده اسـت، پایبنـد 
نبـوده و رفتـار سـلیقه ای داشـته اسـت. پیشـنهاد 
مـا در سـازمان نظـام پرسـتاری ایـن بـود کـه اول 
علی الحسـاب 8 ماه امسـال بـه پرسـتاران پرداخت 
شـود و کف پرداختی هم 3 میلیون تومان باشـد که 
نه سـازمان برنامـه و بودجـه این مبلـغ را تخصیص 
داد و نه وزارت بهداشـت ایـن بودجه مورد نیـاز را از 

محـل منابع خـود تامیـن کرد.
وی افـزود: از سـوی دیگـر در مراکـز محـدودی هم 
کارانـه بیشـتری پرداخـت شـده اسـت کـه برخی 
پرداختی بالاتر بـه این تعداد محـدود را بزرگنمایی 
می کننـد؛ در حالـی کـه ایـن مبلـغ علی الحسـاب 
اسـت و ممکن اسـت به آنها در پرداخت بعدی مبلغ 
کمـی پرداخت کننـد؛ اما عمـده پرداخت هـا مبالغ 
کمی بـوده اسـت. اینکه یک مسـئول وزارتـی بیاید 
بگوید فـان مبلغ را ضـرب در ضریب اشـغال تخت 
کنیـد و عـدد پرداخـت را بـه دسـت آوریـد یعنـی 
یـک مبلغ حداقلی گوشـت قربانـی شـود و نگذارند 
شـیرینی قانون تعرفـه گـذاری خدمات پرسـتاری 
کـه از تاکیـدات مقـام معظـم رهبـری بـوده اسـت 
بـه کام پرسـتاران بنشـیند و ایـن بـرای مملکت ما 

زیبنده نیسـت. 

سنا
: ای
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زمستان نه چندان سرد در انتظار کشور

تداوم کم بارشی در برخی استان ها
رییـس مرکـز ملـی اقلیـم و مدیریـت بحـران 
خشکسـالی بـا ارائـه گزارشـی از میـزان دمـا و 
بـارش از ابتـدای پاییـز تـا کنون بـا بیـان اینکه 
زمستان سـردی نخواهیم داشـت، اظهار کرد: با 
تـداوم کم بارشـی در ماه های پیش رو با مشـکل 
تامیـن آب بـرای بخش هـای جنوبی رشـته کوه 

البـرز مواجـه خواهیم شـد.
احـد وظیفـه در گفـت و گـو بـا ایسـنا، دربـاره 
میـزان بارندگـی طی فصـل پاییـز اظهـار کرد: 
از ابتدای پاییـز تا کنـون حـدود 25.1 میلیمتر 
بارندگـی در کشـور اتفـاق افتـاد، در صورتی که 
میانگیـن بارش هـا طـی بلندمـدت در ایـن بازه 
زمانـی 31 میلیمتـر بـود و ایـن میزان نشـانگر 
کاهش حـدود 20 درصـدی بارندگی ها نسـبت 

بـه بلندمدت اسـت.
کاهش 82 درصدی بارش های تهران در 

پاییز سال جاری
وی دربـاره اسـتان هایی کـه بیـش از دیگـر 
اسـتان ها وضعیـت نامطلوبـی دارنـد، گفـت: 
در اسـتان تهـران از ابتـدای فصل آبـی تاکنون 
حـدود 7.5 میلیمتـر بارندگـی ثبـت شـده 

اسـت، در صورتی کـه در بلندمدت حـدود 43 
میلیمتـر بارندگـی داشـتیم و ایـن یعنـی کـه 
حـدود 3۶ میلیمتـر و یـا 82 درصـد بارش هـا 
کمتـر از حد نرمال بوده اسـت. این عدد بسـیار 

بـزرگ کم بارشـی طـی پاییـز اسـت.
رییـس مرکـز ملـی اقلیـم و مدیریـت بحـران 
خشکسـالی ادامـه داد: بارش هـا در بخش های 
شـرقی، مرکـزی، غربـی و جنوبـی رشـته  
کـوه البـرز به شـدت غیـر نرمـال و در شـرایط 
خشکسالی اسـت. به طور مثال در اسـتان البرز 
حـدود 70 درصـد و قزویـن حـدود 80 درصد 
بارش هـا زیر نرمـال بوده اسـت. در ایـن دوران 
ایـران هـم بـه لحـاظ هواشناسـی، کشـاورزی 
همچنیـن بـه لحـاظ هیدرولوژی، خشکسـالی 

را تجربـه کـرده اسـت.
وی همچنیـن دربـاره اسـتان های پربـارش 
گفت: اسـتان هایی همچـون خراسـان رضوی، 
خراسان شمالی، خوزسـتان، فارس، کهگیلویه 
و بویراحمـد، لرسـتان، یـزد و اصفهـان، حـوزه 
مرکـزی و جنـوب غـرب کشـور شـرایط و 
بارندگی هـای مناسـبی را تجربـه کرده انـد اما 

در شـمال غـرب، تـا حـدودی غـرب و جنـوب 
شـرق کشـور به ویـژه بخـش مرکـزی ایـران از 
جمله تهـران، البـرز، قزویـن و سـمنانبارش ها 

به شـدت زیـر حـد نرمـال بوده اسـت.
 کشور، پاییزی گرم  و کم بارش

 را تجربه کرد
وی دربــاره میانگیــن دمــای کشــور از ابتــدای 
ــدای  ــای کشــور از ابت ــز گفــت: دم فصــل پایی
ــال  ــش از نرم ــه بی ــک درج ــون ی ــز تاکن پایی
بــود. به طــور کلــی ایــران طــی دو مــاه 
ــر  ــی کمت ــرم و بارش های ــزی گ ــته پایی گذش

ــت. ــرده اس ــه ک ــال تجرب از نرم
رییـس مرکـز ملـی اقلیـم و مدیریـت بحـران 
خشکسـالی دربـاره بارندگی هـای هفته جاری 
گفـت: طـی ایـن هفتـه بارش هایـی در حـد 
نرمـال و حتـی بیـش از حـد نرمـال در شـمال 
غرب و سـواحل شـمال و شـمال غرب کشور از 
جمله اسـتان های اردبیـل، گیـان، مازندران، 
گلسـتان و تـا حـدودی  خراسـان شـمالی، 
کردسـتان، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی 

همچنیـن زنجـان پیش بینـی می شـود.

وی بـا تاکیـد بـر اینکه ایـن بارش هـا از اواسـط 
هفتـه جـاری آغـاز می شـود و تـا اواسـط هفته 
آینـده نیـز ادامـه دارد، اظهـار کـرد: باوجـود 
اینکـه بارش ها شـرایط خوبـی ایجـاد می کنند 
امـا همچنـان در بخش هـای جنوبـی کشـور 
همچون بوشـهر، فارس،سیسـتان و بلوچستان، 
کرمـان، اصفهـان همچنیـن خراسـان رضوی و 
خراسـان جنوبـی بارش هـا کمتـر از حـد نرمال 
پیش بینـی می شـود. در واقـع از بخـش جنوبی 
تا شـرقی کشـور و همچنیـن از جنوب غـرب تا 
شـمال شـرق بارش هایـی کمتـر از حـد نرمال 
و بخش هـای شـمال و شـمال غـرب کشـور 
بارش هایی نرمـال و بیش از حد نرمـال را تجربه 

خواهنـد کـرد.
مـی رود  انتظـار  اینکـه  بیـان  بـا  وظیفـه 
بارندگی هـای طـی هفتـه آینـده وضعیـت 
بهتری پیـدا کنند، گفـت: با توجه بـه خروجی 
مدل های عـددی، در فصـل زمسـتان وضعیت 
بارش هـا در شـرایط نرمـال و در ارتفاعـات 
لبـرز بـا گرایـش بـه کمتـر از حـد نرمـال  ا
پیش بینـی می شـود و در جنـوب غرب کشـور 

همچـون اسـتان های خوزسـتان، بوشـهر، 
لرسـتان، چهارمحـال و بختیـاری، کهگیلویـه 
و بویـر احمـد، غـرب اصفهـان و ایـام می توان 
وضعیـت بهتـری را نسـبت بـه سـال گذشـته 

متصـور بود چرا که سـال گذشـته ایـن مناطق 
خیلـی کم بـارش بودنـد اما  در زمسـتان سـال 
جـاری بارش هـای بهتـری بـرای ایـن مناطق 

می شـود. پیش بینـی 

سنا
: ای

س
عک

کاغذ جامعه

علی رغـم اینکه قـرار بوده اسـت که مبالـغ به شـکل علی الحسـاب پرداخت شـود اما 
بر اسـاس پایش های میدانـی که ما انجـام دادیم در برخـی نقاط میزان پرداختی بسـیار 
کم بـوده اسـت و در برخـی دانشـگاه ها حتـی کارانه هـای 300 یـا 400 هـزار تومانی را 
دیدیم که اگـر این مبلغ اصلا به اسـم قانـون تعرفه گـذاری خدمات پرسـتاری پرداخت 
نمی شـد بهتر بود تا اینکـه بیایند به پرسـتاری کـه بیش از 2 سـال درگیر کرونـا بوده و 
این روزهـا هم درگیـر ناآرامی هـای اخیر اسـت به اسـم قانـون تعرفه گـذاری خدمات 

پرسـتاری ماهی 300 هـزار تومـان پرداخت کنند.

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شـماره 1401۶031۹012000272 هیـات دوم موضوع قانون 
تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي 

مسـتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک سـیرجان تصرفـات مالکانه بامعـارض متقاضي 
آقاي میـاد نصیري نیـا فرزند رضـا به شـماره شناسـنامه 0 صـادره از سـیرجان در یک 
باب خانه به مسـاحت 455/52 متـر مربع پـاک 27۹ اصلي بخـش 3۶ کرمـان واقع در 
سـیرجان اراضی مفـروز باغبمید خریـداري از مالک رسـمي آقـاي علی گلـزاری  محرز 
گردیـده اسـت.لذا به منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهي 
مي شـود در صورتـي که اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضـي اعتراضي 
داشـته باشـند مي توانند از تاریـخ انتشـار اولین آگهي بـه مدت دو مـاه اعتـراض خود را 
به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایـي تقدیـم نمایند.بدیهي اسـت در صـورت انقضاي 

مـدت مذکور و عـدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/08/22

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/07 
محمد آرمان پور- رئیس اداره ثبت اسناد و اماک شهرستان سیرجان
شناسه آگهی: 1408522

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شـماره 1401۶031۹0120021۹۶ هیـات دوم موضوع قانون 
تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي 

مسـتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک سـیرجان تصرفـات مالکانه بامعـارض متقاضي 
آقاي علي گلـزاري فرزنـد علي اکبـر به شـماره شناسـنامه 278 صـادره از سـیرجان در 
یک باب خانه به مسـاحت 87۶/10 مترمربع پـاک 27۹ اصلي واقع در سـیرجان اراضی 
مفروز باغبمید بخش 3۶ کرمان خریداري از مالک رسـمي آقاي علـی اکبر گلزاری محرز 
گردیـده اسـت.لذا به منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهي 
مي شـود در صورتـي که اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضـي اعتراضي 
داشـته باشـند مي توانند از تاریـخ انتشـار اولین آگهي بـه مدت دو مـاه اعتـراض خود را 
به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 

دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایـي تقدیـم نمایند.بدیهي اسـت در صـورت انقضاي 
مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/08/22
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/07 

محمد آرمان پور- رئیس اداره ثبت اسناد و اماک شهرستان سیرجان
شناسه آگهی: 1408524

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شـماره 1401۶031۹0120021۹7 هیـات دوم موضوع قانون 
تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي 
مسـتقر در واحـد ثبتـي حـوزه ثبـت ملـک سـیرجان تصرفـات مالکانـه 

بامعـارض متقاضي خانـم زینب گلـزاري فرزند علـي اکبر به شـماره شناسـنامه 11۹5 
صادره از سـیرجان در یک بـاب خانه بـه مسـاحت 443/43 مترمربع پـاک 27۹ اصلي 
واقع در سـیرجان مفـروزات باغبمید بخـش 3۶ کرمان خریـداري از مالک رسـمي آقاي 
علی اکبر گلـزاری محرز گردیده اسـت.لذا بـه منظور اطاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه 15 روز آگهي مي شـود در صورتي که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت 
متقاضي اعتراضي داشـته باشـند مي توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهي به مـدت دو ماه 
اعتـراض خود را بـه این اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجـع قضایي تقدیـم نمایند.بدیهي اسـت در 
صورت انقضـاي مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 

خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/08/22

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/07 
محمد آرمان پور- رئیس اداره ثبت اسناد و اماک شهرستان سیرجان
شناسه آگهی: 1408531

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابـر راي شـماره 1401۶031۹012002201 هیـات دوم موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي اراضـي و سـاختمانهاي فاقـد 

سـند رسـمي مسـتقر در واحـد ثبتي حـوزه ثبـت ملـک سـیرجان تصرفـات مالکانه 
بامعـارض متقاضي آقاي اصغـر گلزاري فرزنـد علي اکبر به شـماره شناسـنامه 145 
صـادره از سـیرجان در یـک بـاب خانـه بـه مسـاحت 878/88 مترمربع پـاک 27۹ 
اصلي بخـش 3۶ کرمان  واقع در سـیرجان اراضی مفـروز باغبمید خریـداري از مالک 
رسـمي آقاي علـی اکبـر گلـزاری محـرز گردیده اسـت.لذا بـه منظـور اطـاع عموم 
مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 روز آگهي مي شـود در صورتي که اشـخاص نسـبت 
به صدور سـند مالکیـت متقاضي اعتراضي داشـته باشـند مـي توانند از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهي بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع 
قضایـي تقدیـم نمایند.بدیهي اسـت در صـورت انقضاي مـدت مذکور و عـدم وصول 

اعتراض طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/08/22

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/07 
محمد آرمان پور- رئیس اداره ثبت اسناد و اماک شهرستان سیرجان
شناسه آگهی: 140853۹

 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك بردسیر
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و 

ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهي تجدیدی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
برابـر راي شـماره 1401۶031۹011000۹۹2-7/4/1401 هیـات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسمي مسـتقر در واحد 
ثبتي حوزه ثبت ملک بردسـیر و پیرو آگهـی شـماره 1401۶031۹0110001518-

13/۶/1401 تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـي آقـاي سـید حمیدرضا حسـیني  
فرزند سـید عبدالعلي به شـماره کـد ملـي 3170051504 صـادره از بردسـیر در یک 
بـاب خانـه  بـه مسـاحت 1۶7/۹ مترمربـع پـاک 182 فرعـي از 3۹5 اصلـي واقـع در 
بردسـیر گلـزار خیابـان شـریعتي بخـش 21 کرمـان خریـداري از مالک رسـمي آقاي 
ایـرج سروشـیان   محرز گردیده اسـت لـذا به منظـور اطاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
به صـورت تجدیـدی آگهي مـی گـردد در صورتي که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 

مالکیـت متقاضي اعتراضي داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار آگهـي به مدت 
یک ماه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک 
مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع قضایـي تقدیـم نمایند.
در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت 
صادر خواهد شـد ضمنـا در آگهـی  قبلی مسـاحت ملک مـورد تقاضا 10۶/۹  اشـتباها 

قیـد گردیده اسـت.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/0۹/07

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/22 
شناسه آگهی: 141553۶

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهاي فاقد سند رسمی

برابـر راي شـماره 1401۶031۹0080020۶2 هیات دوم موضـوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتی اراضـی و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه 
ثبـت ملک زرنـد تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی خانم حلیمـه اسـدی خانوکی 
فرزنـد اکبر بـه شـماره شناسـنامه 2548 صـادره از زرنـد در یک بـاب خانه به مسـاحت 
2۶75.5 مترمربـع از پاک 432 اصلی بخـش 13 کرمان واقع در زرند بـه آدرس خانوک 
خیابان آیت الله خامنـه ای خریداری از مالک رسـمی خانم فاطمه اسـدی محرز گردیده 
اسـت لذا به منظور اطاع عموم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در 
صورتی که اشخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشند می 
تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو مـاه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم 
و  پـس از اخذ رسـید، ظرف مدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض،دادخواسـت خود را 
بـه مراجع قضایـی تقدیـم نمایند بدیهی اسـت در صـورت انقضـاي مدت مذکـور و عدم 

وصول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/0۹/07

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۹/22 
حسین توحیدی نیا- رئیس ثبت اسناد و اماک شناسه آگهی: 141۶2۹۶
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خبر
احمد بهرامی جایزه بهترین 
کارگردانی جشنواره تالین 

2022 را برد
جشـنواره تالین شـامگاه ۶ آذر با برگزاری 
مراسـم اختتامیـه و اهـدای جوایـز بـه 
برنـدگان بـه پایـان راه رسـید و جایـزه 
بهتریـن کارگردانـی را بـه احمـد بهرامـی 

بـرای »شـهر خامـوش« اهـدا کـرد.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر بـه نقـل از 
سـایت جشـنواره، بیسـت و ششـمین 
دوره جشـنواره شـب های سـیاه تالیـن ) 

PÖFF( برگـزار شـد.
در ایـن مراسـم جوایـز بـه برنـدگان در 
5 بخـش رقابتـی جشـنواره اهـدا شـد. در 
بخـش رقابتـی اصلـی جشـنواره فیلـم 
کمـدی سـیاه »مامـان راننـده« سـاخته 
هیلمـار اودسـون بـه عنـوان فیلـم برتـر 
جشـنواره جایـزه 20 هـزار یورویـی را 

دریافـت کـرد.
در بخـش بهتریـن کارگردانـی احمـد 
بهرامـی بـرای فیلـم »شـهر خامـوش« 
بـه عنـوان برنـده جایـزه 5هـزار یورویـی 
انتخـاب شـد. هیـات داوران چنیـن کار 
وی را سـتودند: کارگـردان بـا تصویـر 
کـردن مکانـی غم انگیـز و ویـران شـده، 
درام باسـتانی و جهانـی خلـق کـرده کـه 
شـبیه یـک تـراژدی شکسـپیری اسـت. 
عاوه بـر این بـازی بازیگران جذاب اسـت. 
هیـچ گاه نمی تـوان فضـای اسـتعاری را با 
تصویرسـازی شـاعرانه که گویی همه چیز 
در خـواب می گـذرد، فرامـوش کـرد. ایـن 

فیلـم جشـن سـینما و هنـر اسـت.
جایـزه بهتریـن فیلمنامـه به شـاهار روزن 
و دودو بوسـی بـرای »اردک ها« اهدا شـد 
کـه افسـانه ای شـهری بـرای دسـتیابی به 
چیزی نـادر اسـت و دنیای آشـفته موجود 
در رژیـم صهیونیسـتی را تصویـر می کند.
قربـان اسـماعیلف جایـزه بهتریـن بازیگر 
مـرد را برای ایفـای نقش یک پدر سـتمگر 
در فیلم »سـرد مثل مرمـر« و آنتونیا زگرز 
بـرای ایفـای نقـش آنـا در فیلـم »تنبیه« 
جایـزه بهتریـن بازیگـر زن جشـنواره را 

دریافـت کردنـد.
جایـزه بهترین موسـیقی هم به آهنگسـاز 
اسـتونیایی تونـو کوویتس برای موسـیقی 

فیلـم »مامـان راننده« اهدا شـد.
داوری ایـن بخـش را هایـده صفـی یاری، 
آدام بالاژ آهنگسـاز مجار، آندرس کلینرت 
کارگـردان آلمانـی و بیجایـا جنـا بازیگـر 
هندی به ریاسـت الدیکو انیادی فیلمسـاز 

مجـار برعهده داشـتند.
»جنگ جهانـی سـوم« هومن سـیدی که 
نماینـده ایـران در اسـکار 2023 اسـت، از 
دیگر فیلم هـای ایرانی حاضر در جشـنواره 

شـب های سـیاه تالیـن بود.

رقابت در »سینما 
حقیقت« جدی است

امیـر مهریـزدان مدیـر مرکـز مسـتند 
سـوره حـوزه هنـری بـا تاکیـد بـر اهمیت 
جشـنواره »سـینماحقیقت« تأکیـد کـرد 
کـه فضـای رقابتـی در ایـن رویداد بسـیار 

جـدی اسـت.
امیر مهر یزدان مدیر مرکز مسـتند سـوره 
حـوزه هنـری در گفتگو بـا خبرنـگار مهر، 
درباره جشنواره »سـینماحقیقت« و تأثیر 
آن بـر جریـان سـینمای مسـتند گفـت: 
جشـنواره سـینماحقیقت را از ایـن جنبـه 
مغتنـم می دانم کـه تبدیل به یـک رویداد 
هنری در فضای مسـتند شـده کـه حضور 
و کسـب جایـزه در آن اتفاقـی مهـم بـرای 
مستندسـازان بـوده و رقابـت در آن بحثی 
جدی اسـت. بنابرایـن این رویـداد برای ما 
هم به عنوان کسـانی که دوسـت داریم در 
ایـن عرصه بـه تولیـد اثـر بپردازیـم، مورد 

توجه اسـت.
وی بـا بیـان اینکـه ماحظاتی هم نسـبت 
بـه جشـنواره سـینماحقیقت دارد، ادامـه 
داد: گاهـی ممکـن اسـت مجموعـه آثاری 
کـه در جشـنواره سـینماحقیقت حائـز 
جایـزه و رتبـه می شـوند، فضایـی داشـته 
باشـند که به لحـاظ محتوایی خیلـی با آن 
فضایـی که مـا در جبهـه فرهنگـی انقاب 
دنبـال می کنیـم، نزدیکی نداشـته باشـد. 
البتـه ایـن موضـوع مربـوط بـه جشـنواره 
نبـوده و بیشـتر بـه سـفارش دهنده ها و 
سـازنده ها مرتبط اسـت. اتفاقاً )بـه همین 
دلیـل( معتقدیـم کـه بـه عنـوان مرکـز 
مسـتند سـوره بایـد بایسـتیم و اینجـای 
آن را خـوب کنیـم؛ یعنـی وقتـی محتوای 
خوبی داریـم، آنچنان که بایـد آن را هنری 
و خـوب بسـازیم کـه در جشـنواره قابلیت 
رقابـت بـا آثار هنـری درجـه یـک و خوب 
را داشـته باشـد. بنابرایـن حتمـاً حضـور و 
وجـود جشـنواره سـینماحقیقت را مثبت 
نیـم بـه  نیـم و امیـدوارم کـه بتوا می دا
نقطه ای برسـیم که آثـار کیفـی محتوایی 

خوبـی در ایـن حـوزه تولیـد کنیـم.
مهریـزدان همچنین دربـاره تعـداد آثاری 
که از مرکز مسـتند سوره در شـانزدهمین 
جشـنواره سـینماحقیقت شـرکت کـرده 
اسـت، بیان کـرد: واقعیـت اینکه بـا توجه 
بـه سـختگیری هایی کیفـی که داشـتیم، 
مسـتند فاخـری کـه احسـاس کنیـم 
نـد در جشـنواره سـینماحقیقت  می توا
باشـد خیلـی کـم در مجموعـه مـا تولیـد 
شـد. بنابرایـن در جشـنواره امسـال تنهـا 
یـک مسـتند در بخـش نیمه بلنـد داریـم 
کـه در حـد خـود اثـر شـریف، گرانقـدر و 
ارزشـمندی اسـت و ویژگی هایـی کـه مـا 
می خواهیـم را دارد. انشـالله به زودی اسـم 

آن نیـز اعـام می شـود.

ایران منتظر رای یونسکو؛ 
پرونده 6 اثر باز شد

هفدهمین نشسـت کمیته بین الدولی پاسـداری از میراث  فرهنگی 
ناملموس یونسـکو از امـروز آغاز بـه کار می کند و قرار اسـت شـش 
میـراث ناملموس ایـران کـه پرونـده آن ها مشـترک با کشـورهای 

دیگر تهیه شـده اسـت، به بررسـی و رای گذاشـته شـود.
به گزارش ایسـنا، علی دارابـی، معاون میراث فرهنگی کشـور درباره 
این پرونده هـا توضیـح داد: هفدهمین نشسـت کمیتـه بین الدولی 
پاسـداری از میراث فرهنگـی ناملموس در شـهر ربـاط مراکش ۶ تا 
12 آذرمـاه 1401 برگزار می شـود و در این نشسـت، شـش پرونده 
»هنـر سـوزن دوزی ترکمـن«، »هنـر سـاختن و نواختـن عـود«، 
»پـرورش کـرم ابریشـم و تولیـد سـنتی ابریشـم بـرای بافندگی«، 
»یلـدا/ چلـه«، »جشـن مهـرگان« و »مهـارت سـنتی سـاختن و 
نواختـن رباب« از کشـورمان برای ثبت در فهرسـت میـراث جهانی 

یونسـکو مـورد ارزیابـی قـرار می گیرد.
او افزود: بـا توجه بـه محدودیت های ایجاد شـده از سـوی یونسـکو 
بـرای ارسـال پرونده ها، هر کشـور عضـو، هر دو سـال یک بـار فقط 
یک سـهمیه ملی برای ثبت جهانی دارد که سـهمیه کشـورمان در 
سـال گذشـته به پرونده »هنر خوشنویسـی« اختصاص داده شـد. 
با توجه بـه این که امسـال سـهمیه نداشـتیم، تهیه و تدوین شـش 
پرونده به شـکل مشـترک با تعدادی از کشـورها به منظور اسـتفاده 
از سـهمیه آن هـا، در دسـتور کار قـرار گرفـت. ارزیابی هـای اولیـه 
حاکـی از آن اسـت کـه حداقل سـه پرونـده از شـرایط مطلوب تری 

برخوردارنـد.
دارابی یـادآور شـد: تاکنـون 17 عنصر میـراث  فرهنگـی ناملموس 
از کشـورمان در فهرسـت میراث جهانی یونسـکو ثبت شـده است.
ایـران پیش تـر پرونده هـای »مهـارت سـاختن و نواختن عـود«، به 
صـورت مشـترک با کشـور سـوریه و »جشـن مهـرگان« به شـکل 
مشـترک با تاجیکستان را به یونسـکو فرسـتاده بود که به دلیل نیاز 
به اصاح ریفر شـد. )به معنـای امکان بررسـی پرونـده در چرخه  یا 

اجاس هـای بعـدی(
برخی کارشناسـان مطلـع از دلایل پذیرفته نشـدن پرونـده »عود« 
گفته بودنـد: تهیه ایـن پرونده با مشـارکت سـوریه و بـدون در نظر 
گرفتن دیگر کشـورهای عربی که عـود در آن هـا رواج دارد، اقدامی 
خطا بود. این پرونده توسـط کسـانی تهیه شـد که پرونـده کمانچه 
را تهیه کـرده بودنـد. این کـه پرونـده کمانچـه از نظر کارشناسـی، 
پرونـده موفقـی بـود و در فهرسـت یونسـکو ثبت شـد و بـه همین 
دلیـل هـم انتظـار می رفـت کـه عـود نیـز در فهرسـت ناملمـوس 

یونسـکو جهانی شـود.
از سـوی دیگر، گفته شـده بود پرونده عود را با عجلـه از روی پرونده 
کمانچـه رونویسـی کرده انـد. ایـن پرونـده پـس از اصاح از سـوی 

سـوریه و با مشـارکت ایـران بار دیگر تحویل یونسـکو شـد. 
ظر کارشناسان یونسـکو درباره پرونده »مهرگان« که از سوی ایران 
ارایه شـده بود نیز بر این بود که این جشـن در کشـور تاجیکستان، 
زنده تـر و گسـترده تر از ایـران اسـت، از همیـن رو پرونـده مهرگان 

از سـوی تاجیکسـتان با مشـارکت ایران اصاح و دوباره ارائه شـد.

جای »یارانه  تخصصی« در صنعت گردشگری خالی استخبر
گزارش

ایرنا
فعـال صنعت گردشـگری بـا بیـان اینکـه جـای »یارانه 
تخصصـی« در صنعـت گردشـگری خالی اسـت، گفت: 
در زمـان کاهـش فصلـی مسـافر، اعطـای ایـن نـوع 
یارانه ها مشـوق تورگردانان، دفاتر خدمات گردشـگری، 

ایرلاین هـا و هتلـداران اسـت.
محسـن رشـنواز در گفت وگـو بـا خبرنـگار گردشـگری 
ایرنا درباره ارزان سـازی سـفر و اعطای یارانه سفر، اظهار 
داشـت: سیاسـت های ارزان سـازی سـفر برای گردشگر 
ورودی و گردشگر خروجی متفاوت اسـت؛ البته ایران به 
دلیـل اینکه هزینـه برخی کالاهـا و خدماتش به نسـبت 
سـایر کشـورهای جهـان پایین تـر اسـت، جـزو مقاصد 

ارزان بـرای گردشـگران خارجی محسـوب می شـود.
وی کـه مدیرعامـل یکـی از شـرکت های خدمات سـفر 
و گردشـگری اسـت، معتقـد اسـت: شـرایط سیاسـی، 
اجتماعـی و اقتصـادی هـم شـامل زیرسـاخت توسـعه 
گردشـگری اسـت. بسـیاری از کشـورهایی کـه بیشـتر 
درآمدهای بودجـه ای آنهـا از صنعت گردشـگری تامین 
می شـود، ابتـدا همـه ایـن نـوع زیرسـاخت ها را فراهـم 
و سـایر زیرسـاخت های مـورد نیـاز گردشـگری ماننـد 
خطوط پـرواز، تاسیسـات اقامـت و پذیرایی، تسـهیات 
صدور روادید، خدمـات رزرو و پرداخت آنایـن را ایجاد و 
تقویت کرده اند. رشـنواز خاطرنشـان کرد: در همه جای 
دنیـا اسـتفاده از پـول نقـد منسـوخ شـده اسـت، و همه 
 Credit( گردشـگران کارت های اعتبـاری بین المللـی
card( همـراه دارنـد، حـالا مسـافری که قصد سـفر به 
ایـران دارد، در زمـان خریـد چگونـه باید پـول پرداخت 
کند؟ زیرسـاخت و سیسـتم پرداخت با ایـن کارت ها در 
کشـور وجود ندارد و گردشـگران همیشـه بـرای خرید و 

پرداخـت هزینـه بـا مشـکل مواجه می شـوند.
فعـال صنعـت گردشـگری بـا اشـاره به سیاسـت سـفر 
ارزان بـرای گردشـگران ایـران، تصریـح کـرد: تـا ایـن 
لحظه کـه اقدامـی در ایـن زمینه انجام نشـده اسـت؛ در 
همه ایـن سـال ها نوسـانات ارز به شـدت در نرخ پـرواز و 
اقامـت در هتل تاثیر گذاشـته اسـت کـه منجر بـه گران 
شـدن هزینه های سـفر می شـود، البته فشـار نهایی این 
افزایـش قیمت هـا بـر دوش مسـافر اسـت و در نهایـت 

صنعـت گردشـگری اسـت کـه آسـیب می بیند.

تعیین کانال های شفاف تامین ارز برای فعالان 
صنعت گردشگری

رشـنواز فراینـد تامیـن و اعطـای ارز مسـافرتی را جـزو 
زیرسـاخت های اصلـی صنعـت گردشـگری دانسـت و 

گفت: وقتی برای گردشـگر، هتل خارجی رزرو می شـود 
بعـد از یـک هفتـه تاییـد می شـود و مـا بایـد بافاصلـه 
هزینـه آن را پرداخـت کنیـم، ایـن در حالـی اسـت کـه 
کانال مشـخص و شـفافی برای انتقال ارز وجـود ندارد تا 
هزینـه را پرداخت کنیم؛ باید چند صرافی شناسـنامه دار 
تعییـن شـود تـا مـا از طریـق آنهـا ارز تهیـه کنیـم و یـا 
حوالـه صـادر کنیـم. وی بـا بیـان اینکـه ارز ترجیحی و 
یارانـه ای بـه صنعت گردشـگری اختصـاص داده نشـده 
اسـت، تاکید کرد: با تعییـن چند صرافی مشـخص برای 
انجـام عملیـات ارزی بـرای فعـالان صنعت گردشـگری 
در وهلـه اول دسـت کم فعالیـت مالی واحد گردشـگری 
شـفاف می شـود و در گام بعدی میزان مالیـات آن واحد 
-که بـه درآمـد عمومی کشـور کمـک می کند - روشـن 
می شـود، از همیـن نقطـه می تـوان اهمیـت و نقـش 
صنعـت گردشـگری در اقتصـاد ملـی را نشـان داد و 
سیاسـتگذاران کان کشـور متوجـه می شـوند کـه این 

صنعـت در اقتصـاد کان کشـور نقـش بسـزایی دارد.
فعال صنعـت گردشـگری وجـود فـرودگاه اسـتاندارد و 
پرواز مسـتقیم در مقصد را از مهمترین زیرسـاخت های 
توسـعه صنعـت گردشـگری دانسـت و گفـت: گاهـی 
هزینه های سـفر به دلیل نبود پـرواز مسـتقیم به مقصد 
و ضرورت انتقـال از مقصد اول به مقصد اصلی به مسـافر 
تحمیـل می شـود، دفتـر خدمـات سـفر ایـن هزینـه را 
روی قیمـت تمام شـده بسـته سـفر می کشـد. مثـا بـا 
محدودیـت سـفر بـه شـهری گردشـگرپذیر در ترکیـه، 
پروازهـای ایرانـی مجبـور می شـوند در شـهر دیگـری 
بنشـیند و گردشـگران باید بـا اتوبـوس مسـیری را 3 تا 
4 سـاعت طی کنند تـا به مقصـد اصلی برسـند، این نوع 
محدودیت هـا هم هزینـه سـفر را افزایـش می دهـد و با 
توجه بـه ایمنی و امنیـت جاده ها، مخاطـرات جانبی هم 

بـرای گردشـگران ایجـاد می کنـد.

سیاست های تشویقی در صنعت گردشگری 
ضروری است

رشـنواز سیاسـت های تشـویقی در صنعت گردشـگری 
را ضـروری دانسـت و توضیـح داد: در برخـی کشـورها 
کـه صنعـت گردشـگری حرفـه ای اسـت روش هـای 
حرفـه ای بـرای پرداخـت یارانـه دارنـد، در مقاطعـی از 
سـال، یارانه هـای تخصصـی سـفر در قالب مشـوق های 
گردشـگری به صـورت غیرمسـتقیم پرداخت می شـود.
وی گفـت: در ترکیـه در شـهرهایی کـه پـرواز و مسـافر 
کمتر می رود، دولـت اعام می کنـد »بـه چارترکننده یا 
شرکت مسافرتی و هواپیمایی که مسـافر ]مثا[ از ایران 
بـه آن شـهر ببـرد، 5000 دلار پرداخـت می کنـد«، این 

کار عـاوه بر اینکـه باعـث کاهش قیمـت تور می شـود، 
مشـوق چارترکننده هم شده و شـریک تجاری ترکیه ای 

هـم منفعـت می برد.

برخی ارز مسافرتی دریافت می کنند، اما سفر 
نمی روند

رشـنواز گفـت: اعطـای یارانـه فـردی در قالـب ارز 
ترجیحـی کـه بـا کدملی بـه هـر مسـافر داده می شـود، 
اقـدام نادرسـتی اسـت، برخـی فقـط ایـن ارز را دریافت 
می کننـد حتی بـه سـفر هـم نمی رونـد و هزینه سـفر و 
سـیاحت برای گردشـگر اصلی که از این نوع ارز استفاده 
نمی کنـد، گـران تمـام می شـود. چنـد میلیـون کارت 
ملـی به صرافی ها سـرازیر می شـود امـا آیا همیـن تعداد 

گردشـگر از کشـور خـارج می شـوند؟
فعال صنعـت گردشـگری اظهار داشـت: از طرفـی دیگر 
هزینـه خروج کشـور یکبـاره چندبرابـر می شـود و برای 
هر بار خروج در سـال هم پلکانی محاسـبه می شـود، اگر 
به دنبـال توسـعه گردشـگری هسـتیم بایـد هزینه های 
اولیه سـفر کاهـش یابـد، اینهـا نوعـی عـوارض مالیاتی 
اسـت کـه بـر سـفر و گردشـگری بسـته می شـود و آرام 
آرام گردشـگری را بـا رکـود و تعطیلـی مواجـه می کند، 
زیرا وقتی گردشـگر تعـداد سـفرهایش را کاهـش دهد، 
دومینووار ارکان و اجزا صنعت گردشـگری هـم در رکود 

فرو مـی رود.
وی افزود: متولـی اصلی صنعت گردشـگری بایـد جز به 
جز مسـائل گردشـگری از زیرسـاخت و روبنا، از شـرایط 
سیاسـی، اقتصـادی، فرهنگـی اجتماعـی تـا رقابـت بـا 

همتایان و بازارهای گردشـگری در کشـورهای همسایه 
را لحظه به لحظه شناسـایی و رصـد کند، اگر نیاز باشـد 
سیاسـت های جدید تدویـن و تصویـب کند و بر اسـاس 
همین سیاسـت های جدیـد، زیرسـاخت های لازم را نیز 

فراهـم کند.

تاخیرها و ترافیک ها هزینه های اضافی به 
گردشگر تحمیل می کند

رشـنواز بـه شـرایط ترافیک هـای جـاده ای و همچنیـن 
تاخیـر پروازهـا در ایـران اشـاره کـرد و گفـت: هیـچ 
تضمینـی وجـود نـدارد کـه گردشـگر خارجـی کـه بـه 
تهـران می آیـد و در برنامـه سـفرش اصفهـان، شـیراز و 
یـزد قـرار دارد، در طـول سـفر یـا در زمـان بازگشـت به 
تهران بـه ایـن تاخیرهـا و ترافیک هـای چندین سـاعته 
برخورد نکنـد، اینکه چهار سـاعته به تهـران برمی گردد 
یـا 24 سـاعته! هـم برنامـه سـفر خـراب می شـود و هم 

هزینه هـای اضافـی تحمیـل می کنـد.
فعـال صنعـت گردشـگری بـا بیـان اینکـه »هزینـه هر 
شـب اقامت در هتل هـای خارجـی از 100 تـا 700 دلار 
اسـت« گفت: در ایران چنیـن قیمت هایی وجـود ندارد، 
قیمت بنزیـن هـم پایین تر اسـت، اگـر زیرسـاخت های 
گردشـگری اصاح شـود، یارانـه اختصاصـی و هدفمند 
بـرای تشـویق گردشـگری اعطـا شـود و جلـوی رانت و 
هدررفت سـرمایه گرفته شـود، اگـر همه اینها سـر جای 
خود باشـد و نظـارت شـود، هزینه سـفر به ایران نسـبت 
به کشـورهای دیگر بسـیار پایین تر اسـت، سـفر به ایران 

و گردشـگری داخلـی بسـیار ارزان تمام خواهد شـد.
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کاغذ فرهنگ و هنر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك شهر عنبرآباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهـی موضوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتـی و اراضی  و 
ساختمانهای فاقد سند رسـمی برابر رای شـماره 1401۶031۹0۹100130۶ - 1401/۶/15 هیات 
اول موضـوع قانون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملک شـهر عنبرآباد تصرفـات مالکانه بامعـارض متقاضی آقای جمشـید 
سـنجری نژاد فرزند ناصـر  با کـد ملـی 3020173000 صـادره از جیرفـت در ششـدانگ یک قطعه 
زمین بـه مسـاحت 343435 مترمربع پـاک - فرعـی از 2۹2- اصلی مفـروز و مجزی شـده از پاک 
2۹2 - اصلـی واقع در عنبرآباد روسـتای مهتابـی  بخش 45 کرمـان  خریداری از مالک رسـمی آقای 
حسـین خدادادی  محرز گردیده اسـت.لذا بـه منظور اطـاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 
روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو ماه اعتـراض خـود را به این اداره تسـلیم 
و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض،دادخواسـت خود را بـه مراجع 
قضایـی تقدیم نماینـد . بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق 

مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد .  
مصیب حیدریان 
 رئیس ثبت اسناد اماک

 تاریخ انتشار نوبت اول:23 /1401/08
 تاریخ انتشار نوبت دوم :1401/0۹/07

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك رودبارجنوب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده  13 آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیـف وضعیت 
ثبتی واراضـی وسـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای  شـماره 1401۶031۹07۹0005۹7 
-1401/08/23 هیـات اول موضوع قانـون تعیین تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی و  سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شـهر رودبار جنوب تصرفات مالکانه بامعارض 
متقاضی خانـم مریم خانه زر فرزند یارمحمد بشـماره شناسـنامه  182 صـادره از رودبـار جنوب از در 
یک باب خانـه  به مسـاحت 300 متر مربع پـاک 13۶2 فرعـی از 188 - اصلی مفروز و مجزی شـده 
از پـاک 188 اصلی قطعه سـه واقـع در رودبار جنـوب بلوار شـهید پیـکان – خیابان اندیشـه کوچه 
اندیشـه 3 خریـداری از مالک رسـمی خانم فاطمـه بیگ مـرادی   محرز گردیده اسـت.لذا بـه منظور 
اطاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه  15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به 
مـدت دو ماه اعتراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتراض،دادخواسـت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اسـت در صورت انقضای 

مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقـررات  سـند مالکیت صـادر خواهد شـد ./م الف:158
 محمد کردستانی - رئیس ثبت اسناد اماک 

 تاریخ انتشار نوبت اول:07 /1401/0۹ 
 تاریخ انتشار نوبت دوم :22/ 1401/0۹

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون ششـدانگ یک بـاب خانـه بـه مسـاحت 335.71 مترمربـع واقـع آبـاد وزیریها 
شـهر کهنوج در پـاک 712- فرعـی از 22- اصلی قطعـه یک بخـش 4۶ کرمان مورد 

تقاضای خانـم فاطمه حمـزه فرزند عطا به شـماره ملـی 3031504313 نیـاز به تحدید حـدود دارد 
.لذا حسـب درخواسـت کتبی مالک مورخ 1401/0۹/05 آگهی تحدید حـدود اختصاصی پاک فوق  
منتشـر وعملیات تحدید آن از سـاعت 8 صبح روز دوشـنبه مورخـه 1401/0۹/28در محل شـروع و 
به عمـل خواهد آمـد، لذا بـه مالـک و مالکین مجـاور رقبـه مذبور اخطار میشـود کـه در موعـد مقرر 
در این آگهـی در محل وقـوع ملک حاضـر و چنانچه کسـی بر حـدود وحقـوق ارتفاقـی آن واخواهی 
داشـته باشـد میتواند از تاریخ تنظیـم صورت مجلـس تحدیـدی لغایـت 30روز واخواهی خـود را به 
اداره ثبت اسـناد واماک کهنوج تسـلیم تا به دادگاه صالحه ارسـال شـود ،در غیر این صـورت پس از 

انقضـای مهلت مذکـور هرگونه ادعایی مسـموع نیسـت / .
تاریخ انتشار : یکشنبه 1401/0۹/07

 هوشنگ سالاری -معاون اداره ثبت اسناد واماک شهرستان کهنوج . م الف :74۹

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون ششـدانگ هر یـک از پاکهـای ذیـل از157-اصلی واقع در شـهر فاریـاب قطعه 
دو بخـش 4۶ کرمان آگهـی موضوع  مـاده 3 قانـون تعییـن وتکلیف وضعیـت اراضی 
وسـاختمانهای فاقد سـند رسـمی وماده 13 آیین نامه قانـون ثبت منتشـر و در موعد 
مقرر مورد واخواهی قرار نگرفته ونیاز به تحدیدی حدود دارند.لذا حسـب درخواسـت 

کتبی مالک  مورخـه 1401/0۹/05 آگهی تحدید آن باسـتناد تبصـره ماده  13 قانون مزبور منتشـر 
و عملیـات تحدید آن از سـاعت 8 صبـح روز شـنبه مورخـه 1401/0۹/28 در محل شـروع و به عمل 

خواهـد آمد.
157۶ فرعـی از 157-اصلـی بنـام خانـم مهدثـه مهنـی  فرزند منصـور ششـدانگ یک قطعـه زمین 

محصور بـا بنـای احداثی  بـه مسـاحت  480 متـر مربع.
158۹ فرعـی از 157-اصلی بنام آقای حسـین قندهاری  فرزند درویش ششـدانگ یـک قطعه زمین 

محصور با بنای احداثـی در آن  به مسـاحت ۹۹0.۶۶ مترمربع.
 لذا بـه مالکیـن  و مجاوریـن رقبه فـوق اخطار می گـردد کـه در موعد مقـرر محل وقوع ملـک حاضر 
و در صـورت عـدم مراجعـه مجاورین عملیـات تحدید ی بـا معرفـی مالک انجـام و چنانچه کسـی از 
مجاورین بر حـدود وحقـوق ارتفاقی آن اعتراض داشـته باشـد طبق مـاده 20 قانون ثبـت و ماده 8۶ 
اصاحی پـس از تنظیم صـورت جلسـه تحدیـدی اعتراض خـود را کتبـا به ایـن اداره اعـام و ظرف 
مـدت 30 روز دادخواسـت به مراجع ذیصـاح قضایی تقدیـم نماید و گواهـی دادخواسـت مربوطه را 
به ایـن اداره ارائـه نماید. وپـس از گذشـت مهلت یاد شـده هیچگونـه ادعایی مسـموع نخواهـد بود .

 تاریخ انتشار :یکشنبه 1401/0۹/07
هوشنگ سالاری  - معاون  اداره ثبت اسناد واماک شهرستان کهنوج.م الف:753

------------------------------------
حصر وراثت

 خواهـان رونوشـت حصـر وراثـت رضـا بناونـد فرزنـد حسـین به شـرح دادخواسـت 
تقدیمي ثبت شـده به کاسـه 140121۹200025312۹2 از این دادگاه درخواست 
گواهـي حصر وراثـت نموده و چنیـن توضیح داده که شـادروان حسـین بناونـد فرزند 
مرحـوم محمـد در اقامتـگاه دائمی خود بـدرود حیـات گفتـه و ورثه حیـن الفوت آن 

منحصـر اسـت به:
1- رضا بناوند فرزند حسین ش م 347۹۶853۹0 ت ت 1384/08/01
2- علی بناوند فرزند حسین ش م 31۶0178420 ت ت 134۶/10/01

3- سکینه بناوند فرزند حسین ش م 31۶075588۶ ت ت 1337/05/15
4- مریم بناوند فرزند حسین ش م ۶08۹77۹202 ت ت 134۹/0۶/0۹

5- کنیز بناوند فرزند حسین ش م 31۶0755878 ت ت ----
۶- دختربس بناوند فرزند حسین ش م 31۶07558۹4 ت ت 1340/0۶/12)فرزندان متوفی(

اینک با انجام تشـریفات مقدماتی درخواسـت مزبـور یک نوبت آگهـی می گردد تا چنانچه شـخصي 
اعتراضـي دارد و یا وصیت نامـه اي از متوفـی نزد او مي باشـد از تاریخ نشـر آگهي ظرف مـدت یکماه 

به ایـن دادگاه تقدیـم دارد والا گواهي صادر خواهد شـد. 
مسئول دفتر شعبه شوراي حل اختاف شعبه شوراي حل اختاف شهرک شهید بهشتي شهرستان 
منوجان - حمیده محمودي نوذر.م الف:31

حصر وراثت
 خواهان رونوشـت حصر وراثـت ایمان مهدی زاده فرزند ابراهیم به شـرح دادخواسـت 
تقدیمي ثبت شـده به کاسـه 140121۹20002528872 از این دادگاه درخواست 
گواهي حصـر وراثت نمـوده و چنین توضیـح داده کـه شـادروان ابراهیم مهـدی زاده  

فرزنـد درویش در اقامتـگاه دائمی خـود بدرود حیات گفتـه و ورثه حیـن الفوت آن منحصر اسـت به:
1-    ایمان مهدی زاده  فرزند ابراهیم  ش م ۶08008۶311 ت ت 1375/03/23

2-    احسان مهدی زاده  فرزند ابراهیم  ش م ۶080050781 ت ت 1373/01/17
3-    الیاس مهدی زاده  فرزند ابراهیم  ش م 3150080۹08 ت ت 13۶۹/02/0۹

4-    الهام مهدی زاده  فرزند ابراهیم  ش م ۶080012۶50 ت ت 1370/12/0۶)فرزندان متوفی(
5-    لیا خیرخواه فرزند گل محمد ش م 4721570821 ت ت 134۶/04/12)همسر متوفی(

۶-    فاطمه زنده پوش نودژ فرزند محمود ش م ۶08۹831۶38 ت ت 1310/0۶/0۹)مادر متوفی(
اینک با انجام تشـریفات مقدماتی درخواسـت مزبـور یک نوبت آگهـی می گردد تا چنانچه شـخصي 
اعتراضـي دارد و یا وصیت نامـه اي از متوفـی نزد او مي باشـد از تاریخ نشـر آگهي ظرف مـدت یکماه 

به ایـن دادگاه تقدیـم دارد والا گواهي صادر خواهد شـد. 
مسئول دفتر شعبه شوراي حل اختاف شعبه شوراي حل اختاف شهرک شهید بهشتي شهرستان 
منوجان - حمیده محمودي نوذر.م الف:32

 اگهی
در خصـوص پرونـده اجرایـی کاسـه فـوق لـه : مدیریـت شـعب پسـت بانـک علیه: 
شـرکت امیـر بهـادر رودبـار زمیـن و بهـادر مهیمـی و خانـم گیتـا ابراهیمـی طبـق 
گـزارش مـورخ 1401/03/08 کارشـناس رسـمی ،دادگسـتری پـاک ثبتـی :فرعی 

1۹55 از پـاک اصلـی 57۹ در بخـش : 45 ناحیه: نـدارد واقـع در: جیرفت مـورد وثیقه سـند رهنی 
شـماره 2435۶ تنظیمی دفترخانه اسـناد رسـمی شـماره 213 شـهر کهنوج اسـتان کرمان به مبلغ 
154/۶0۶/000/000 ریـال ارزیابـی .گردیـده لـذا چنانچه بـه مبلغ ارزیابـی پاک مذکـور معترض 
می،باشـید اعتراض کتبی خود را ظـرف مدت پنـج روز از تاریخ ابـاغ این اخطاریه بـه ضمیمه فیش 
بانکـی دسـتمزد کارشـناس تجدید نظـر بـه مبلـغ 270/000/000 ریـال به دفتـر این اجرا تسـلیم 
نماییـد ضمناً بـه اعتراضی کـه خـارج از موعد یا فاقـد فیـش بانکی دسـتمزد کارشـناس تجدیدنظر 

باشـد ترتیب اثـر داده نخواهد شـد.
 رئیس واحد اجرای اسناد رسمی جیرفت .اشکان اسکندری زاده

 حصر وراثت
 خواهان رونوشت حصر وراثت فاطمه شهبازی توریگی فرزند شـهباز به شرح دادخواست 
تقدیمي ثبـت شـده بـه کاسـه 140121۹2000252۹71۶ از این دادگاه درخواسـت 
گواهي حصـر وراثت نمـوده و چنین توضیـح داده که شـادروان صدیقـه پور نـوروز فرزند 

حاتم  در اقامتـگاه دائمی خود بـدرود حیات گفتـه و ورثه حیـن الفوت آن منحصر اسـت به:
1-     فاطمه شـهبازی توریگـی  فرزنـد شـهباز ش م 31۶10531۹2 ت ت 1355/3/1)مادر متوفی(

متوفـی به جز ایـن وراث دیگـری ندارد .
اینک با انجام تشـریفات مقدماتی درخواسـت مزبـور یک نوبت آگهـی می گردد تا چنانچه شـخصي 
اعتراضـي دارد و یا وصیت نامـه اي از متوفـی نزد او مي باشـد از تاریخ نشـر آگهي ظرف مـدت یکماه 

به ایـن دادگاه تقدیـم دارد والا گواهي صادر خواهد شـد. 
مسئول دفتر شعبه شوراي حل اختاف شعبه 1 شوراي حل اختاف  شهرستان منوجان – عاطفه 
سالاری پور.م الف:33

مخاطب
 خاص یا عام؛ 
مسئله این 
است

سـینمای مسـتند در سـال های اخیـر موفق به جـذب بخش 
بیشـتری از مخاطبان شـده اسـت؛ موضوعی که از دید برخی 

منتقـدان، یک آسـیب تلقی می شـود.
به گزارش خبرنـگار سـینمایی ایرنا مبحث توجـه به مخاطب 
عام و خـاص در سـینمای مسـتند از جمله مولفه هایی اسـت 

که موافقـان و منتقدان خـود را دارد.
اگرچـه اقبـال عمومـی کـه در سـالهای اخیـر نسـبت بـه 
سـینمای مسـتند شـکل گرفته اسـت را می تـوان شـمه ای 
از موفقیت ایـن جنس از سـینما و مصداقـی از افزایش آگاهی 
مخاطبـان در مواجهه با سـینمای مسـتند و در نتیجـه اقبال 
ایشـان دانسـت امـا روی دیگـر ایـن تغییـر از سـوی برخی از 

مستندسـازان تحلیـل رفتن سـینمای مسـتند اسـت.
در ایـن معنـا اگرچـه بـه نظـر مـی رسـد جنسـی از افزایـش 
آگاهی، شمار مخاطبان سینمای مسـتند را افزایش داده است 
امـا مستندسـازان منتقـد این موضـوع عقیـده دارند کـه این 
اقبال نشـان می دهـد که تولیـدات مسـتند دیگـر رویکردی 
خاص و منحصر به فـرد ندارنـد و در تاش برای دیده شـدن از 

سـوی مخاطب عادی دسـت بـه تغییر ایـن سـینما و تقلید از 
مولفه هـای مقبـول در سـینمای داسـتانی زده اند.

بر ایـن اسـاس محمدصـادق جعفـری کارگردان مستندسـاز 
و عضو انجمـن مستندسـازان سـینمای ایـران در گفـت وگو 
بـا خبرنـگار ایرنا بیـان کـرد: ارتباط صـرف با مخاطـب خاص 
کمیت مخاطبـان را نقض می کنـد و ارتباط صـرف با مخاطب 
عـام کیفیت فیلـم را زیـر سـؤال می بـرد؛ در نتیجه سـینمای 
مسـتند برای برقـراری ارتبـاط بـا مخاطب عـام بایـد روایتی 
را انتخـاب کنـد که ایـن مخاطب همانند سـینمای داسـتانی 

پـای فیلم بنشـیند.
در سینمای مستند فیلم برای 
»مخاطب خاص« تولید می شود

مرتضـی پایه شـناس مستندسـاز دیگـر در ایـن بـاره اظهـار 
داشت: فیلم در سـینمای داسـتانی معمولاً برای مخاطب عام 
تولید می شـود. عام یعنی تـاش برای جـذب حداکثری تمام 
کسـانی که با فیلم مواجه می شـوند؛ اما در سـینمای مسـتند 
فیلم بـرای »مخاطـب خـاص« تولید می شـود. خـاص یعنی 

هدفمنـد و نـه لزوماً کـم. منظـورم ایـن اسـت کـه فیلم های 
مسـتند، مخاطبـان هدف گذاری شـده تری دارنـد.

وی افـزود: مثـاً ممکـن اسـت مخاطـب خـاص یـک فیلـم 
مسـتند سـربازان باشـند، مخاطب خاص فیلم دیگری دانش 

آموزان باشـند، مخاطب خاص فیلم دیگری کارکنان شـرکت 
نفـت باشـند و مخاطب خـاص فیلم دیگـری مردم یک شـهر 
بخصوص باشـند. گاهـی هم مخاطب خـاص یک فیلـم، تمام 

مردم یـک کشـور و یا یـک منطقه یـا جهان هسـتند. 
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ادامه مسابقات
لیگ والیبال در دستور 

کار قرار گرفت
والیبـال  فدراسـیون  لیـگ  سـازمان 
در اطاعیـه ای اعـام کـرد کـه اکثریـت 
باشـگاه های لیـگ برتر مـردان بـرای ادامه 
ایـن رقابت هـا بـا روش دوم پیشـنهادی 
یعنـی ادامه نیـم فصـل اول لیـگ موافقت 

کردنـد.
به گـزارش کاغـذ وطن بـه نقـل از ایسـنا، 
لیـگ برتـر والیبـال ایران بـه دلیـل حضور 
تیـم ملـی نوجوانـان ایـران در مسـابقات 
منطقـه مرکـزی آسـیا و تیـم پیـکان در 
مسـابقات قهرمانـی باشـگاه های جهـان 
بـه میزبانی کشـور برزیـل بعـد از برگزاری 

هفتـه دهـم )25 آبـان( تعطیـل شـد.
سـازمان لیـگ فدراسـیون والیبـال ابتـدا 
اعـام کـرد هفتـه دهـم بـه عنـوان پایـان 
نیـم فصـل در نظـر گرفته می شـود امـا در 
ادامـه اول آذر اقدام به نظرسـنجی در مورد 
نحـوه برگـزاری ادامـه ایـن مسـابقات کرد 
و 2 روش بـرای ادامـه مسـابقات پیشـنهاد 
کـرد. اولیـن روش اعـام هفته دهـم لیگ 
بـه عنـوان پایـان نیـم فصـل اول و دومین 
روش تعطیلـی یک ماهـه لیـگ و برگزاری 
هفتـه یازدهـم از 27 آذر بـود تا باشـگاه ها 
به صـورت مکتوب تا شـنبه، پنجـم آذرماه 
نظرات خود را اعـام کنند و پس از کسـب 
نتایـج بـر مبنـای اصـل خـرد جمعـی یک 

مـدل انتخـاب و اجرا شـود.
سـازمان لیـگ فدراسـیون والیبـال در 
اطاعیـه ای اعـام کـرد کـه اکثریـت 
باشـگاه های لیـگ برتر مـردان بـرای ادامه 
لیـگ بـا روش دوم پیشـنهادی موافقـت 

کردنـد.
در اطاعیـه سـازمان لیـگ آمـده اسـت: 
پـس از احصـاء نتایـج بـر مبنـای اصـل 
خـرد درخصـوص نحـوه برگـزاری ادامـه 
مسـابقات لیـگ برتـر مـردان و بـا توجـه 
تصمیم گیـری صـورت گرفتـه روش دوم 
براسـاس نظرسـنجی باشـگاه ها انتخـاب و 

قابـل اجـرا اسـت.
بر ایـن اسـاس باشـگاه های پیـکان تهران، 
گیتـی پسـند اصفهـان، فـولاد سـیرجان 
نیـان  ارومیـه،  شـهرداری  ایرانیـان، 
الکترونیـک خراسـان و ایفاسـرام اردکان با 

روش نخسـت موافقـت کردنـد.
همچنیـن باشـگاه های پـاس گـرگان، 
شـهرداری گنبـد، سـایپا تهران، شـهداب 
یـزد، لبنیات هـراز آمل، هورسـان رامسـر، 
مـس رفسـنجان و راه یاب ملـل مریـوان با 
روش پیشـنهادی دوم موافقـت کردنـد که 
آرای بیشـتری نسـبت به روش اول اسـت.
بنابراین دیدارهـای هفته یازدهـم 27 آذر، 
هفتـه دوازدهـم 30 آذر و هفتـه سـیزدهم 

چهـارم دی مـاه برگزار می شـود.

هندبال قهرمانی آسیا، 
زنان ایران جهانی 

شدند
تیـم ملـی هندبـال زنـان ایـران بـا برتری 
برابـر اسـترالیا در رقابـت هـای قهرمانـی 
آسـیا، موفق به کسـب سـهمیه مسـابقات 

قهرمانـی جهـان شـد.
به گـزارش کاغـذ وطن به نقـل از ایرنـا، در 
ادامه درخشـش هندبـال ایـران در میادین 
بین المللـی تیم هندبال سـنگ آهـن بافق 
کـه بـه نمایندگـی از تیم ملـی زنـان ایران 
در رقابت هـای قهرمانـی آسـیا بـه میزبانی 
کره جنوبی حضـور یافته در سـومین دیدار 
خـود موفـق شـد تیـم ملـی اسـترالیا را با 
نتیجه 43 بر 15 شکسـت دهـد و با حضور 
در جمـع چهـار تیـم برتـر ایـن رقابت هـا 
بـرای دومیـن بـار در تاریـخ هندبـال زنان 
بزرگسـالان ایـران بـه مسـابقات جهانـی 

صعـود کند.
زنان هندبالیسـت ایـران از همـان ابتدا کار 
را بـا قـدرت آغـاز کردنـد و موفـق شـدند 
تـا اختـاف گل هـای خـود را بـا حریـف 
هر لحظـه بیشـتر کننـد و در نهایـت نیمه 
نخسـت را نیمه اول را با اختـاف 10 گل و 

بـا نتیجـه 1۹ بـر ۹ بـه اتمـام رسـاندند.
این برتـری از ابتـدای نیمه دوم هـم حاکم 
بـود و کادر فنی تیـم از ابتـدای نیمـه دوم 
تغییـرات زیـادی در ترکیـب تیـم ایجـاد 
کـرد و از سـایر بازیکنـان نیـز در مسـابقه 

اسـتفاده کـرد.
در اواسـط نیمـه دوم اختـاف به عـدد 20 
رسـید و نتیجـه 32 بـر 13 شـد تـا نشـان 
از قـدرت بانـوان ایـران در برابـر تیـم ملی 

اسـترالیا باشـد.
در دقیقـه 24 بازیکنـان ایـران چهلمیـن 
گل خـود را نیز بـه ثمـر رسـاندند و این در 
حالی بـود که اسـترالیا در عـدد 14 متوقف 

شـده بود.
در ادامـه هـم بانـوان هندبالیسـت ایـران 
همچنـان تعـداد گل هـای خـود را افزایش 
دادند تـا در نهایت ایـن بازی بـا نتیجه 43 

بـر 15 به سـود ایـران بـه اتمام برسـد.
زنان هندبالیسـت ایران در نخستین دیدار 
خـود نیـز موفـق شـده بودنـد هنـد را بـا 
نتیجه 43 بر 35 شکسـت دهند و در دیدار 
دوم خود مقابل ازبکسـتان بـا نتیجه 35 بر 

32 بـه پیروزی رسـیدند.
هندبالیسـت های ایـران در آخریـن دیـدار 
خـود در مرحلـه گروهـی روز چهارشـنبه 
۹ آذر مـاه سـاعت 12:30 بـه وقـت تهران 
در یک دیـدار بسـیار حسـاس و دشـوار به 
مصـاف تیـم کره جنوبـی خواهنـد رفـت.

43 درصد از ورزشکاران رزمی 
خراسان رضوی بانوان هستند

رییس هیات ورزشـهای رزمی خراسان رضوی گفت: سـه هزار و 500 
ورزشـکار رشـته های رزمی در ایـن اسـتان فعالیت می کننـد که 43 

درصد از آنـان را بانوان تشـکیل می دهند.
به گـزارش کاغذ وطن به نقـل از ایرنا رحیـم برگی افزود: تعـداد بانوان 
رزمی کار سـازمان یافته در اسـتان خراسـان رضوی یک هـزار و 500 

نفر اسـت.
وی بیـان کرد: هـم اکنـون 120 باشـگاه ورزشـهای رزمی در اسـتان 
خراسـان رضوی فعالیـت می کنند کـه از ایـن تعـداد ۹0 باشـگاه در 

مشـهد مسـتقر است.
برگی بـا بیان اینکه خراسـان رضـوی جایـگاه دوم ورزش هـای رزمی 
کشور را در اختیار دارد، خاطرنشـان کرد: این استان دارای نمایندگان 
مختلف در وزن ها و رده های سـنی در بیشـتر رشـته های زیر پوشش 

فدراسـیون ورزش های رزمی اسـت.

هیات مدیره باشگاه تراکتور با 
جدایی قربان بردیف سرمربی تیم 

فوتبال این باشگاه موافقت کرد
به گـزارش کاغذ وطن بـه نقـل از ایرنـا، در اطاعیه هیات مدیـره این 
باشـگاه که روز یکشنبه منتشـر شـد یادآوری و تاکید شـده است که 
سیاسـت گذاری باشـگاه در مباحث فنی بـرای فصل جاری براسـاس 
برنامه ارائه شـده از سـوی قربـان بردیف تبیین شـده و هدف باشـگاه 
بر مبنـای همـکاری بلند مـدت بـا وی تعییـن و تمامی شـرایط لازم 

فراهـم شـده بود.
در این اطاعیه آمده اسـت: براسـاس درخواسـت ارائه شـده از سـوی 
بردیـف، بازگشـت بـه فوتبـال روسـیه بـرای بردیـف وظیفـه و اجبار 
عنـوان شـده و خـود وی نیـز اذعان کـرده  کـه باشـگاه تراکتـور طی 
مدت همـکاری فراتر از تعهـدات خود در قبـال کادر فنـی عمل کرده 
و عملکرد ارکان باشـگاه تراکتـور در تصمیم بردیف مبنـی بر جدایی، 

هیچ نقـش و تاثیری نداشـته اسـت.
در ایـن اطاعیه هیات مدیره باشـگاه تراکتـور با توجه به حُسـن رفتار 
و زحمـات قربـان بردیـف طـی مـدت حضـور در تیـم، این هیـات با 
درخواسـت ارائه شـده موافقت کـرده و بـرای بردیـف آرزوی موفقیت 
کرده اسـت. هیـات مدیـره باشـگاه تراکتـور اعام کـرده اسـت: چند 
گزینه  را برای سـرمربیگری تراکتـور در این مقطع زمانـی در نظر دارد 
و با در نظـر گرفتن مجمـوع شـرایط از جمله قـرار داشـتن در جریان 
مسـابقات و لـزوم شـناخت کادرفنـی جدیـد از بازیکنـان تراکتـور و 
تیم هـای لیگ برتـری، نسـبت بـه بررسـی برنامه هـای افـراد مدنظر 
و مذاکره بـا آنـان اقدام خواهـد کـرد و سـرمربی جدید تیم در اسـرع 

وقـت معرفی می شـود.
قربان بردیف چهارشـنبه هفته قبـل و در روز پایـان اردوی تراکتور در 
آنتالیا، درخواسـت جدایی از ایـن تیم را رسـانه ای کرد و برای بسـتن 

قرارداد 2.5 سـاله با تیم سـوچی روسـیه عازم این کشـور شـد.
این تیـم 2۹ آذرمـاه جـاری و از هفتـه دوازدهم رقابت هـای لیگ برتر 

باشـگاهی ایران در تهـران به مصاف پیـکان این شـهر می رود.
تراکتور با 15 امتیـاز از 11 بـازی در رده هفتم و پیکان بـا 12 امتیاز از 

این تعـداد بـازی در رده دوازدهم جدول هسـتند.

خبر  کیهان:

 قدرت داشتم روسای فدراسیون جودو را زندانی می کردم!
گزارش

 ایسنا
اســتاد محمــد کیهــان ملقــب بــه پــدر جــودوی 
ــت  ــه دریاف ــق ب ــه موف ــی ک ــن ایران ــران و اولی ای
ــت،  ــده اس ــن ش ــودوکان ژاپ ــودو از ک دان 7 ج
ــران  ــته در ای ــن رش ــر ای ــال حاض ــرایط ح از ش
شــدیدا گایــه  دارد؛ شــرایطی کــه آن را ناشــی از 
بی توجهــی روســای مختلــف ایــن فدراســیون از 
ســال های گذشــته تاکنــون بــه انجــام کار اصولی 
و پایــه ای در جــودو می دانــد و معتقــد اســت 
ــه ایــن رشــته  ــران هیــچ شــباهتی ب جــودوی ای

ــدارد. ــی ن ــدار ژاپن ــر طرف ــل و پ اصی
ــنا،  ــل از ایس ــه نق ــن ب ــذ وط ــزارش کاغ ــه گ ب
ــودوی  ــترده در ج ــاد گس ــان از فس ــتاد کیه اس
ایــران، اســتفاده از افــراد ناکارآمــد در این رشــته 
ــران  ــودوی ای ــش ج ــدم زای ــدن و ع ــخ ش و مس
گفــت و تاکیــد کــرد راه برون رفــت جــودو از 
وضعیــت فعلــی اســتفاده از افــراد کارآمــد و 
ــوزش روز جــودوی جهــان  ــه آم توجــه جــدی ب
اســت. او معتقــد اســت: –مــا از جــودوی روز دنیا 
ــد  ــم و اصــا ســاز و کار جــودو را بل ــی عقبی خیل

نیســتیم.–
ــران در بخــش دیگــری  پیشکســوت جــودوی ای
از صحبت هــای خــود عنــوان کــرد: –زمــان 
انقــاب، مجلــس تشــکیل شــده بــود و بــازرگان 
ــر  نخســت وزیــر شــد، بختیــار کــه  نخســت وزی
ــت  ــوخی نخس ــد ش ــن در ح ــود م ــه ب ــود گفت ب
ــن  ــم ای ــن ه ــول دارم، م ــازگان را قب ــری ب وزی
فدراســیون جــودو را در حد شــوخی قبــول دارم!
ــی پیــش در مراســمی توســط  ــه مدت ــان ک کیه
ــماعیلی و  ــور میراس ــا حض ــودو ب ــیون ج فدراس
ــک  ــه المپی ــری رییــس ســابق کمیت صالحی امی
ــت: آن  ــت، گف ــرده اس ــت ک ــودو دریاف دان ۹ ج
ــن کار  ــا ای ــع ب ــد، در واق ــن دان ۹ دادن ــه م ــا ب ه
مــن را کوچــک کردنــد و بــه شــخصیت و شــعور 
ــر  ــه خاط ــه ب ــن در جلس ــد. م ــن ش ــن توهی م
شــخصیت آقــای صالحی امیــری، اعتراضــی 
نکــردم، ایــن کار مثــل ایــن اســت کــه بــه 
یــک ســپهبد درجــه ســرجوخه بدهنــد، بــا 
ــن  ــد. م ــده گرفتن ــز را نادی ــه چی ــن کار هم ای
ــودوکان، 14  ــه دان 7 ک ــت درج ــر دریاف بخاط
ــا  ــو را ب ــران توکی ــری ته ــفر 30000 کیلومت س
ــما  ــا ش ــردم. آی ــل ک ــختی هایش تحم ــه س هم

ــرازو وزن  ــک ت ــران را در ی ــلغم و زعف ــاز و ش پی
ــار و درجــه علمــی تخصصــی  ــد؟ از اعتب می کنی

ــتند. ــی گذش ــه راحت ــن ب م
وی کــه دل پــری از عملکرد روســای فدراســیون 
ــر  ــن اگ ــت: م ــون دارد، گف ــدا تاکن ــودو از ابت ج
قــدرت داشــتم امــوال همــه ۹ رئیس فدراســیون 
جــودوی ایــران را مصــادره و زندانی شــان 
ــا  ــودوی م ــرای ج ــه کاری ب ــرا ک ــردم، چ می ک

ــد. نکردن
ــن  ــه ژاپ ــم ک ــت می گوی ــا قطعی ــه داد: ب او ادام
ــن  ــت،  ای ــاخته اس ــودو س ــته ج ــروز را رش ام
حــرف را اروپایی هــا می گوینــد، در دبســتان 
و دبیرســتان ژاپــن آمــوزش جــودو اجبــاری 
ــا  ــان ب ــه بچه هایش ــود ک ــن می ش ــت و همی اس
ــوند  ــاع می ش ــیپلین وارد اجتم ــاط و دیس انضب
ــا  ــا م ــازند ام ــدرن را می س ــا و م ــه زیب و جامع
ــم. آدم  خیانتــکار مگــر در ایــن  ایــن کار را نکردی
مملکــت کــم اســت؟ برخــی خیانتــکاران هــم به 
فدراســیون جــودو آمدنــد و همــه چیــز را بــه هم 
ــه  ــد و هم ــیون آمدن ــس فدراس ــد. ۹ ریی ریختن

ــد. ــفر بودن ــق س عاش
ــودو  ــده دان 7 ج ــت کنن ــی دریاف ــن ایران اولی
از موسســه کــودوکان ژاپــن دربــاره تعلیــق 
ــا  ــد: واقع ــز می گوی ــران نی ــودوی ای ــاله ج 4 س
ــت،  ــی نیس ــوع مهم ــا موض ــودو اص ــق ج تعلی
ــم،   ــد ســفر خارجــی نرفتی ــط چن ــق فق ــا تعلی ب
ــم. ذهــن و روح مــا را  مــا در داخــل مشــکل داری
ــا  ــم ام ــد کار می کردی ــد، بای ــق نکردن ــه تعلی ک
فقــط 1 الــی 2 کاس نیم بنــد گذاشــتیم. تــا 
ــد  ــان دان 10 گرفته ان ــر در جه ــط 15 نف الان فق
ــا  ــا م ــرای گرفتــن آن پدرشــان در آمــد ام کــه ب
در کشــورمان بــه راحتــی دان می دهیــم! هیــات 
ــد.  ــی می ده ــا الان دان مجان ــران م ــودوی ته ج
کمربنــد، بنــد نــاف قضیــه اســت، وقتــی بــدون 
امتحــان و الکــی کمربنــد می دهیــم خــب معلوم 
اســت دیگر مربــی کار نمی کنــد و هیــچ چیزمان 
ــت  ــن فرص ــت. در ای ــودش نیس ــای خ ــر ج س
4 ســاله می توانســتیم در داخــل کار کنیــم و 

ــم. ــن کار را نکردی ــا ای ــازیم ام ــودو را بس ج
کیهــان در ادامــه گفــت: فســاد در همــه 
ــا  ــد م ــرده، نگویی ــه ک ــا ریش ــودوی م ــای ج ج
فدراســیون جــودو داریــم، مــا اصــا جــودو 
نداریــم کــه بخواهیم فدراســیون داشــته باشــیم، 

ــه و در  ــراف رفت ــه انح ــم ب ــا از اول ه ــودوی م ج
ــا  ــم. م ــا مشــکل جــدی داری ــی واقع مســائل فن
ــا  ــم ت ــت کنی ــودو را درس ــد ج ــن بای ــخ و ب از بی
ــه  در مســیر درســت قــرار بگیریــم و در نهایــت ب

ــیم. ــه برس نتیج
پیشکســوت جــودو در معرفــی خــود بیــان 
ــال  ــودو را از س ــتم و ج ــد 1323 هس ــرد: متول ک
1347 در اداره شــهربانی آن زمــان شــروع کردم. 
ــم  ــت حک ــه دریاف ــق ب ــاه موف ــد م ــد از چن بع
ــودو در  ــی ج ــوان مرب ــه عن ــدم و ب ــری ش مربیگ
ــن  ــران ای ــان و هماف ــه خلبان ــی ب ــروی هوای نی
رشــته تعلیــم مــی دادم تــا اینکــه ســال 52 شــد 
ــزار  ــران برگ ــیایی ته ــای آس ــود بازی ه ــرار ب و ق
ــی ژاپنــی جــودو کــه افســر  ــا مرب شــود. هاتاکان
پلیــس بــود و الان نیــز در شــمال ژاپــن زندگــی 
می کنــد و 77 ســاله اســت، بــرای آمــوزش 
ــر  ــادی ب ــران آمــد. او اثرگــذاری زی ــه ای جــودو ب
ــی و  ــا فن ــت و واقع ــران داش ــودو در ای ــد ج رش
کاربلــد بــود. بیشــتر شــاگردانی کــه تربیــت کرد 
افســر شــهربانی شــدند. او بعــد از 1۶ مــاه از ایران 
رفــت و مــا در نقــاط مختلف ایــران در شــهرهای 
گوناگون تقســیم شــدیم تــا بــه تعلیــم و آموزش 
ــدم،  ــران مان ــن در ته ــا م ــم، مث ــودو بپردازی ج
ــیدی و  ــای رش ــت، آق ــاه رف ــه کرمانش آزادی ب
کشــوریان در شــهربانی آمــوزش می دادنــد، 
ــغول  ــی مش ــا در جای ــدام از م ــر ک ــه ه خاص
بودیــم، چــون نظامــی هــم بودیــم و نظــم و 
ــت  ــان داش ــادی برایم ــت زی ــیپلین اهمی دیس

ــم. ــت کنی ــی تربی ــاگردان خوب ــد ش ــث ش باع
ــا، در ســال  ــن هاتاکان ــس از رفت ــه داد: پ وی ادام
53 بــا بورســیه 100 روزه از طریــق نیروهــای 
مســلح به ژاپــن رفتیــم و 4 مــاه آنجــا بودیــم، در 
ایــن مــدت بیشــترین اســتفاده را از کاس هــای 
مربیــان ژاپنــی کردیــم، بعــد به ایــران بازگشــتم 
و بــه باشــگاه کارگــران در جنــوب تهــران رفتم و 
شــاگردان زیــادی را تربیــت کــردم. بــا توجــه بــه 
ــت  ــود داش ــا وج ــه در آنج ــی ک محرومیت های
بچه هــا واقعــا محــروم بودنــد، یــک ســری 
از آن هــا سرپرســت نداشــتند و برخــی بــی 
سرپرســت یــا بــد سرپرســت بودنــد امــا طــوری 
ــگاه،  ــان باش ــه از هم ــوزش دادم ک ــا را آم آن ه
یزدانــی رییــس فدراســیون در آمــد، آقــای 
خــدادادی ســرمربی تیــم ملــی شــد، جهانگیری 
دبیــرکل فدراســیون شــد و بســیاری هــم مربــی 

بین المللــی و داور بین المللــی شــدند.
ــاره قانــون انتخابــات فدراســیون ها معتقــدم  درب
اینکــه روســای هیات هــا بیاینــد و رییــس 
فدراســیون را انتخــاب کننــد کار غلطــی اســت، 
ــرد چــون  ــن شــیوه را هاشــمی طبا درســت ک ای
ــر ورزش  ــد وزی ــدم بای ــود. معتق ــش ب ــه نفع ب
ــه  ــد وگرن ــاب کن ــیون ها را انتخ ــای فدراس روس
ایــن دور غلــط بــا بازی هــای پشــت پــرده ادامــه 
ــات کــه می شــود  دارد. متاســفانه نزدیــک انتخاب
روســای هیات هایــی کــه مخالــف رییــس 
ــاز  ــا ب ــد ت ــوض می کنن فدراســیون هســتند را ع

ــد. ــم رای بگیرن ه
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معتمدی:

حسرت قهرمانی جهان با من است
معتمـدی قهرمـان وزنه بـرداری جهـان 
گفت: عمـل جراحی دسـتم سه شـنبه انجام 
می شـود و بایـد بازتوانـی بعـد از عمـل بـه 
بهتریـن نحـو باشـد تـا بتوانـم پرقـدرت بـه 

وزنه بـرداری برگـردم.
بـه گـزارش کاغـذ وطـن بـه نقـل از ایسـنا، 
رسـول معتمـدی در مـورد آخریـن وضعیت 
درمان دسـتش پـس از مصدومیـت در لیگ 
برتر بیـان کـرد: تکلیف عمل جراحی دسـت 
من مشـخص شـد. طبق نظر دکتـر کامرانی 
پزشـک معالجـم کـه فـوق تخصـص دسـت 
اسـت و بقیـه پزشـکان، بایـد جراحـی انجام 
دهم. قـرار اسـت ایـن جراحی روز سه شـنبه 
هفتـه جـاری انجـام شـود. البتـه بـه گفتـه 
پزشـک معالجـم عمل سـبکی اسـت و جای 
نگرانـی نـدارد. بـا توجـه بـه اینکـه جراحی 
دسـتم سـنگین نیسـت، نیـاز نیسـت کـه 
بسـتری شـوم و همـان سه شـنبه و بعـد از 
عمـل هـم از بیمارسـتان مرخص می شـوم.

او ادامـه داد: طبـق آنچـه با چندین پزشـک 
صحبـت کـردم، عمـل جراحـی قسـمت 

کوچـک کار اسـت و مهم این اسـت کـه بعد 
از عمـل جراحی بازتوانـی و ریـکاوری به نحو 
احسـن انجـام شـود و در ایـن صـورت حتی 
دسـت من می تواند نسـبت بـه قبـل قوی تر 
هم شـود. امیدوارم بعد از عمل، روند بازتوانی 
به خوبـی دنبال شـود. مـدت زمـان طولانی 
هـم بـرای بازگشـت نمی خواهـم و نهایتـا 
یک مـاه و نیم تـا دو مـاه زمـان می خواهم تا 

دوبـاره بـه تمرینـات برگردم.
معتمـدی در مـورد اینکه شـانس مـدال طا 
بـود امـا مسـابقات قهرمانـی جهـان 2022 
کلمبیا را از دسـت داد، گفت: هر مسـابقه ای 
رفتیـم بـرای آمـاده شـدن جهت حضـور در 
قهرمانـی جهان بود. حسـرت از دسـت دادن 
آن با مـن اسـت. البتـه نمی خواهـم راجع به 
آن خیلـی صحبـت کنـم. دلـم می خواسـت 
حضور داشـته باشـم اما به عنوان یـک اتفاق 
در مسـیر زندگـی ورزشـی ام پذیرفتـه ام و 
امیـدوارم زودتـر خوب شـوم و در مسـابقات 

بعـدی شـرکت کنم.
او افـزود: هـدف اولم این اسـت دسـت من به 

نحو احسـن درمان شـود و پرقدرت به ورزش 
قهرمانـی برگردم. از همـه مهمتر بایـد از این 
اتفـاق درس بگیـرم تـا دیگـر شـاهد چنیـن 
مصدومیت هایـی نباشـم. سـعی می کنـم 
در اولیـن مسـابقه پیـش رو شـرکت کنـم و 
در رنکینـگ سـهمیه المپیـک پاریـس قرار 

بگیـرم.
قهرمـان آسـیا در پاسـخ بـه این پرسـش که 
از وزنـه زدن در لیگ پشـیمان نیسـت و بهتر 
نبود رقابـت با رضـا دهـدار را بـرای قهرمانی 
جهـان می گذاشـت؟ تاکیـد کـرد: اتفاقـی 
اسـت که بـرای مـن افتـاده و اینکـه بخواهم 
بـه عقـب برگـردم و بخواهـم کنـکاش کنم، 
شـرایط را تغییـر نمی دهـد و فقـط ذهنـم را 
بهـم می ریـزد. اکنـون ایـن مهـم اسـت کـه 
بتوانـم پرقـدرت برگـردم. مصدومیـت و درد 
جزئـی از ورزش اسـت و بـه نوعـی رفیـق ما 
ورزشـکاران محسـوب می شـود. بایـد بـا آن 

کنـار آمـد و بـا انگیزه برگشـت.
معتمـدی در پاسـخ به این پرسـش کـه وزنه 
177 کیلوگـرم را بارهـا زده بود و چـه اتفاقی 

در لیـگ افتـاد کـه زیـر ایـن وزنـه مصـدوم 
شـد؟ تصریح کرد: وزنه 177 کیلوگـرم، وزنه 
زیادی نبود و در قهرمانی آسـیا بیشـتر از آن 
زده بـودم. در لیـگ هـم زورم بـه ایـن وزنـه 
می رسـید امـا در صـدم ثانیـه ناهماهنگـی 
پیـش آمـد و تکنیکـم درسـت اجـرا نشـد. 
به نظر خـودم ایـن وزنه رسـول معتمـدی را 
مصدوم نکـرد و خیلـی اتفاقـات افتاد تـا این 

جریـان مصدومیـت برایـم پیـش آمد.
قهرمان جهان در سـال 2021 در مورد اینکه 
بعـد از مصدومیـت او برخـی افراد ایـن اتفاق 
را گـردن یکدیگـر انداختنـد و بهتـر نیسـت 
اکنـون بجـای اختاف همـه کمـک کنند تا 
امکانات بـرای مـداوای مصدومیتـش فراهم 
شـود؟ گفـت: بعـد از آسـیب دیدگی دسـتم 
در رسـانه ها دیـدم، بـزرگان و پیشکسـوتان 
این رشـته که هـر کـدام عزیـز هسـتند و ما 
در کنارشـان درس پـس می دهیـم، اظهـار 
نظرهایی داشـتند، که قابل احترام اسـت اما 
این اتفاق برای دسـت مـن افتاده اسـت و هر 
صحبت و نقدی انجام شـود، باعث نمی شـود 

کـه مصدومیت مـن خـوب شـود.  الان وقت 
ایـن اسـت همـه یکـدل شـویم. تمـام اظهار 
نظرها را خواندم و سـعی کردم سـکوت کنم. 
همـه برای مـن قابـل احتـرام هسـتند اما در 
ایـن برهـه زمانـی همـه بایـد همدلـی کنند 
تا وزنه بـرداری بـه روزهـای اوج خود برسـد. 

وظیفه من هـم به عنـوان یک ورزشـکار این 
اسـت که زودتر برگـردم و دینی کـه در قبال 
مـردم بر گردنـم اسـت را بـه خوبـی ادا کنم.

معتمدی در پایـان گفت: از همه مـردم عزیز 
و ورزشـکارانی که جویای احوال من شـدند، 

تشـکر می کنم و امیدوارم جبـران کنم.
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سـخنگوی فدراسـیون فوتبال به اقـدام شـیطنت آمیز برخی 
رسـانه های آمریکایـی در خصـوص تغییـر پرچم کشـورمان، 

واکنش نشـان داد
به گزارش کاغـذ وطن به نقل از تسـنیم، سیداحسـان اصولی 
درباره شـرایط تیـم ملی پیـش از دیـدار مقابل آمریـکا اظهار 
داشـت: خداراشـکر همانطـور کـه همـه در جریان هسـتند، 
تمرینـات تیـم ملـی برگـزار می شـود و امـروز هـم تمریـن 
می کنند. مجموعه تیم بسـیار پرامید و پرنشـاط هسـتند و با 
یک نشـاط مضاعفـی کـه از برد مقابـل ولز بـه دسـت آوردند 
در حـال آمـاده شـدن هسـتند. خبر خوب هـم این اسـت که 
بیرانونـد هـم در تمریـن دیـروز شـرکت کـرد و خداراشـکر 
آسـیب دیدگی آزمون هم خیلی جدی نیسـت و تیـم ملی در 

سـامت کامل بـرای دیـدار بـا آمریـکا آماده می شـود.
وی ادامـه داد: مـن از مـردم عزیـز کشـورمان هـم تقدیـر 
می کنم و هـم اینکه تقاضـا داریـم آن انرژی مثبـت و دعای 
خیرشـان را به تیـم روانه کنند تـا تیم ملـی بتوانـد در بازی 
بـا آمریـکا روز خـوب بـازی با ولـز را تکـرار کنـد. بـه عنوان 
سـخنگوی فدراسـیون فوتبـال از بـذل عنایت مقـام معظم 
رهبری به تیم ملـی فوتبال تشـکر می کنیم و بـه نمایندگی 
از فدراسـیون و تیـم ملـی فوتبال از ایشـان تشـکر می کنیم 
و دعـای خیـر ایشـان را مسـئلت می کنیم تـا همانطـور که 
رهبـر معظم انقـاب فرمودنـد بتوانیم چشـم و دل مـردم را 

روشـن کنیم.
سـخنگوی فدراسـیون فوتبـال در خصـوص انتشـار پرچـم 

بـدون »الله« کشـورمان توسـط برخـی صفحـات مجـازی 
آمریکایـی و اینکـه واکنش فدراسـیون چگونـه خواهد بود؟ 
گفـت: در ایـن دوره از مسـابقات اتفاقـات خـارج از اصـول 
حرفه ای کـه در فوتبـال و قوانیـن و آیین نامه هـای برگزاری 
مسـابقات وجـود دارد، زیـاد رخ داده اسـت و از موضـوع 
پیراهـن انگلیس تـا موضـع کلینزمـن و همین اتفـاق امروز 
که اشـاره کردیـد و سـرمربی تیـم مـا بایـد درباره مسـائلی 

پاسـخ بدهد که از هیچ سـرمربی دیگری پرسـیده نمی شود 
و ایـن تبعیض ها دیـده می شـود. نکته ای کـه باید بـه مردم 
بگویـم ایـن اسـت کـه کادرفنـی و بازیکنان مـا معتقـد و با 
ایمـان هسـتند و هدف شـان روشـن اسـت و ایـن بازی های 
ناجوانمردانـه رسـانه ای کـه در حـق آنهـا اعمال می شـود با 
بازی درخشـان در زمین جـواب خواهنـد داد و بـا نتیجه ای 

کـه بـه دسـت می آیـد دل مـردم را روشـن خواهنـد کرد.

علیایـی رئیـس هیـات کشـتی اسـتان قـم گفـت: بـا 
توجه بـه 2 پیـروزی در مسـابقه اخیر و اسـتعدادهای 
خوبـی کـه در تیـم دانشـگاه آزاد قـم وجـود دارد این 
تیـم را از مدعیـان کسـب سـکو در لیگ برتر کشـتی 

فرنگـی مـی دانیم.
به گـزارش کاغذ وطن بـه نقـل از ایرنا، هـادی علیایی 
ابراز داشـت: امسـال نماینده قـم در لیگ برتر کشـتی 
فرنگی بـا عنوان دانشـگاه آزاد اسـامی شـرکت کرده 

. ست ا
وی با اشـاره بـه ایـن کـه دور مقدماتـی مسـابقات در 
2 گـروه برگـزار مـی شـود گفـت: تیـم دانشـگاه آزاد 
اسـامی در گروه خود در 2 دیـدار ابتدایـی 2 نماینده 
خوزسـتان از اندیمشـک و شهرداری مسـجد سلیمان 

را در خانـه خودشـان شکسـت داد.

وی بـا اشـاره به ایـن که هـر گـروه لیـگ برتر شـامل 
چهـار تیـم اسـت اظهـار داشـت: اکنـون بـا کسـب 2 
پیـروزی، صعـود تیـم دانشـگاه آزاد اسـامی قـم بـه 

مرحلـه نیمـه نهایـی مسـجل شـده اسـت.
رئیـس هیـات کشـتی اسـتان قـم افـزود: روز جمعـه 
هفته جاری جـدال برای سـرگروهی را با تیـم پر مهره 
سـپاهان اصفهـان در شـهر اصفهـان برگـزار خواهیم 
کـرد. وی یـادآور شـد: برنامه فدراسـیون کشـتی این 
گونه اسـت کـه نیمـه نهایـی و فینال تـا آخر ایـن ماه 
انجام شـود و تیم ها در یـک مکان جامع حضـور یابند.

وی گفـت: در گـروه دیگـر مسـابقات، تیـم فـولاد 
خوزسـتان کـه از ملی پوشـان زیـادی بهـره می بـرد 
و نماینـده اسـتان البـرز نیـز از مدعیان کسـب سـکو 

. هسـتند

واکنش سخنگوی فدراسیون فوتبال به اقدام آمریکایی ها و 
پرداخت پاداش ملی پوشان

تیم دانشگاه آزاد از مدعیان کسب سکو در 
لیگ برتر کشتی فرنگی است

سنا
: ای

س
عک
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علی مطهری: 

فقط ورود رهبری رویه شورای نگهبان را تغییر می دهد
گفت وگو
خبرآناین

ریشه یابی اعتراضات و این که اوضاع کنونی به سوی 
استمرار وضعیت موجود، بهتر شدن یا سخت تر 
شدن می رود، در گفت و گو با دکتر علی مطهری 
نماینده سابق مجلس شورای اسامی و استاد 
دانشگاه در کافه خبر خبرگزاری خبرآناین درمیان 
گذاشتیم. در سخنان او چند محور اساسی موج می 
زند: ناامیدی مردم، ایجاد امید با برگزاری رفراندوم 
در حوزه های رابطه با آمریکا، برجام، یا ورود ایران به 
جنگ اوکراین، و محور سوم ورود رهبری برای اصاح 
نظارت استصوابی برای برون از بحران کنونی. او 
امکان تحقق طرح خبرآناین برای ایجاد جبهه میانه 
روی، به عنوان سخنگوی قشر عظیمی که اعتراضات 
را درست می دانند ولی خواهان حفظ نظام نیز 
هستند، امکان پذیر نمی داند. او می گوید: به محض 
این که احساس کنند فردی دارد مثل فردوسی پور 
دارای پایگاه اجتماعی می شود، او را حذف می کنند. 

این گفت و گو را بخوانید:
مثبت بودن اصل اعتراض ها

اتفاقات این روزها سبب شده بعضی ها نسبت 
به جنس اعتراضات نگاه های مختلفی داشته 
باشند. از نگاه جنابعالی جنس این اعتراضات 
چیست؟  اقتصادی،  اجتماعی یا ضدیت با 

نظام است؟ 
اعتراضات حاضر چند بعُدی و ریشه اصلی آن وضع 
بد اقتصادی ومعیشتی مردم است، ولی افرادی هم 
دنبال هدف های دیگری هستند، مثل کسانی که 
به دنبال فرهنگ غربی یا تغییر نظام هستند یا به 
این دلیل که از ابتدا با جمهوری اسامی مخالف 
بوده اند و یا به این دلیل که می گویند این نظام اصاح 
پذیر نیست یعنی ممکن است ضد انقاب نباشند 
ولی نظام را اصاح پذیر نمی دانند. گاه افرادی 
در خیابان به ما مراجعه می کنند؛ وقتی به آن ها 
می گوییم ان شاالله با انجام اصاحاتی درست می 
شود، می گویند بعد از 43 سال اصاح پذیر نیست 
و دیگر فایده ای ندارد. بنابراین از نظر من معترضان 
سه دسته اند:1- اکثر آن ها اعتراضات اقتصادی 
دارند2-عده کمتری خواسته های فرهنگی دارند و 

3- عده ای دیگر دنبال براندازی هستند.
مرگ خانم مهسا امینی خیلی جانسوز بود و 
متاسفانه مسئولان مربوط در نیروی انتظامی و 
وزارت کشور عکس العمل خوبی نشان ندادند. 
اگر همان اول اعام می کردند که اگرچه ضرب 
و شتمی نبوده ولی ایشان در زیرمجموعه ما فوت 
شده و ما مسئول هستیم و عذرخواهی می کردند 
شدت اعتراضات خیلی کمتر می شد. البته انصافا 
اگر مردم هیچ اعتراضی نمی کردند، آن موقع 
باید ناراحت می شدیم که چرا در مقابل چنین 
حادثه ای که عواطف انسانی افراد جریحه دار 
شده کسی اعتراض نکرده است. اگر این اتفاق می 
افتاد، بد بود. در واقع نفس اعتراضات کار درست و 
ستایش برانگیزی بود، منتها مخالفان نظام و ضد 
انقاب سوار بر کار شدند و هدایت و رهبری حرکت 
را به دست گرفتند. وگرنه سال ها پیش شبیه این 
ماجرا، داستان ستار بهشتی را داشتیم که نیروی 
انتظامی قبول کرد که او در اثر ضرب و شتم از دنیا 
رفته است. ما سؤال از وزیر کشور را مطرح کردیم، 
مجلس به سؤال ما رأی خوبی داد اگرچه به کارت 
زرد برای وزیر منجر نشد. ولی مجلسی که مخالف 
سؤال بود و آن را باعث تضعیف نظام می دانست 
و می گفت نباید مطرح شود، وقتی توضیح دادیم 
حدود 100 نفر رای مثبت به سؤال من دادند. آن 
موقع مردم به نظام اعتماد بیشتری داشتند و 
حتی باور نمی کردند پلیس چنین کاری کرده 
باشد. لذا هرچند از تریبون مجلس هم مطرح 
شد، اعتراض و آشوبی صورت نگرفت. ولی اکنون 
با توجه به نقش فضای مجازی و نارضایتی های 
اقتصادی و اجتماعی همه چیز خیلی سریع اتفاق 
افتاد. اصل اعتراض ها مثبت بوده، ولی بعدا عده ای 
با سوء استفاده از احساس مردم، کار را به آشوب و 

اغتشاش کشاندند؛ این قابل قبول نبود.
 فقدان چشم انداز امید بخش و اعتراض ها

مثل  دولت  تصمیمات  معتقدند  بسیاری 
برداشتن ارز 4200 تومانی، شتاب گرانی ها، به 
نتیجه نرسیدن برجام و بلاتکلیفی دولت برای 
ساماندهی به سفره مردم، چرخه اعتراضات را 

خیلی تند کرد، چقدر با این موافق هستید؟ 
فکر می کنم این، تحلیل درستی است. فشار 
اقتصادی شدید نزدیک به یک سال گذشته، 
تاثیر زیادی در اعتراضات داشته. حذف ارز 
4200 تومانی قیمت ها را به شدت افزایش 
داد. بنا بود تنها چهار قلم کالا گران شود، ولی 
در عمل، شوک تورمی به مردم وارد شد. مردم 
تحمل کردند و اعتراضی نکردند، ولی چون افق 
روشن و امیدی در مقابل آن ها وجود نداشت، 
عاصی شدند. به نظر من اگر مسئله برجام 
و FATF را حل می کردند، در یک شرایط 
طبیعی اقتصادی قرار می گرفتیم و چنین فشاری 
به مردم وارد نمی شد. بنابراین عامل اصلی، 

فشارهای اقتصادی و فقدان امید به آینده بوده 
و مسائل فرهنگی و براندازی در درجات دوم و 

سوم قرار دارد.
انتخابات آزاد؛ امیدی که از بین رفت

به عبارت دیگر عدم مشاهده یك چشم 
انداز و وجود خشونت مستمر شاید یکی از 
مهم ترین عوامل وضعیت کنونی باشد. اما 
یکدست شدن قدرت، مردم را به تدریج به 
سمت این نگاه که حکومت اصلاح ناپذیری 

است سوق داده؟ 
غیر از فشارهای اقتصادی، احساس عدم مشارکت 
در مسائل حیاتی کشور و سرنوشت خود نیز در 
اعتراضات اخیر مؤثر بوده است. تا قبل از انتخابات 
مجلس یازدهم و انتخابات ریاست جمهوری 1400 
امید به انتخابات آزاد وجود داشت، ولی بعد از آن این 
امید از بین رفت. مردم احساس کردند نمی توانند 
تغییر و تحولی ایجاد کنند؛ به ویژه مشارکت پایین 
48 درصدی در انتخابات 1400 به فال نیک گرفته 
و مطلوب تلقی شد در حالی که با احتساب آرای 
باطله حدود ۶ میلیون رأی، مشارکت 42 درصدی 
خیلی برای جمهوری اسامی و نظامی که گاهی تا 
85 درصد در انتخابات اش شرکت می کردند بد بود، 
خصوصا که به نظر می رسد این رفتار تبدیل به یک 
رویه شده است؛ مگر این که مقام رهبری وارد شوند 
و رویه شورای نگهبان را تغییر دهند تا امیدی شکل 

بگیرد والاّ این رویه ادامه می یابد.
اجرای درست قانون اساسی

آیا با تغییر قانون اساسی این اتفاق نخواهد 
افتاد؟ 

اگر قانون اساسی فعلی درست اجرا شود بسیاری از 
مشکات و معضات موجود رفع خواهد شد. البته 
برای وضع یک قانون مناسب برای صدا و سیما یا 
در صورت لزوم تأسیس مجلس سنا و برخی موارد 
دیگر نیاز به اصاح دارد. مشکل این است که امروز 
کارهای خاف قانون اساسی انجام می شود. مثاً 
مجمع تشخیص مصلحت برخاف قانون اساسی 
وارد قانون گذاری شده است. مصوبه مجلس را به 
بهانه انطباق با سیاست های کلی بررسی می کند 
در صورتی که از چنین اختیاری در قانون اساسی 
برخوردار نیست و تنها شورای نگهبان است که 
می تواند مصوبه مجلس را صرفاً از نظر انطباق با 
قانون اساسی و شرع بررسی کند. همچنین در اصل 
۹۹ آمده است که شورای نگهبان وظیفه نظارت 
بر انتخابات های مختلف یعنی انتخابات مجلس، 
ریاست جمهوری و مجلس خبرگان را دارد، اما 
شورای نگهبان آن را به نظارت استصوابی تفسیر 

کرده است.
اگر صاحیت کاندیداها به شکلی که در قانون 
اساسی است بررسی شود، باید چنانچه کسی فساد 
مهم اقتصادی یا اخاقی و یا سیاسی در حد مثاً 
جاسوسی در پرونده اش داشته باشد، رد صاحیت 
شود. ولی این که عده ای را بفرستیم تحقیقات محلی 
کنند که آیا در خآنه اش دیش ماهواره دارد یا ندارد، 
خانم او چادری است یا خیر، چنین چیزهایی از قانون 
اساسی درنمی آید. بنابراین مشکل در تفسیر شورای 
نگهبان است و اگر از این نظر بخواهیم اصاحی در 
قانون اساسی انجام دهیم باید تفسیر قانون اساسی 
را بر عهده نهاد دیگری بگذاریم، چون در خیلی 
جاها شورای نگهبان قانون را به نفع خودش تفسیر 
می کند. در نهایت معتقدم در بقیه موارد نیازی به 
تغییر قانون اساسی نیست و باید به سراغ اجرای 

درست قانون اساسی برویم.
تخصص زدایی از مجلس

از نگاه شما مجلس چقدر می تواند در بحران ها 
نقش مؤثر ایفا کند چون شما تجربیاتی مثل 
موضوع ستار بهشتی و زهرا کاظمی را از 

گذشته دارید؟ 
اولا مجلس نباید اجازه دهد نهادهای دیگر 
قانون گذاری کنند. این در حالی است که شورای 
عالی انقاب فرهنگی الآن قانون گذاری می کند. 
قانون حجاب را شورای عالی انقاب فرهنگی 
مصوب کرد. یا قانون درباره نوع برخورد با بهائی ها 
توسط شورای عالی انقاب فرهنگی تصویب شد که 
بر اساس آن بهایی ها از ادامه تحصیل در دانشگاه ها 
و کسب و کار محروم می شوند. همچنین شورای 
عالی فضای مجازی می تواند سیاستگذاری کند ولی 
نباید قانون گذاری کند. اخیراً رئیس مجلس آقای 
قالیباف گفت ما این ماده را به مجمع تشخیص ارجاع 
می دهیم، یعنی خودشان اجازه می دهند که دیگران 

قانون گذاری کنند و حق خود را محدود می کنند.
مشکل دیگر این است که به طور کلی مجالس ما 
)نه فقط مجلس یازدهم( استقال کافی ندارند؛ 
گاهی اعام می کنند مجلس مسئول اجرای منویات 
مقام رهبری است و این یعنی مجلس نباید از 
خودش نظری بدهد؛ این اصا خوب نیست. البته 
سیاست های کلی مجمع تشخیص که به تأیید 
رهبری رسیده است باید رعایت شوند. ولی این 
به معنای نفی اظهارنظر مستقل مجلس نیست. 
زمانی که من نماینده بودم می خواستم در دوره 
آقای احمدی نژاد سؤال از رئیس جمهور را مطرح 

کنم. تصور نماینده ها این بود که باید قبا از رهبری 
اجازه گرفت. برای من جای تعجب بود که مگر باید 
بپرسیم؟ اگر ایشان مخالف بودند یا احساس خطر 
کردند به صورت خصوصی یا عمومی بیان می کنند و 
ما هم گوش می دهیم ولی این که برای هرچیزی اول 
باید بپرسیم و بعد کاری را انجام دهیم معنی ندارد! 
با روح مجلس مخالفت دارد و رهبری هم چنین 

منویاتی ندارند.
همچنین بعد از آبان ۹8 تصمیم گرفتیم وزیر کشور 
را استیضاح کنیم، چون گفتیم ایشان مسئول اجرای 
قانون افزایش بهای بنزین بوده و بسیار بد عمل کرده، 
بنابراین ایشان باید استیضاح شود. مقامات امنیتی 
گفتند 240 نفر کشته شدند، نمی شد مجلس نسبت 
به چنین چیزی ساکت باشد. لذا ما دنبال استیضاح 
رفتیم ولی اجازه ندادند. در ابتدا 50 امضا بود اما 
رفته رفته کم شد و 24 امضا باقی ماند. اما آن 24 نفر 
محکم ایستادند ولی در نهایت نگذاشتند و گفتند 
پیغام رسیده که به صاح نیست. در حالی که اگر 
این کار انجام می شد باعث آرامش مردم می شد و 
احساس می کردند یک نهادی در درون حکومت 
حرف مردم را می زند. هدف ما این نبود که حتماً 
وزیر کشور عزل شود بلکه می خواستیم حرفها گفته 
شود و بررسی کنیم چرا باید تعدادی کشته شوند؟ 
ولی برخی فورا مطرح می کردند دفتر رهبری چنین 
چیزی را گفته است، آدم نمی داند راست می گویند یا 
دروغ؟ زمانی صوت رهبر را می شنوید یا دست خط 
ایشان را می بینید، ولی این که بگویند دفتر چنین 
چیزی را گفته، چنین چیزهایی دست مجلس 
را می بندد و این از مشکاتی بود که ما داشتیم. یا 
سؤال از رئیس جمهور یک سال طول کشید، ما 
ایستادگی و مقاومت کردیم و در آخر من استعفا 
دادم و استعفای من در مجلس مطرح شد اما رأی 

نیاورد؛ بعد از آن بود که طرح 
سؤال را قبول کردند. شرایط نباید این گونه 

باشد!
موانع در داخل مجلس است، یا در حقیقت 

نیروهای بیرونی نقش آفرینی می کردند؟ 
داخل مجلس است اما به بیرون و نهادهای دیگر 
ربطش می دهند که مثا فان نهاد امنیتی یا 
اطاعاتی و یا دفتر رهبری مخالف است، در صورتی 
که نماینده به عنوان نماینده همه مردم اگر نظری 
مخالف نظر رسمی کشور دارد، باید حرفش را بزند. 
من معتقد بودم حتی حرف های کسانی که نسبت به 
دین و اسام سهل انگار هستند، باید در مجلس گفته 
شود، نه این که مدام نظرات رسمی نظام را تکرار 
کنیم. اما نماینده از نظارت استصوابی می ترسد. 
مجلس باید آزاد باشد و حرف بزند. اخیرا نماینده 
سیستان آقای سعیدی در بیان مسائل زاهدان خیلی 
خوب صحبت کردند؛ یک طرفه وارد موضوع نشدند، 
اما ناگهان برخی نمایندگان شروع به فریاد کردند و 
خواهان بستن میکروفون ایشان شدند. رئیس وقت 
جلسه را مجبور کردند جواب دهد در حالی که نباید 
جواب می داد. حداکثر این بود که نماینده دیگری 

پاسخ می داد.
می خواهم بگویم اگر مجلس استقال لازم را 
داشت و در داستان خانم مهسا امینی بافاصله وزیر 
کشور را استیضاح و حتی او را برکنار می کرد، چون 
بالاخره این حادثه در زیرمجموعه ایشان رخ داده و 
عذرخواهی هم نکردند و استعفا هم ندادند، در این 
صورت شاید 50 درصد اعتراضات کم می شد و مردم 
احساس می کردند جایی برای رسیدگی وجود دارد. 
اما همه منتظرند از بیرون مجوز صادر شود، از این 
رو جرات نمی کنند استیضاح کنند یا اگر بخواهند 
استیضاح کنند، فوراً برخی می گویند پیغامی آمده، 
صاح نیست. نباید کاری کنیم که احساس شود 
نظام جمهوری اسامی یا نظام ولایت فقیه با آزادی 
بیان و استقال نهادهای دیگر منافات دارد. مردم 
باید احساس کنند هر نهادی مستقل است، حرف 
خودش را می زند و کار خودش را می کند. حال 
اگر با هم اختاف پیدا کردند، آن موقع نظر ولی 
فقیه فصل الخطاب می شود. یا به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام راجع به FATF می گفتیم بسیاری 
از شما خصوصی می گویید باید تصویب شود، پس 
زودتر بررسی کنید و تصمیمی بگیرید. می گفتند 
باید ببینیم نظر آقا چیست بعد نظر دهیم. در حالی 
که مجمع باید نظر کارشناسی خود را مطرح و به 
رهبری عرضه کند، زیرا بازوی مشورتی برای مقام 
رهبری است نه این که نظر خود رهبری را به ایشان 

برگرداند.
آیا این مسایل از جایی طراحی و هدایت می 
شود؟ یا این موضوع یك شکل ساختاری و 

خود به خودی پیدا کرده است؟ 
این ها گاهی طراحی و براساس منافع اشخاص است. 
مثاً فردی خودش مخالف است و می گوید ابتدا نظر 
رهبری را بدانیم، در حالی که ممکن است نظر رهبر 
این باشد که در این جا مستقل عمل شود. گاهی هم 
این رفتار ناشی از برداشت غلطی است که از ولایت 
فقیه دارند. یعنی فکر می کنند ولایت فقیه به معنای 
تعطیل عقل است، یعنی یک نفر فکر می کند و نظر 

می دهد، بقیه فقط عمل می کنند.

به عبارتی سیستم کارشناسی را حذف 
می کنند؟

بله. در حالی که نباید این طور باشد. درواقع هر نهادی 
باید کار کارشناسی خود را انجام دهد و ولایت فقیه 
یک نظارت کلی بر همه امور داشته باشد. البته امروز 
آن نگاهی که شهید مطهری به ولایت فقیه داشتند 
اجرا نمی شود. ایشان می گوید ولی فقیه ناظر است 
نه حاکم؛ یعنی نظارت کلی دارد و به موجب آن 
تخصصی که در اسام شناسی دارد، ولایتی بر 
مردم دارد، همان طور که یک پزشک به خاطر 
تخصص خودش ولایتی بر بیمار پیدا می کند یا یک 
مهندس به خاطر تخصصش ولایتی بر آن کسی که 
می خواهد ساختمانی بسازد پیدا می کند. واقعیت 
هم این است که اگر ولایت فقیه نباشد، مطمئن 
باشید ما به سرعت به سمت فرهنگ غربی می رویم. 
در همین داستان  اخیر ببینید؛ حتی برخی از افراد 
متدین و حزب اللهی می گویند چه اشکالی دارد 
رستورآن های دانشگاهها مختلط باشد. اگر روحانیت 
و ولایت فقیه نبود به سرعت به سمت فرهنگ غربی 
می رفتیم. ولی این که بنا باشد در خیلی از مسائل 
جزئی وارد شوند از نظر من این درست نیست. در 
مسایل جزئی متخصصان باید نظر دهند تا عواقبی 
هم برای ولی فقیه نداشته باشد. اما سبک ها فرق 
می کنند، سبک امام یک جور است و سبک مقام 
رهبری گونه دیگری است. ممکن است سبک رهبر 

بعدی گونه ای دیگر باشد.
تندروها می دانند حقیقت چیست

علت برخی تندروی ها چیست؟ آیا صرفا از 
روی عقیده است یا عامل دیگری در کار است؟

کمتر از روی عقیده است و بیشتر به خاطر ماحظات 
شخصی است. زمانی که در مجلس بودم اظهارنظر 
و نطق هایی داشتم اما باور کنید خیلی از تندروها 
خصوصی به من می گفتند ما همه حرف های شما 
را قبول داریم ولی جرات نمی کنیم بگوییم. بعضی ها 
هم می گفتند حرف های شما درست است اما 
نگویید، چون به صاح نظام نیست. در واقع خیلی 
از آن ها می دانند حرف درست چیست ولی عقاید 

خودشان را نمی گویند.
خیلی ها هم کاسه های داغ تر از آش هستند و افراط 
می کنند. مثاً رهبری می گویند ممکن است کسی 
از من انتقادی داشته باشد، باید آزاد باشد و بتواند 
حرفش را بزند، ولی یک عده تحمل چنین چیزی را 
ندارند. برای مثال اگر در دانشگاه دانشجویی حرفی 
زده باشد به کمیته انضباطی می رود در صورتی که 

این موضوع خاف نظر رهبر است.
استمرار شرایط کنونی و آینده نامطلوب 

برای ایران
در جمع بندی مواردی که فرمودید و ظاهرا جزو 
روال و نظم نظام سیاسی موجود است، از یک طرف 
در مجلس به خاطر نظارت استصوابی نماینده نظر 
نهایی اش را نمی دهد، از این رو نظام کارشناسی 
تعطیل می شود، مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و چند نهاد دیگر در قانون گذاری دخالت می کنند، 
مردم هم پس از انتخابات 13۹8 و 1400 هیچ افق 
امیدبخشی را مشاهده نمی کنند. آقای باهنر در کافه 
خبر می فرمودند حتی در حوزه امنیتی هم تقی و 
نقی به نفع خودشان به این طرف و آنطرف می کشند. 
بخشی عمل می کنند. این خیلی حرف عجیبی بود. 
به عبارت دیگر مردم احساس امنیت نمی کنند. در 
این صورت چگونه می خواهیم ماجراهای اخیر را 
به سود منافع ملی حل کنیم؟ فکر می کنید با این 

وضعیت ما چه آینده ای خواهیم داشت؟ 
اگر بنا باشد همین رویه ادامه پیدا کند، و اگر بنا باشد 
انتخابات های آینده مانند انتخابات های قبلی باشد، 
حتما آینده خوبی نخواهیم داشت. اگر مجلس 
نقش واقعی خودش را پیدا نکند به طور قطع آینده 
خوبی نداریم. برای مثال، در زمینه روابط خارجی، 
نمی شود چند نفر تصمیم بگیرند که روابط خارجی 
به شرق گرایش پیدا کند، یا حتی به نوعی در جنگ 
اوکراین هم شرکت کنیم؛ در صورتی که اکثریت 
مردم موافق نیستند. این تصمیم ها کجا گرفته می 
شود؟ آیا واقعا مجلس به عنوان نماینده مردم در این 
تصمیمات نقشی دارد؟ اکثر مردم موافق با ایجاد 
ارتباط با امریکا هستند، یعنی چه که نباید رابطه 
داشته باشیم؟ در صورت ایجاد رابطه می توانیم در 
مجلس نمایندگان و در سنای آمریکا لابی داشته 
باشیم و روی تصمیمات آن ها اثر بگذاریم. ممکن 
است بگویید سیاست های کلی با رهبری استو 
اما این ها سیاست  کلی نیست. نه شرقی نه غربی، 
سیاست کلی است. ولی این که با روسیه یا آمریکا 
چه روابطی داشته باشیم، موضوع تخصصی است و 
مجلس باید نقش داشته باشد ولی در حال حاضر 
نقشی ندارد. در شرایط کنونی بیشتر نگاه میدان و 
نظامی ها روی دیپلماسی اثر می گذارد و درست 
نیست. این که ما اکثر آرمآن های انقاب را فدای 
صدور انقاب می کنیم آن هم صدور انقاب به 
شکل های دیگر صحیح نیست. در حالی که هدف 
اولیه انقاب این بوده که ایران الگوی یک کشور 
اسامی و پیشرفته دارای رفاه بشود و سایر ملتهای 
مسلمان از ما پیروی کنند، در حالی که الان نه تنها 
الگو نیستیم بلکه کشورهای اسامی از ما می ترسند 

و برخی از آن ها در دامن اسرائیل افتاده اند.
تغییر سیاست های تقابلی به تعاملی

منظـور شـما ایـن اسـت کـه مـا بایـد در 
سیاسـت های کلان و این کـه تقابلـی یـا 
تعاملـی باشـد بـر اسـاس خواسـت مردم 

تجدیـد نظـر کنیم؟ 
بله و مردم به نحوی نقش داشته باشند. حتی اگر 
در جایی نیاز به رفراندوم است، رفراندوم بگذارند. 
برای مثال درباره برجام. مردم باید احساس کنند 
نقشی دارند. الان از بالا تحمیل می شود و مردم هم 
نگاه می کنند. در حالی که مردم راضی نیستند وارد 
جنگ اوکراین بشویم به نوعی وارد می شویم. برای 
چه وارد شدید؟ باید به مردم جواب دهید. به خاطر 
همین است که مردم احساس می کنند به حساب 
نمی آیند، یا این که نظام فقط با یک قشر خاص و 
محدودی ارتباط دارد؛  قشری که کاما متدین و 
حزب اللهی است و همه چیز را قبول دارد و حتی 

حاضر نیست فکر کند.
این در حالی است که باید با جوآن ها و نوجوآن ها 

صحبت و گفت و گو داشته باشیم. همیشه افراد در 
سنین 1۶ تا 22 سال در حرکت های اجتماعی مانند 
انقاب اسامی 57 وارد صحنه می شوند و خطر 
می کنند. لذا باید هوای اینها را داشت. اما در فقدان 
این ارتباط حرف ما را نمی فهمند؛ یعنی بسیاری از 
جوانان مخاطب نبودهاند، و فقط با تیپ  حزب اللهی 
که به نماز جمعه، دعای کمیل و دعای ندبه می روند 

کار کرده ایم.
 زمانه اصولگرایان و اصلاح طلبان میانه رو

این فضا نشان دهنده این است که به جناح های 
دیگری نیاز داریم تا حرف بزنند. بنابراین نیاز به 
این است که یک ابراز وجودی از سوی نخبگان و 
جناح های سیاسی دیگر که اصطاحا میانه رو تلقی 
می شوند صورت بگیرد و بلندگوی این حرف ها باشند 
آن ها را نمایندگی کنند. متاسفانه چنین جناحی 
نداریم. تک و توک مثل حضرتعالی اظهارنظرهایی 
می فرمایند که در جای خودش بسیار قابل تقدیر 
است ولی بخواهد یک جبهه تاثیرگذار را تشکیل دهد 
این جبهه وجود ندارد. برای این که این فضا تغییر 
پیدا کند، یک میانه روی در این جامعه طنین انداز 

شود و مردم امیدوار شوند چه می توان کرد؟
اگر انتخابات آزاد شود، خیلی از نخبگان وارد فضای 
سیاسی از جمله مجلس می شوند. یا اگر ما احزاب 
قوی داشته باشیم و به این ها اجازه دهند حرف بزنند 
و انتقاد کنند و بافاصله آن ها را تعطیل نکنند، باعث 
می شود جایی برای نخبگان باز شود تا حرف هایشان 
را بزنند و تاثیر بگذارند. ولی اگر بخواهیم رویه فعلی 

را ادامه دهیم، باز همین مشکات را داریم.
به نظر شما در اصولگرایان میانه رو چنین 
استعدادی وجود دارد تا با ایجاد تشکلی 
در کنار اصلاح طلبان میانه رو، گام های اول 

برداشته شود؟ 
اگر افرادی با انگیزه، این راه ها را بپیمایند و حزب یا 
جبهه قوی تشکیل دهند تا جریان ساز شوند، بسیار 
خوب خواهد بود. ولی می دانید که اگر فقط مقداری 
حرف های ما با نظرات رسمی نظام فاصله داشته 
باشد، مانع می شوند. اگر احساس کنند فردی یا 
گروهی دارد دارای پایگاه قوی اجتماعی می شود، 
مانع او می شوند. آقای فردوسی پور که بین جوانان 
نفوذ پیدا کرد از جمله این موارد است که ناگهان 
برکنار شد. به همین دلیل افراد وارد نمی شوند. بعضی  
هم که وارد می شوند، محافظه کار هستند. برای مثال 
در مجلس دهم فراکسیون امید تشکیل شد که در 
ابتدا امیدی هم ایجاد کرد، ولی مطابق انتظارات 
رفتار نکرد. آقای عارف آدم محافظه کاری بود و اجازه 
نمی داد خیلی از کارها انجام شود. من با این که اصاح 
طلب نیستم، ولی چون در لیست اصاح طلبان بودم 
صحیح نمی دیدم از آنان جدا شوم. با این همه خیلی 

کارها می خواستیم بکنیم، اما اجازه نمی دادند.
نمونه ای ذکر می فرمایید؟ 

برای مثال همان استیضاح وزیر کشور بعد از حوادث 
آبان ۹8، و یا در بازداشت خبرنگاران ، می خواستیم 
موضعی بگیریم، می گفتند صاح نیست، یا در 
ارتباط با موضوع حصر خانگی همین طور. به هر 
حال مردم انتظاراتی داشتند که برآورده نشد. اگر 
قرار باشد این نگاه ها وجود داشته باشد فایده ندارد. 
بنابراین حتی اگر حزبی تشکیل شود، اما خیلی 
محافظه کار باشد، فایده ای نخواهد داشت و اگر 
بخواهد صریح باشد و حرف ها را به راحتی مطرح 
کند، معمولا مانع می شوند. اگر فضا باز باشد طرحی 
که شما می فرمایید، خوب است ولی نمی گذارند به 

نتیجه برسد.
 بسته بودن راه اصلاح

براساس فرمایش شما اگر بخواهیم همه چیز 
را منوط به نظام سیاسی کنیم، معنای فرمایش 
شما این می شود که راه میانه روی و اصلاح 

بسته است و فقط راه کف خیابان می ماند؟ 
تا امروز راه اصاح تقریبا بسته بوده، یعنی عده ای 
محافظه کاری کردند به امید این که حذف نشوند 
ولی فردی مثل آقای لاریجانی هم که همیشه تابع 
بوده رد صاحیت شد. با ایشان در برخی مسائل 
مجلس اختاف داشتم، به ایشان می گفتم شما 
به جایگاه مجلس اولویت بدهید، ولی اگر از جایی 
پیامی می آمد ایشان تابع بود. با این همه ایشان را هم 
رد کردند چون در برخی مسایل استقال داشت و 
این میزان را هم تحمل نکردند. بنابراین اگر بخواهیم 
صریح باشیم مثل بنده رد صالحیت می شویم و اگر 
ماحظه کار هم باشیم به صرف استقال رأی و تابع 
مطلق نبودن رد می شویم و ادامه این رویه، به معنای 
بسته بودن راه اصاح است. ولی اگر از حوادث اخیر 
درس عبرتی بگیرند و رویه را تغییر دهند می توان 

امیدوار بود.
اعزام هیاتی از سوی رهبری به زاهدان برای 
مذاکره با اهل سنت و مولوی عبدالحمید برای 

حل منازعه را چگونه تفسیر می کنید؟ 
خوب است اما فقط در مسائل امنیتی و جایی که اصل 
نظام در خطر است چنین اقدامی صورت می گیرد، 
گرچه از نظر من دیر وارد شدند. اگر هفته اول وارد 

می شدند، آنقدر مشکات گسترش پیدا نمی کرد. 
این اقدام، مثبت و ضروری است ولی کافی نیست؛ در 
خیلی جاها باب گفت وگو باید باز شود. برای مثال در 
برنامه »شیوه« صدا و سیما حرف هایی گفته می شود 
که در مردم جا باز کرده است. ترس بیجایی است اگر 
فکر کنیم حرف های مذکور، نظام را تضعیف می کند. 
زمانی که کار به اختاف و تشنج بکشد، در نهایت 
معمولا مردم نظر ولی فقیه را انتخاب می کنند. این 
خیلی جالب تر است تا این وضعیتی که فکر می کنند 
نباید نظرات مطرح شود. برای مثال حتما باید درباره 
ورود ما در جنگ اوکراین در صدا و سیما بحث شود. 
همین طور درباره سیاست ایجاد سرنوشت مشترک 
با روسیه. رضا شاه در جنگ جهانی دوم به طرف 
آلمان رفت و کشور آسیب دید. ما نباید به یک 

طرف برویم.
رفتارهای حاکمیت در آینده

هیئت حاکمه سیاسی در این شرایط چه 
نوع رفتاری را اتخاذ خواهد کرد: ادامه وضع 

موجود، بهتر شدن و یا بدتر شدن؟
ناچارند اصاحاتی را در حکمرانی انجام دهند نه 
به خاطر اعتراضات اخیر بلکه قبا باید این کارها 
انجام می شد. باید فضای سیاسی و دست مجلس 
به عنوان نماینده مردم بازتر باشد. صدا و سیما 
باید رویه اش را تغییر دهد، سخت گیری ها از روی 
مطبوعات و به طور کلی رسانه ها برداشته شود تا 
نترسند و دچار خودسانسوری نشوند. برای ایجاد 
انتخابات آزاد، شورای نگهبان باید روشش را تغییر 
دهد.مردم ناراضی هستند چون احساس می کنند 
در سرنوشت کشور شریک نیستند. البته بسیاری 
از این اصاحات جز با ورود رهبری امکان پذیر 

نیست.
 منافع جریان های سیاسی در درگیری

چه نیروها و جریان هایی مایل نیستند این 
مسائل حل شود و در واقع بیشتر مایلند 
دانشجو و مردم در خیابان باشند. آیا کسانی 
که به خلأ جانشینی می اندیشند چنین فضایی 
برایشان مطلوب نیست؟ در نهایت آینده ما چه 
خواهد بود آیا این وضعیت سخت تر می شود یا 

بهبود می یابد؟ 
عده ای که مخالف انقاب اند و مایلند انقاب 
شکست بخورد، مطلوبشان ادامه همین وضعیت 
است. عده ای هم از روی نادانی فکر می کنند این 
روش بهتر است ولی این ها دوستان نادان انقاب 
هستند. هم دوستان نادان و هم دشمنان دانا 
مایلند این وضعیت ادامه پیدا کند. ولی دوستان 
دانای انقاب می گویند روش را تغییر دهید چون 
این روش به هیچ وجه قابل دوام نیست و تعداد 
معترضان با این روش بیشتر می شود و کار به 

جاهای باریک می کشد.
در حال حاضر بخش وسیعی از جامعه در میانه 
قرار گرفته اند یعنی از طرفی می گویند خیلی از 
اعتراض ها درست است و باید اصاح صورت بگیرد، 
از طرفی هم با اغتشاش مخالفند و نمی خواهند 
اصل نظام از بین برود. ما کاری نکنیم که قشر وسط 
به تدریج به طرف دیگر بروند. پس باید تغییراتی 
بدهیم. شهید مطهری در روزهای اول انقاب مطرح 
کرد که اگر به عدالت اجتماعی اهمیت ندهیم و اگر 
به آزادیها احترام نگذاریم انقاب شکست می خورد. 
دخالتها در امور اجرایی از سوی نهادها باید از بین 
برود. بعضی وزرا نگران هستند، این ها باید از رئیس 
جمهور دستور بگیرند ولی می بینند از نهادهای 
دیگر به آن ها دستور می دهند. بنابراین دخالت ها 
باید از بین برود و امور تخصصی را به متخصصان 
واگذار کنند. این که خرید هواپیما اولویت ما هست 
یا نیست، این که لوازم  خانگی از کره جنوبی وارد 
بشود یا نشود و از این قبیل کارها، تخصصی است 
که متخصصان فن باید تصمیم بگیرند و مسئولان 
اجرایی باید تابع آن ها باشند و نهادهای دیگر از 
جمله نهادهای نظامی نباید دخالت کنند. در 
ساخت فرودگاه امام)ره( دیدیم که دخالت یک 
نهاد نظامی و ممانعت از ورود یک شرکت آلمانی 
باعث شد که فرودگاهی داشته باشیم که مایه 
شرمندگی است و وزیر راه هم اخیراً گفت وقتی 
از فرودگاههای کشورهای دیگر وارد این فرودگاه 
می شوم خجالت می کشم. در انتخابات، افراد آزاده 
را رد می کنند و صرفا افراد مطیع که گاهی متملق 
هم هستند تأیید می شوند. اصاحات در این حوزه ها 
عقب نشینی نیست، بلکه باید از قبل انجام می شده 

اما نشده است.
 برجام شرط کافی بهبود شرایط اقتصادی

شما نکات خوبی را در بحث قانون اساسی و 
مسائل فرهنگی مطرح کردید و این با اولین 
بحث شما که بخش اقتصادی را خیلی پررنگ 
دیدید منافات دارد. فرض کنید با حذف 
نظارت استصوابی، اختیارات درست شود، 
صدا و سیما و دیگر نهادها اصلاح شوند، اما 
اگر حوزه اقتصادی اصلاح نشود چه اتفاقی 

می افتد؟ 

مشکات اقتصادی ما تنها در صورتی اصاح 
می شود که در توافقی با دنیا موضوع برجام را حل 
کنیم وگرنه وضع معیشت مردم خوب نمی شود. 
با معطل ماندن برجام سختی های غیر ضروری 
بر مردم تحمیل کرده ایم. عده ای فکر می کنند 
تحریم ها نعمت است و دارند تحریم ها را دور 
می زنند و بی اثر می شوند؛ یا این که امریکا رو 
به افول است و باید آخرین ضربه را وارد کنند. 
این ها خیالات است و باعث ایجاد سختی های غیر 
ضروری برای مردم شده است. مردم فلسفه این 
سختی ها را و این که به کجا می خواهیم برسیم 
درک نمی کنند. دائم از خود می پرسند چرا باید 
این سختی ها را تحمل کنیم؟ زمانی به کشور 
تجاوز شده و خاک ما را اشغال کرده اند، می گوییم 
تا آخر می ایستیم، حتی اگر صد هزار کشته دهیم 
تحمل می کنیم چون هدف روشن است. ولی الان 
معلوم نیست چرا تحریم ها را باید تحمل کنیم؟ 
آیا می خواهیم اول آمریکا را نابود کنیم بعد وارد 
زندگی طبیعی و عادی شویم؟ این که نمی شود! 
امریکا بزرگ ترین قدرت دنیاست و با یک فرمانش 
تمام بانک ها با ما همکاری نمی کنند. آیا با قطع 
رابطه، با ادامه تحریمها و عدم توافق بر روی برجام 
به آمریکا ضربه زده ایم یا به ملت خودمان؟ زمانی 
می توانیم به امریکا ضربه بزنیم که قدرت اقتصادی 
پیدا کنیم. به نظر من راه حل فعلی برای مسائل 
اقتصادی این است که در ابتدا برجام را به جایی 
 FATF برسانیم، حالت طبیعی پیدا کنیم، مسئله
را حل کنیم و بعد از آن حل مسائل فنی اقتصادی 
مثل تورم، کاهش نقدینگی و رشد اقتصادی با 

اقتصاددآن ها است.
تمایز و اشتراکات دهه هشتادی ها

با توجه به توضیحات شما، با این بحث که 
اعتراضات به دهه هشتادی ها اختصاص دارد، 

موافق نیستید؟ 
دهه  بگوییم  که  نیست  طور  این  اصا  بله 
هشتادی ها یک فرهنگ دیگری دارند و جور 
دیگری فکر می کنند. در واقع دهه هفتادی، 
هشتادی و نودی همه یکی هستیم. خیلی از 
این اقشار نادیده گرفته شدند و می خواهند دیده 
شوند. البته فضای مجازی در زندگی خیلی از 
افراد و حتی بزرگسالان اثر گذاشته است ولی 
دلیل اصلی فعال بودن آن ها در اعتراضات، 

اقتضای سنشان است.
در انقاب اسامی سال 57 هم همین قشر 
بیشتر فعال بودند و در صحنه های خطرناک وارد 
می شدند. در صحبت با آنان معلوم می شود که 
همان نوجوآن ها و جوآن های سال 57 هستند. از 
بین همین ها شما می توانید شهدای بزرگی پیدا 

کنید. این ها انسآن های دیگری نیستند.
 تجربه گفت و گو با دهه هشتادی ها

شما تجربه  یا گفت وگویی با دهه هشتادی ها 
داشته اید تا ببینید مطالبات و دغدغه های 
آن ها چیست؟ به نظر می رسد نسلی با یك 
تکنولوژی خاص پرورش پیدا کرده، و مبناها و 
نگاه هایشان خیلی متفاوت با نسلی است که با 

تکنولوژی مذکور رشد نکرده است؟ 
دهه هشتادی ها و سایر جوان ها در معرض تهاجم 
افکار و عقاید مختلف هستند؛ دائم باید از میان 
تبلیغات نظام و افکار و عقاید دیگر انتخاب کنند 
و این کار سختی است. ممکن است مشاوران 
خوبی هم نداشته باشند. حکومت هم نه کاری به 
کارشان دارد و نه امکاناتی تدارک دیده تا با آن ها 
از طریق مشاوران، اسام شناسان، روانشناسان 
و جامعه شناسان ارتباط برقرار کند. به عبارت 
دیگر تربیت اینها به دست فضای مجازی سپرده 
شده است و معلوم است که چه از آب درمی آید. 
لبته مربیان جامعه مثل روحانیت و صدا و  ا
سیما و آموزش و پرورش و آموزش عالی هم 
کوتاهی کرده اند. به عنوان نمونه روش ما در 
تبلیغ دین را ببینید که وقتی محرم فرا می رسد 
از اول محرم تا آخر صفر پرچمهای سیاه در 
میدان های شهرها بالا می رود و صدا و سیما دو 
ماه سینه زنی و عزاداری راه می اندازد. این روش 
مردم را افسرده و جوآن ها را از دین زده می کند. 
در حالی که می توانند فقط از هشتم تا دوازدهم 
محرم و روز اربعین و دو سه روز آخر صفر را 
عزاداری کنند و بقیه را مردم حتی مراسم عقد 
و عروسی برگزار کنند. البته هرکس می تواند در 
خانه خودش یا جای دیگر هر روز در این دو ماه 

روضه داشته باشد.
با بعضی از این قشر که ارتباط داشتم برایم کاما 
واضح بود که فضای فرهنگی آن ها چیز دیگری 
است. برای مثال وقتی با آن ها راجع به احکام 
دین، نوع پوشش، نگاه مرد به زن، نگاه زن به مرد 
و مسئله محرم و نامحرم صحبت می کنید، برایشان 
عجیب است اما پس از ارائه توضیح قبول می کنند؛ 
یعنی مخالف نیستند. باید با آنان بیشتر کار کرد و 

ارتباط داشت.

ین
نا

برآ
 خ

س:
عک



روزنامه اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، اقتصادی استان کرمان
صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی پیام آوران

مدیر مسئول:روح الله خدیشی
زیر نظر شورای نویسندگان

نشانی کرمان: خیابان شهید بهشتی، کوچه شماره 10، نبش شرقی 2
نشانی جیرفت: خیابان مسجد جامع کوچه بن بست نرسیده بیمه مرکزی ایران

اولین ساختمان، سمت چپ طبقه اول

جیرفت: 091۳1۴۸۸۶۸۴     ۴۳21۳۶۸۴-۸۵- 0۳۴
تلفنخانه کرمان: 0۳۴-۳2۴۸7۴77

ایمیل تحریریه: 
kaghazevatan@gmail.com

ایمیل سازمان آگهی ها: 
kaghazevatan.adv@gmail.com 

مدیر اجرایی: حمید باقری 
مدیر داخلی: سمیه خدیشی

روابط عمومی: مهدیه جمعه فرسنگی
صفحه آرایی: علی اکبرزاده 

امور اداری: عالیه برفی

عکس: یاسر خدیشی
 روابط عمومی: شیوا کرمی

توزیع: اصغر صانعی
حسابدار: فاطمه سلیمانی 

نماینده روزنامه در عنبرآباد: ارشاد پگاه
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده و لزوما دیدگاه روزنامه نیست . 

    دوشنبه 7 آذرماه 1۴01        سال پنجم        شماره پیاپی 1۳70
چاپ و لیتوگرافی: شاخه سبز

نمابر: 0۳۴-۳2۴۴۸۵11

ما را دنبال کنید

روزنامه اقتصادی استان کرمان

خبرخبر

خبر

اینفوگرافیک

عکس نوشت

افتتاح اولین مرکز نگهداری 
از کودکان 3 تا 6 سال در 

شمال استان کرمان
رئیس بهزیسـتی رفسـنجان گفـت: اولین 
مرکـز نگهـداری کـودکان 3 تـا ۶ سـال در 
شـمال اسـتان کرمان با ظرفیت اسمی 20 

نفـر افتتاح شـد.
بـا حضـور جمعـی از مسـئولان، خیـران و 
مردم رفسـنجان مرکز نگهداری از کودکان 
3 تا ۶ سـال در رفسـنجان افتتـاح و به بهره 

برداری رسـید.
عباس بلندی، رئیس بهزیسـتی رفسنجان 
گفـت: ایـن مرکـز اولیـن مرکز نگهـداری 
کـودکان 3 تـا ۶ سـال در شـمال اسـتان 
کرمـان  اسـت کـه بـا ظرفیـت اسـمی 20 
نفر کار خـود را آغـاز کـرده اسـت.  او افزود: 
آسـیب های اجتماعـی در سـال های اخیر 
نمـود پررنـگ تـری در جامعـه داشـته 
اسـت و همین موضـوع، وظیفه بهزیسـتی 
را سـخت تر کـرده اسـت.  بلنـدی بیـان 
داشـت: از سـویی بهزیسـتی  برای کنترل 
و کاهش آسـیب های اجتماعی به شـرکای 
اجتماعی نیـاز دارد و امیدواریم که خیران، 
فعالیت های خیرخواهانه خود را به سمت و 
سوی آسـیب های اجتماعی سـوق دهند تا 
بتوانیم در کنار هم و با کمـک هم قدم های 
مانـدگاری را در این مسـیر برداریم. رئیس 
بهزیسـتی رفسـنجان بیـان داشـت: بـه 
زودی 3 مرکـز نگهداری در رده های سـنی 
مختلف در رفسـنجان افتتاح خواهد شـد.

سرپرسـت شـهرداری جیرفت از راه اندازی خیابان 
غذا در آینـده ای نزدیک در شـهر جیرفت خبر داد.
به گـزارش کرمان نـو و بـه نقـل از روابـط عمومی 
شـهرداری جیرفت، تـورج امیرافضلی سرپرسـت 
شهرداری جیرفت اظهار کرد: شـهرداری و شورای 
اسامی شـهر جیرفت با هدف ایجاد شـور و نشاط 
اجتماعـی و تجربـه فضاهـای جدیـد، عملیـات 

اجرایـی اولین خیابـان غـذا را آغاز کرده اسـت.
او اشـتغالزایی بـرای جوانـان و زنـان سرپرسـت 
خانـوار را از برنامه هـای شـهرداری در واگـذاری 
واحدهـای تجاری ایـن بـازار دانسـته و افـزود: در 
ایـن راسـتا 22 واحـد تجـاری جهـت درآمدزایی 
پایـدار شـهرداری و رفـاه حـال شـهروندان عزیـز 

ایجـاد می شـود.

با حضور مدیرکل صنعـت، معدن و تجـارت جنوب 
کرمـان، مدیـران شـرکت ملی صنایـع مس ایـران، 
نماینده اسـتاندار در جنـوب کرمان، نماینـده مردم 
پنج شهرسـتان جنوبی اسـتان در مجلس شـورای 
اسـامی، نماینـده معیـن اقتصـادی و فرمانـداران 
شهرسـتان های قلعـه گنـج و رودبار جنـوب معین 

اقتصـادی شهرسـتان رودبـار جنوب معرفی شـد.
مسـلم مروجی فرد افـزود: یکـی از برنامه هـای مهم 
دولت آیـت الله رئیسـی محرومیت زدایـی از مناطق 
محروم اسـت، لذا اداره کل صنعت، معـدن و تجارت 
جنـوب کرمـان سـعی می کنـد بـا برنامـه ریـزی 
هدفمند از توانایی های شـرکت های بزرگ صنعتی 
و معدنی نظیر شـرکت ملی صنایع مس ایـران برای 

تحقـق این هـدف اسـتفاده نماید.
او گفـت: با توجـه به شـرایط و موقعیت شهرسـتان 
رودبـار جنـوب و بـا رایزنی هـای متعدد انجام شـده 

بـا مدیـران شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران این 
شـرکت بزرگ و ملی به عنوان معین اقتصـادی این 

شهرسـتان تعیین و معرفی شـد.
مروجی فـرد در این جلسـه بـا معرفـی ظرفیت ها و 
پتانسیل های شهرستان رودبار جنوب، بیان داشت: 
شـرکت ملی صنایع مس ایران می تواند با اسـتفاده 
از پتانسـیل های موجـود در ایـن شهرسـتان تحول 

اقتصادی ایجـاد نماید.
در ایـن نشسـت مسـلم مروجی فـرد بـا اشـاره بـه 
اهمیت اقدامات جهادی در شهرستان رودبارجنوب 
و بیان اینکه سـرمایه گذاری در شهرستان های قلعه 
گنج و رودبـار جنوب توجیـه اقتصـادی دارد، گفت:  
شـرکت ملی صنایع مس از معتبرترین شرکت های 
کشور اسـت که می تواند با اسـتفاده از پتانسیل های 
موجـود، در شهرسـتان های قلعـه گنـج و رودبـار 

جنوب تحول اقتصـادی ایجـاد نماید.

مازوت سوزی 
نیروگاه اراک

این روزها مـازوت متهـم اصلی آلودگـی هوای 
اراک اسـت چـرا کـه هرسـاله بـا شـروع فصل 
سـرما مازوت سـوزی نیروگاه اراک آغاز شده و 

باعث آلودگی شـدید شـهر می شـود.
عکاس: بهنام یوسفی

سرپرست شهرداری جیرفت خبر داد

راه اندازی خیابان »غذا« در شهر جیرفت

مدیرکل صمت جنوب کرمان مطرح کرد

شرکت ملی صنایع مس ایران، پتانسیل تحول اقتصادی 
رودبار جنوب را دارد

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کرمان:

ضریب نفوذ اینترنت در استان کرمان 
حدود 81 درصد است

مدیرکل ارتباطـات و فنـاوری اطاعات اسـتان کرمان گفـت: اینترنـت 5G از هفته 
قبـل در اسـتان فعـال شـده و در مجمـوع ضریـب نفـوذ اینترنـت در اسـتان کرمان 

80.۹2 درصـد اسـت.
حسـین سـاجدی فر در شـورای فضای مجـازی اسـتان کرمـان بـا حضـور دبیـر 
شـورای عالی فضای مجازی اظهار کرد: با برنامه ریزی صورت گرفتـه، 3000 کیلومتر 

فیبر نـوری طـی یک سـال بـه ظرفیت شـبکه اسـتان اضافـه خواهد شـد.
او افزود: اسـتان کرمان در مصـرف اینترنـت و داده در اپراتور همراه اول رتبه ششـم و 

در اپراتور ایرانسـل رتبه 11 کشـور را دارد.
سـاجدی فر با اشـاره به کاهش مصـرف اینترنـت بعـد از فیلترینگ در اسـتان کرمان 
بیان کرد: اینترنـت 5G از هفته قبل در اسـتان فعال شـده و در مجمـوع ضریب نفوذ 

اینترنت در اسـتان کرمان 80.۹2 درصد اسـت.
مدیـرکل ارتباطـات و فنـاوری اطاعـات اسـتان کرمـان گفـت: بـا توجه به وسـعت 
اسـتان، در جنوب کرمـان در پروتکشـن مشـکل داریـم و در صورتی که بـا همکاری 
دسـتگاه های مختلـف 450 کیلومتر فیبر نوری اجرا شـود، مشـکات حل می شـود.
او اظهار کرد: نیازمند اسـتقرار مرکز IXP در استان کرمان هسـتیم. زیرساخت ها در 
اسـتان فراهم اسـت و با اسـتقرار این مرکز افزایش سـرعت اینترنـت و کاهش هزینه 

برای مصـرف کننده را خواهیم داشـت.
سـاجدی  فر بیان کـرد: نیازمنـد راه انـدازی مرکـز نـوآوری و شـتابدهی در اسـتان 
هسـتیم و امیدواریـم کارخانـه نـوآوری بـه زودی راه انـدازی و به جوانـان متخصص 

اسـتان کمک شـود.
او در پایـان با تاکیـد بر لـزوم تخصیص یـک درصـد از بودجه دسـتگاه ها بـه فناوری 
اطاعـات اظهار کرد: ایـن کار می توانـد ما را به توسـعه پایـدار در این بخش برسـاند.

رحمان جالی معاون سیاسـی امنیتی اسـتاندار کرمان نیز در این جلسـه گفت: سـه 
نگاه تهدید انگارانـه، ول انگارانه و نـگاه منطقی به فضـای مجازی در کشـور ما وجود 

دارد کـه نگاه مقام معظـم رهبری نـگاه منطقی و واقـع بینانه به این حوزه اسـت.
او افزود: ضرورت فضای مجازی بر کسـی پوشـیده نیسـت و بـا توجه به اینکه نقشـه 
راه توسـط مقام معظم رهبری ارائه شـده، در اسـتان کرمان شـورای فضـای مجازی 

تشـکیل و سـاختار اعضای شـورا نیز مشخص شـده است.

خبر

عموما عملیات معدن کاری تخریب محیط زیسـت و طبیعت 
را بـه همـراه دارد و کارخانه هایـی کـه در کنار معـادن احداث 
می شـود نیـز آلودگی هایـی را بـرای محیـط اطـراف ایجـاد 
می کنـد کـه از ایـن رو شـرکت ملـی مـس بـرای بـه حداقل 
رساندن آسیب های محیط زیسـتی اقداماتی همچون احداث 
کارخانه اسـید، طرح جامع آب و طرح مدیریت پسـماند را در 

دسـتور کار خود قرار داده اسـت.
مدیـر امـور ایمنی، بهداشـت و محیـط زیسـت مجتمع مس 
سرچشـمه دربـاره اقدامـات زیسـت محیطـی ایـن مجتمع 
اظهار کرد: مجتمع مس سرچشـمه در حوزه زیست محیطی 
اقدامـات مثبـت و متعـددی را انجـام داده اسـت، ازجملـه 
ایـن اقدامـات می تـوان در موضـوع آلودگـی هـوا بـه احداث 
کارخانه هـای تولید اکسـیژن اشـاره کرد کـه این امـر موجب 
حذف سـوخت های فسـیلی شـد و همچنین دربـاره کنترل 
آلاینده هـای هـوا خروجـی از دودکش هـا کـه مربـوط بـه 
کوره هـای فلـش و کندکتـور کارخانـه ذوب می شـود، عاوه 
بر آن سیسـتم های ESP و کارخانه های اسـید نیـز روی کار 
آمدند که با کمک سیسـتم ESP وظیفه جذب غبـار و ذرات 
را بر عهـده دارنـد و کارخانه های اسـید نیـز بـرای تبدیل گاز 
SO 2 به محصول ارزشـمند اسـید سـولفوریک در سال های 
گذشـته احـداث شـده اند. مصطفـی زیدآبادی نـژاد افـزود: 
احداث کارخانه های اسـید توسـط شـرکت ملی صنایع مس 
ایـران بزرگ تریـن طرح زیسـت محیطی کشـور به حسـاب 
می آیـد. از دیگـر مـوارد اقدامـات زیسـت محیطـی مجتمع 
مـس سرچشـمه می تـوان بـه توسـعه گونه هـای گیاهـی 
مطابق بـا بافت و شـرایط اقلیمـی منطقـه اشـاره کرد که این 
اقدام با هماهنگی سـازمان منابع طبیعی اسـتان انجام شـده 
اسـت که این امر در راسـتای مبارزه با آفت )بیمـاری گیاهی( 
اورانتوس بـه صـورت مکانیکی انجام شـده اسـت. همچنین 
درباره موضوع آب و پسـاب نیز طرح جامع آب توسط شرکت 
ملی مس انجام شـد و موضوع انتقـال آب از خلیـج فارس نیز 

از دیگـر اقدامـات شـرکت مس بـه حسـاب می آید کـه برای 
جایگزینی با آب های زیرزمینی انجام شـده اسـت. او در ادامه 
گفت: موضوع مدیریت پسـماند نیـز از دیگر اقدامات زیسـت 
محیطی شرکت مس محسـوب می شـود و همچنین احداث 
پارک جنگلی نیز در حوزه مسـوولیت های اجتماعی شـرکت 
ملی مس نیز انجام شـده اسـت. همچنین طـرح جدیدی که 
در آینده نزدیک از آن رونمایی خواهد شـد اسـتفاده مجدد از 
اسـتخراج کنسـانتره از سـرباره های کـوره ذوب اسـت که به 

محصول ارزشـمند کنسـانتره مـس تبدیل خواهد شـد.
مدیـر امـور ایمنی، بهداشـت و محیـط زیسـت مجتمع مس 
سرچشـمه عنوان کرد: در کوره هـای ذوب )مس( کـه فرآیند 
ذوب انجام می شـود و یکی از خروجی های آن گاز SO2 است 
که متاسـفانه در سـال های قبـل ایـن گاز در محیط منتشـر 
می شـد و در سـال های اخیـر بعـد از راه انـدازی کارخانه های 
اسـید 1 و 2 خروجی هـای کـوره فلش و کـوره کنورتـور وارد 
کارخانـه اسـید شـده و در نهایـت تبدیـل بـه محصولـی بـه 
نـام اسـید )سـولفوریک( می شـود و هیچ گونـه خروجـی 
و آلایندگـی بـه هـوا نـدارد و در حـال حاضـر خروجـی ایـن 
گاز بـه هـوا و محیـط بـه صفـر رسـیده اسـت. او بیان کـرد: 
زیرسـاخت هایی بـرای انتقال اسـید تولیـدی بـه بندرعباس 
و صـدور آن به سـایر کشـور ها نیـز در دسـتور کار قـرار دارد. 
مجتمـع مـس سرچشـمه سـعی داشـته کـه همیشـه و در 
تمام احـوال بهتریـن اقدامـات را در رابطه با مسـائل زیسـت 
محیطی انجام دهـد و در کنار افزایش تولید و صـادرات بتواند 
خدمـات خوبـی را دربـاره حفـظ محیط زیسـت ارائـه دهد و 
کمترین آلودگی و انتشـار را به محیط زیسـت داشـته باشـد. 
زیدآبادی نژاد عنوان کرد:مجتمع مس سرچشـمه رفسـنجان 
با هدف اسـتفاده بهینه از منابع،کاهش تولید پسماند و ایجاد 
قانونمنـدی و یکپارچگـی در جمـع آوری، تفکیـک، انبارش، 
پردازش، حمـل و نقل و دفع پسـماند های تولیدی درسـطح 
مجتمع نسـبت بـه تدویـن و اجـرای طـرح جامـع مدیریت 

پسـماند اقدام کرده و در این طرح با توجه بـه الزامات قانونی و 
هرم مدیریت پسـماند، برنامه هایی در راسـتای کاهش تولید 
پسماند، اسـتفاده مجدد، بازیافت، فروش، امحا و دفن تدوین 

کرده و بـه صـورت مسـتمر اجـرا می کند.
مدیـر امـور ایمنی، بهداشـت و محیـط زیسـت مجتمع مس 
سرچشـمه در ادامـه تاکید کـرد: احـداث سـایت تصفیـه 
خاک هـای آلـوده بـرای نخسـتین بـار در صنایـع غیـر نفتی 
کشـور یکی دیگـر از اقدامات ایـن مجتمع به حسـاب می آید 
که با توجـه بـه تصویب قانـون حفاظـت از خـاک در خـرداد 
مـا ه 13۹8 و نظـر بـه اینکـه در مجتمـع مـس سرچشـمه 
عمـده آلودگی های خـاک در سـال های گذشـته مربـوط به 
آلودگی های ناشـی از انتشـار ترکیبات نفتی به خاک )عمدتا 
ناشـی از فعالیت پیمانـکاران( بوده، ابتـدا با انجـام اقداماتی از 
قبیـل نوسـازی تجهیـزات، رفـع روغـن ریزی هـا، تخصیص 
مکان های مناسب برای سرویس کاری، کنترل نشتی مخازن 
گازوئیل و تجهیزات سـوخت رسـانی، تدوین شاخص ها برای 
آلودگی خاک و تدوین اهـداف و برنامه هایی در جهت کاهش 
آن و انجـام اقدامـات تشـویقی و تنبیهـی از آلودگـی خـاک 
پیشـگیری شـده و سـپس زیرسـاخت های لازم برای احداث 

سـایت تصفیه خاک هـای آلـوده فراهم شـد.
زیدآبادی نـژاد در ادامـه بـه طـرح جامـع آب نیز اشـاره کرد و 
گفت: بـرای تامیـن آب مـورد نیاز طرح هـای توسـعه، اجرای 
سـیکل بسـته آب مصرفـی و جلوگیـری از ورود آلاینده ها به 
آب هـای زیرزمینـی این طـرح اجرا شـده اسـت. بـرای تولید 
یک تـن مـس کاتـدی بـه حـدود 120 متـر مکعـب آب نیاز 
اسـت که پس از اجـرای طـرح این میـزان بـه 57 متر مکعب 
کاهـش می یابـد. از جملـه اقدامـات مرتبـط با بهینه سـازی 
و مدیریـت مصـرف آب می تـوان بـه کاهش نشـتی خطوط، 
کنتـرل مصـرف آب، کنتـرل آب مصرفـی بوش تانـک چرخ 
ریختـه گـری شـماره یـک و همچنیـن افزایـش ظرفیـت 

تیکنر هـای باطلـه اشـاره کرد.

مدیر امور ایمنی، بهداشت و محیط زیست مجتمع مس سرچشمه عنوان کرد

معدن کاری فلز سرخ در بوته الزامات زیست  محیطی

عنوان کتاب: کتاب امید در تاریکی
نویسنده: ربه کا سولنیت
مترجم:نرگس حسن لی
انتشارات: مهرگان خرد

کتاب امیـد در تاریکی کتابـی قدرتمند و تاثیر گذار نوشـته ی 
ربکا سـولنیت اسـت. امید او در تاریکی برای مقابله با ناامیدی 
رادیکال هـا در لحظـه ای کـه آن هـا در اوج قـدرت دولت بوش 
تنها بـر ضررهای خـود متمرکز شـده بودند و بـه پیروزی های 
پشـت سرشـان پشـت کـرده بودنـد نوشـته شـده اسـت - و 
تغییـرات غیر قابـل تصوری کـه بـه زودی در راه خواهنـد بود. 
در این کتـاب ، او یـک امید بنیـادی را مطـرح می کنـد که به 
عنـوان تعهدی اسـت برای انجـام کنـش در جهانی کـه آینده 

آن نامشـخص و غیرقابل درک اسـت.

فراخوان انتخاب پژوهشگران برتر 
محیط زیست در سال 1401

فراخـوان انتخـاب پژوهشـگران برتـر محیـط 
زیسـت در سـال 1401 از سـوی پژوهشـکده 

محیـط زیسـت و توسـعه پایـدار منتشـر شـد.
 بـه منظـور ارج نهـادن بـه دسـتاوردهای علمـی و 
تحقیقاتـی پژوهشـگران محیـط زیسـت و بـا هـدف 
ارتقای فرهنگ پژوهـش، انتخاب و تقدیر پژوهشـگران 
برتـر محیـط زیسـت کشـور و ادارات کل شـاخص در 
حـوزه پژوهـش، در سـطح سـازمان حفاظـت محیـط 
زیسـت مقارن با هفته پژوهـش )آذرمـاه 1401( برگزار 

. می شـود
متقاضیـان باید فـرم پرسشـنامه را طبق دسـتورالعمل 
مربوطـه تکمیـل و همـراه مسـتندات لازم حداکثـر تـا 
تاریـخ هشـتم آذر بـه دبیرخانـه پژوهشـکده محیـط 

زیسـت و توسـعه پایـدار ارسـال کننـد.
 ضمنـاً ارسـال تاییدیـه مدیـر مافـوق بـه همـراه
 مـدارک الزامـی اسـت. همچنیـن عاقـه منـدان
 می تواننـد بـرای کسـب اطاعـات بیشـتر بـا تلفـن
 ،دبیرخانـه، 3- 4۶112051 )021( ایمیـل دبیرخانـه
Hanihosseini6868@gmail.com 

ارتباط حاصل کنند.

شهردار زرند خبر داد:

اجرای عملیات آسفالت در معابر 
بافت فرسوده شهر

شـهردار زرند گفـت: بیـش از ۶0 معبـر خاکـی در بافـت فرسـوده این شـهر به 
مسـاحت ۶0 هـزار مترمربـع بـه زودی زیرسـازی و آسـفالت خواهد شـد.

علـی ضیاء الدینـی از آغـاز عملیـات خاک بـرداری و آماده سـازی معابـر خاکـی 
بافت فرسـوده در راسـتای زیرسـازی و آسـفالت خبـر داد و اظهار کـرد: نظافت، 
لایروبـی و جمـع آوری خاک هـای مـازاد جوی های سـطح شـهر در دسـتور کار 

سـازمان سـیما، منظر و فضـای سـبز شـهرداری زرند قـرار گرفته اسـت.
او افزود: پاکسـازی و جمع آوری برگ های خشـک و لایروبی کامل انهار در نقاط 
مختلف شـهر در دسـتور کار اسـت تا در زمان بارندگی ها با معضـل آب گرفتگی 

معابر و خیابان ها نشـویم.
شـهردار زرند با اشـاره بـه اجـرای عملیـات ترمیـم و تعویـض جداول شکسـته 
میدان هـای سـطح شـهر، خاطرنشـان کرد: ترمیـم و سـاماندهی وضعیـت 
جداول سـطح شـهر در راسـتای بهبـود وضعیت جمـع آوری آب های سـطحی، 
ارتقای سـطح بهداشـت محیـط زندگـی و ایجـاد رضایـت در شـهروندان طبق 
برنامه ریزی هـا انجـام شـده اسـت و در دسـتور کار حـوزه فنـی و عمرانـی 

شـهرداری قـرار دارد.
ضیاء الدینـی از نصب دو ایسـتگاه اتوبوس خط واحد شـهری در شـهرک شـهید 
باهنـر خبـر داد و گفـت: بـه منظـور تأمیـن امکانـات اولیـه بـرای شـهروندان و 
اسـتفاده مسـتقیم از حمل ونقـل عمومـی شـهر و بـا توجه بـه درخواسـت های 

شـهروندان، دو ایسـتگاه اتوبـوس در این شـهرک نصب شـده اسـت.
او گفت: بیـش از ۶0 معبـر خاکی بافت فرسـوده به مسـاحت ۶0 هـزار مترمربع 

به زودی زیرسـازی و آسـفالت خواهد شد.

خبر

ــل 70  ــق حداق ــدم تحق ــس از ع ــادی مجل ــیون اقتص ــس کمیس رئی
ــرد. ــعه انتقاد ک ــم توس ــه شش ــکام برنام ــد از اح درص

ــزی اســتان  محمدرضــا پورابراهیمــی در شــورای توســعه و برنامــه ری
کرمــان گفــت: اجــرای برنامه هــای توســعه یکــی از مهمتریــن 
ــد و در  ــرار دهن ــتور کار ق ــد در دس ــا بای ــه دولت ه ــت ک ــی اس اقدامات
ــعه  ــرفت و توس ــه پیش ــور رو ب ــا کش ــن برنامه ه ــه ای ــه ب ــورت توج ص

حرکــت می کنــد.
ــعه  ــم توس ــه شش ــرای برنام ــوص اج ــای در خص ــت: ارزیابی ه او گف
انجــام شــده اســت و در 52 حکــم اصلــی ایــن برنامــه فقــط 30 درصد 

محقــق شــده اســت و مابقــی تحقــق نیافتــه اســت.
ــعه در  ــم توس ــه شش ــق برنام ــدم تحق ــل ع ــد دلای ــرد: بای او عنوان ک
دســتگاه های مختلــف به صــورت تخصصی بررســی شــود و مشــکات 
رفــع شــود تــا برنامــه هفتــم توســعه را بتوانیم بــا دقــت بیشــتر محقق 

ــم. کنی
او گفــت: در حــوزه دانــش بنیان هــا، فضــای مجــازی، اقتصــاد 
ــم  ــای مه ــه از ظرفیت ه ــای ژرف ک ــه آب ه ــی ب ــال، دسترس دیجیت
تأمیــن منابــع آبــی اســت، در برنامه هــای قبلــی اشــاره نشــده و بایــد 

ــرد. ــرار گی ــه ق ــورد توج ــم م ــه هفت در برنام

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

70 درصد از احکام برنامه ششم توسعه محقق نشده است


